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روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران

مردم باردیگر با آرمان های امام راحل و مقام معظم رهبری تجدید بيعت می کنند

دعوت مراجع عظام تقلیدبرای حضور 
گسترده مردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن 

نائب رئيس شورای عالی سياست گذاری جبهه اصلاح طلبان: 

ائتلاف با اصولگرایان 
خودکشی سیاسی است

 نائب رئيس شورای عالی سياست گذاری جبهه اصلاح طلبان ائتلاف با جریان رقيب را نوعی خودکشی عنوان کرد 
و گفت: هر حزب اصلاح طلبی حتی اگر رای هم نياورد حاضر نخواهند شد با بيرق اصولگرایان به ميدان برود.  سيد 
عبدالواحد موسوی لاری روز یکشنبه با بيان اینکه از اواخر سال ۹۶ شورای عالی سياست گذاری جبهه اصلاحات حضور 
در انتخابات مجلس را در دستور کار خود قرار داد، اظهار کرد: انگيزه بالایی برای حضور در انتخابات وجود داشت و در تمام

اسلامی  ایران  فهيم  و  انقلابی  مردم  از  تقليد  عظام  مراجع   
خواستند در چهل و یکمين سالگرد پيروزی انقلاب اسلامی 

حضوری پرشور و انقلابی در راهپيمایی ۲۲ بهمن داشته باشند.
آیت الله مکارم شيرازی در درس خارج فقه دیروز در مسجد 
اعظم با بيان این مطلب گفت: اگر مردم در این دو روز تاریخی 

تحریم  دشمن  شود  می  باعث  باشند  نداشته  پررنگی  حضور 
بيشتری به کشور وارد کند. وی با بيان اینکه نباید به دشمن 
اجازه داد فشار بيشتری به کشور وارد کند افزود: اگر مردم در 
راهپيمایی ۲۲ بهمن و انتخابات حضور پرشوری داشته باشند 
باعث ناراحتی و شکست خواهند شد. این مرجع تقليد با بيان 

ماهواره »ظفر« در مدار قرار نگرفت
۲

5

۲

8

8

۲

استاندار قم گفت: مشارکت حداکثری مردم در انتخابات پيش رو، ضامن عزت، اقتدار و 
امنيت بيشتر مجموعه نظام اسلامی خواهد شد.  بهرام سرمست عصر یکشنبه در جلسه 
شورای اداری استان قم بيان کرد: همان حماسه و شکوهی که در تشييع سردار سليمانی در 
تقویم پرافتخار کشور رقم خورد باید در راهپيمایی ۲۲ بهمن و انتخابات دوم اسفندماه تکرار 
شود. وی تاکيد کرد: سياست کلی ستاد انتخابات قم بر مبنای جلب مشارکت حداکثری، 
امنيت و سلامت است. استاندار قم ادامه داد: عوامل اجرایی انتخابات ملزم به رعایت اصل 
بی طرفی نسبت به تمام داوطلبان در تمام جنبه های تبليغاتی و امکانات عمومی هستند. 
وی بيان داشت: قدرت ملی ایران با حضور مردم در صحنه های عمومی مانند انتخابات 
معنا پيدا می کند و به همين دليل حفظ سرمایه های اجتماعی برای نظام مساله هویتی و 
حيثيتی است. سرمست خاطرنشان کرد: ۶۶۹ شعبه اخذ رای در استان قم دایر می شود، 

شهردار قم گفت: احداث بوستان 10 هکتاری شهدای استان قم در برنامه شهرداری 
است و غرس ۶ هزار سرو به نام شهدا و ایستادگی به عنوان یک شهيد استان قم هم 
انجام خواهد شد. دکتر سيدمرتضی سقائيان نژاد در آئين رونمایی از بنای یادمان شاهدان 
آسمانی در صدا و سيمای مرکز قم با تاکيد بر لزوم آشنایی نسل جدید با تاریخ انقلاب، اظهار 
کرد: یکی از پيام هایی که این ایام برای ما داشته که به دنبال آن به جنگ تحميلی متصل 
می شود این بود که انقلاب ریشه فساد را کند و نظام اسلامی را به وجود آورد و آن هم در پی 
فرهنگ شهادت است. شهردار قم با اذعان به اینکه فرهنگ ایثار و شهادت گره گشای تمام 
مشکلات جامعه ما است، تصریح کرد: این فرهنگ برگرفته از عاشورا است که اسلام را زنده 
کرد؛ امام حسين)ع( با احيای این فرهنگ موجب شد که اسلام احيا شود و خون شهدا 
موجب تحقق انقلاب اسلامی شود. سقائيان نژاد با بيان اینکه اگر امروز بخواهيم مشکلات

استاندار قم:

 مشارکت حداکثری در انتخابات ضامن اقتدار نظام است
شهردار قم :

بوستان ۱۰ هکتاری شهدای استان قم احداث می شود

اختلاف نظرها نباید به 
دشمنی تبدیل شود 

قائم مقام شورای هماهنگی تبليغات اسلامی خبرداد

راهپيمایی ۲۲ بهمن در ۵ هزار و ۲00 شهر و روستا
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رئیس مجلس در جلسه شورای اداری استان قم :در 1۶0 حوزه انتخابيه رقابتی وجود ندارد

ضرورت پرهیز از ایجاد ناامیدی در کشور

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

رئيس کل بانک مرکزی هشدار داد

مراقب شگرد دلالان ارز در تبليغات FATF باشيد

یک فعال سياسی اصلاح طلب  در بيان راه حل رفع خطر کاهش 
اعتماد عمومی گفت :مسئولان باید واقعيت های کشور را با مردم در 
ميان بگذارند.  خطر کاهش اعتماد عمومی چقدر در کشور ما جدی 
است؟ این موضوع یکی از بحث های هميشگی بوده و تاکنون راهی 
پيش روی مسئولان برای حل این مشکل گذاشته نشده است. از 
همين رو نه تنها از این خطر کاسته نشده بلکه با اتفاقاتی که در چند 
ماه گذشته در کشور رخ داده، تهدید بيشتری به سراغ ما آمده است. 

در فاصله چند هفته مانده تا انتخابات، مصطفی هاشمی طبا، نامزد

رئيس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با بيان اینکه هویت حوزه با انقلاب 
اسلامی گره خورده است، گفت: در این دهه مبارکه فجر انقلاب اسلامی 
که ایام الله است باید هرچه بيشتر امام و خدمات امام، جانفشانی ها و 
ایثارگری های شهدا را بشناسيم و بدانيم. آیت الله محمدجواد فاضل 
لنکرانی در درس خارج اصول خود ضمن گراميداشت سالروز پيروزی 
انقلاب اسلامی و یادبود شهدای انقلاب اسلامی، شناخت تاریخ انقلاب 
را برای طلاب ضروری دانست و گفت: این روزها رسانه ها تاریخ انقلاب را 

بيان می کنند. بعد از شهریور 1۳۲0 محمدرضا پهلوی باید کسی را نزد

مصطفی هاشمی طبا:

مسئولان باید واقعیت های کشور را به 
مردم  بگویند

آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی: 

باید هرچه بیشتر امام و خدمات امام 
را بشناسیم 
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شهردار قم در پیامی از عموم مردم برای حضور پرشور در راهپیمایی 22 بهمن دعوت 
کرد.

 شهردار قم با صدور پیامی ضمن گرامیداشت ایام الله دهه فجر و سالروز پیروزی انقلاب 
اسلامی از عموم مردم برای حضور پرشور و دشمن شکن در راهپیمایی 22 بهمن دعوت 

کرد.
متن پیام شهردار قم به این شرح است:

22 بهمن سرآغاز حرکتی تحول آفرین، رو به جلو و استقلال بخش برای ایران اسلامی 
بود؛ ایرانی که پیش از این در چنگال زورگویان و سلطه جویان هر روز در حال ضعیف شدن 

بود با پیروزی انقلاب اسلامی امروز قدرتی چشم گیر در منطقه و جهان یافته است.
22 بهمن برگ جدیدی را در تاریخ ایران رقم زد و بابی برای جایگزینی مبانی و موازین 
اسلامی بر مبانی و موازین استکباری وغربی فراهم کرد و حکومتی مردم محور را شکل داد، 
نظامی که امروز مردم جامعه خود را مدیریت و به سمت رشد و پیشرفت سوق دهند نه اینکه 
دشمن  مستکبر از خارج ایادی خود را در جایگاه حکومت قرار داده و بدون خواست مردم، 

منافع خود را محقق سازد.
اگر امروز ایران اسلامی هر روز بالنده تر و سرافرازتر از گذشته است به سبب همین حرکت 
مردمی، ضد ظلم و استکباری است که در 22 بهمن به پیروزی رسید؛ حرکتی که سال ها تا 
پیروزی زمان برد و رهبری الهی و مردمی در صدر آن مسیر روشنی را برای ملت ایران رقم زد.
امروز هر ایرانی در سراسر جهان به خود می بالد که جنبش آفرین و تحول آفرین بوده و 
حرکتش معادلات جهانی مستکبران را بر هم زد و کشورش به مامنی برای آزادی خواهان و 

ضد مستکبران جهان تبدیل شد.
آزادی، راستی، درستی و  ندای  اگر می بینیم که در جای جای دنیا هر کسی  امروز 
اسلام خواهی سر می دهد در ادامه حرکت قریب به 41 سال قبل ملت ایران است؛ مردم 
بسیاری از کشورهای دنیا از جمله لبنان، فلسطین، بحرین، یمن، سوریه، لیبی، عراق 
و… امروز پرچم بیداری را به تاسی از حرکت مردم ایران برای تحقق انقلاب اسلامی بلند 
کرده اند تا شکل دهنده جهانی عاری از ظلم و استکبار و مملو از درستی، راستی و مهربانی 

باشند.
به همین خاطر است که هر روز توطئه های دشمنان مستکبر اسلام و نظام اسلامی 
پیچیده تر شده و به دنبال براندازی و تضعیف پایه های مردمی این حکومت الهی هستند 
و 22 بهمن ماه سالروز پیروزی حق بر باطل فرصتی است تا ملت بار دیگر مشت های 

گره کرده خود را در حمایت از جمهوری اسلامی ایران بر دهان بدخواهان بکوبند.
شکوهمند  انقلاب  پیروزی  سالروز  و  فجر  دهه  ایام الله  گرامیداشت  ضمن  اینجانب 

اسلامی، از تمام مردم انقلابی، فهیم، ولایتمدار و بصیر قم مقدس دعوت می کنم تا در 
این برهه حساس که دشمن قسم خورده اسلام و مسلمین طرح معامله قرن را مطرح می 
کند و به یاد و نام سیدالشهدای مدافعان حرم که در ایام اربعین شهادت سپهبد حاج قاسم 
سلیمانی قرار داریم با حضور دشمن شکن و پرشور خود در راهپیمایی 22 بهمن ضمن 
تجدید بیعت با آرمان های امام راحل)قدس سره الشریف( و مقام معظم رهبری حضرت 
آیت الله العظمی خامنه ای)مدظله العالی( و انقلاب اسلامی، بار دیگر توطئه دشمنان را 
خنثی کرده و حمایت خود از آرمان های نظام اسلامی را اعلام کنند. خادمان مردم در 
مجموعه مدیریت شهری نیز ضمن آماده سازی برگزاری هرچه باشکوه تر این مراسم ملی 

مذهبی، حضور پرشور در راهپیمایی 22 بهمن خواهند داشت.
 سيد مرتضی سقائيان نژاد-  شهردار قم

با صدور پیامی صورت گرفت

دعوت شهردار قم برای حضور پرشورمردم در راهپیمایی ۲۲ بهمن

چهل ویکمين سالگرد پيروزی شکوهمند انقلاب اسلامی را تبریک می گویيم
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گوهر انقلاب اسلامی 
انقلاب  پیروزی  سالگرد  یکمین  و  چهل  آستانه  در 
بر  انقلابی که علاوه  ایران هستیم.  شکوهمند اسلامی 
حیرت جهانیان، سیاست ورزان و نظریه پردازان اجتماعی و 
سیاسی را نیز دچار بهت علمی کرد. نظریه پردازان انقلاب 

ها، چون تدا اسکاچپول و بسیاری دیگر از آنها در تحلیل انقلاب ملت ایران دچار لکنت 
زبان شدند. چنانچه تصور می شد، موتور محرکه انقلاب ها اقتصاد و مبانی مارکسیستی و 
سوسیالیستی آن و یا ملی گرایی و مبانی ناسیونالیسم آن دانسته می شد و هیچگاه به هویت 
دینی به عنوان یکی از بنیان های حرکت و جنبش انقلابی جوامع فکری نشده بود. اساسا 
گمان می رفت دین به محاق رفته است و دنیای مدرن با انبوهی از رسانه ها و تبلیغاتش 

جایی برای بروز و ظهور دین در عرصه اجتماعی، باقی نگذاشته است.
وقوع انقلاب اسلامی ایران به عنوان یک انقلاب دینی و فرهنگی که عالم سیاست را در 
ایران، منطقه و جهان دگرگون کرد، جهان غرب را انگشت به دهان گذاشت و نور امیدی در 

دل ملت های جهان سوم تابید.
2- حیرت غرب و امید جهان سومی ها وقتی بیشتر و بیشتر شد که این انقلاب باز هم بر 
خلاف بسیاری از تصورات و نظریه پردازی ها در باب انقلاب ها، با عنصر انتخاب و انتخابات 

مردمی همراه شد.
در شرایطی که "دموکراسی" که  از حیث  معنایی  از آبشخور لیبرالیسم تغذیه  می نماید و 
مبتنی  بر آموزه های  سکولاریزم  و اومانیسم  است، الگوی  پیشنهادی  بلکه  تحمیلی  غرب  
برای  کلیه  نظام ها شده  تا سیطره ای  را که  فرانسیس  فوکویاما  برای  "لیبرالیسم  سرمایه داری" 
وعده  داده  بود، محقق  سازد. انقلاب اسلامی ایران به رهبری امام خمینی )رض( به پیروزی 
رسید. جهان به تصور وقوع دیکتاتوری و بروز مشکلات استبدادی در ایرانِ انقلابی، در این 
تصور غرق بود که نظام جمهوری اسلامی چگونه نظامی خواهد شد. اما اندیشه بلند امام 
خمینی)ره( و روحیه آزادمنشی ملت بزرگ ایران، این تصورها را نیز بر هم زد و بر خلاف 
انتظار غربی ها، مردم سالاری دینی به عنوان یکی از نظریه های جدید عرصه سیاسی - 
اجتماعی، خود را در ایران انقلابی نمایان ساخت. انتخابات مظهر اراده مردم، ذیل اراده 
الهی شد و با برگزاری انتخابات های مختلف در همه شئون سیاسی و اجتماعی، جمهوری 
اسلامی ایران که نظامی برآمده از انقلاب اسلامی ایران بود، مظهر و نمونه تام و تمام یک 

نظام مردمی در منطقه و جهان شد.
3- انتخابات، هدیه امام خمینی )ره( به مردم استبدادزده ایران بود و مردم نیز با تمام 
وجود ارزش آن را دریافتند و با شرکت گسترده در انتخابات های مختلف نه تنها سرنوشت 
خود را رقم زدند بلکه از این هدیه گرانبها، به خوبی نگهداری و نگاهبانی کردند. این هدیه 
گویی گوهری بود که از دریای ملت ایران صید شد و اکنون در صندوق خانه قلب ملت ایران 
نگهداری می شود. اندک اندک به جلوه دیگری از این هدیه نزدیک می شویم. ارج و قرب 
این هدیه با حضور گسترده مردمی بیش از پیش دانسته می شود و حفظ و نگهداری اش 
مرهون این حضورهاست. مشارکت گسترده مردمی در انتخابات اسفند ماه مجلس شورای 
اسلامی  می تواند این گوهر انقلابی را جلای بیشتر و بهتری بدهد و از درخشش آن در 

روشن کردن فضای جمهوری اسلامی و زینت مردمی نظام، بهره بیشتری به دست آید.
از نظر امام خمینی )رض( مجلس عصاره فضائل ملت است و  باید آئینه تمام نمایی از 
دیانت و متانت و هوشیاری و اخلاق و بزرگی ملت ایران را به نمایش جهانیان بگذارد. حضور 
ملت در انتخابات  می بایست آگاهانه باشد که اگر افراد صالح به مجلس راه یافتند مخالف 

مصالح مملکت عمل نخواهند کرد.
و  جافشانی ها  رشادت ها،  محصول  که  دینی  سالاری  مردم  گوهر  به  نمی توان   -4
جانبازی های کثیری از ملت ایران است بی اعتنایی کرد. نمی توان بر چهره این گوهر 
آلودگی ایجاد کرد. آلودگی که به نفع هیچکس نخواهد بود و هدیه انقلاب اسلامی را لکه 
دار می کند. جریان ها و گروه های سیاسی، تریبون دارها و طیف های مختلف فکری باید 
بدانند که این گوهر گرانبها از آن هیچ کس نیست، بلکه ملک مشاع همه ملت ایران است. 
انتخابات در قالب مردم سالاری دینی، دستاورد انقلاب اسلامی است و در بستر جمهوری 
اسلامی به بالندگی و رشد چهل و یک ساله اش رسیده است. هرگونه آسیبی به این گوهر از 
جانب هر شخص و گروهی باشد، آسیبی است که به ملت ایران و نظام جمهوری اسلامی 
وارد شده است. تاوان این آسیب در هر شکل و شمایلی که باشد و هر گروه و دسته ای که آن 
را انجام دهد، بسیار زیاد خواهد بود. قهرا مردم کسانی را که به گوهر انقلاب اسلامی، دست 

درازی کنند فراموش نخواهند کرد.

چرابه این روز افتاده ایم؟
شدند.  بیدار  خواب  از  قرن  سه  از  بعد  کهف  اصحاب 
نْهُمْ کَمْ لَبِثْتُمْ/ »چه مدت  یکی از آنها پرسید:» قَالَ قَائِلٌ مِّ
خوابیدید؟!« دیگری گفت: که یک روز یا بخشی از یک روز.

آنها که در دل کوه و در غاری پنهان شده بودند برای اینکه 
بدانند بعد از فرارشان از دست دقیانوس امپراتور روم در چه وضعیتی قرار دارند، یکی از خود 

را راهی شهر می کنند تا هم کسب اطلاع کند هم غذایی بخرد.
گفته شده است »یملیخا یا تملیخا« داوطلب این کار شده است. او وقتی به شهر رسید 
همه چیز را دگرگون دید. آنها 300 سال خوابیده بودند و شهرمحل زندگی شان دگرگون 

شده بود و سکه های شان هم به درد روزگار نو نمی خورد.
چرا به داستان اصحاب کهف اشاره کردم؟ چون این روزها شبیه ترین مردم به حال و روز 7 
مرد خوابیده در غار است. آنها بعد از 300 سال، تغییر را فهمیدند و ما بعد از 10 سال حس 

و حال آنها را داریم.
ما شب می خوابیم و صبح دیگر سکه هایمان به درد روزگار نو نمی خورد. ما شب می خوابیم 
و صبح دیگر، برنامه هایمان به درد اجرا شدن نمی خورد. ما شب می خوابیم و صبح دیگر 

نمی توانیم ماشین یا خانه بخریم. ما شب می خوابیم و ...
300 سال کجا و 10 سال کجا؟ پرایدی که به زور 7 میلیون قیمت داشت امروز 62 میلیون 
به فروش می رود. سمند 13 میلیونی، 100 میلونی شده است. پرشیا یا همان پژو پارس که 
برای خریدش باید حدود 16 میلیون پول می دادید حالا 120 میلیون پول می خواهد. از 

ماشین های خارجی هم که نگویم که شمردن صفرهایش برای ما سخت است.
اصحاب کهف تغییرات را به چشم ندیدند. تازه یک نفر از آنها به شهر آمد و بعد داستان 
تغییر را برای دوستان مانده در غار خود تعریف کرد. ما اما هر روز تغییرات را به چشم می بینیم 

و بعد از دیدن آنها حس می کنیم که 300 سال خواب بوده ایم.
فکر می کنم »یملیخا« که بعد از خواب به شهر آمده بود، تغییر رفتار مردم را هم حس کرده 
بود. شاید با خود گفته بود این مردم را چه شده است؟ چرا این همه اخلاق آنها نسبت به 

شب گذشته که ما به کوه پناه بردیم فرق کرده است؟
ما هم بعد از خواب های شبانه تغییرات رفتار همدیگر را حس می کنیم. حس می کنیم که 
بُتِ پول در حال خدایی است و هر روز هم کاسبی اش پر رونق تر می شود. حس می کنیم که 

حاضریم برای کسب پول بیشتر انسانیت خود را قربانی کنیم.
ما از اصحاب کهف، اصحاب کهف تریم. آنها بعد از اینکه تغییرات را دیدند و حس کردند 
متعلق به دوران جدید نیستند، در غار ماندند و خواب ابدی رفتند اما ما باید هر روز ببینم که 

سکه  مان از رونق افتاده است.
چه باید کرد؟ اوضاع اقتصادی به تصمیمات تصمیم سازان بستگی دارد اما زندگی 
شخصی مان تنها به خودمان بستگی دارد. به یکدیگر دروغ نگوییم، هوای هم را داشته 
باشیم، کمی از سود بیشتر چشم پوشی کنیم تا حال و هوای زندگی مان بهتر شود تا حال 
اصحاب کهف را نداشته باشیم. شب ها در خلوت خودمان، ترازوی انصاف خود را به راه 
بیندازیم تا ببینم در شرایط بوجود آمده کشور ما چقدر مقصر هستیم و چه نقشی در این 

بل بشو داریم. داریم اگر ترازوی عدالتمان تنظیم باشد.
 

ریيس ستاد انتخابات کشور:

همه نامزدهای انتخاباتی باید یک حساب در 
بانک های معتبر افتتاح کنند

 رییس ستاد انتخابات کشور از ابلاغ قانون شفافیت هزینه های انتخاباتی به ستادهای 
انتخابات استان ها خبر داد و گفت: نامزدها باید پس از افتتاح حساب نزد یکی از بانک های 
دارای مجوز از بانک مرکزی، مشخصات آن را به فرمانداران مراکز حوزه های انتخابیه اعلام 

کنند.
جمال عرف، در مورد آخرین وضعیت قانون شفافیت و نظارت بر تأمین مالی فعالیت های 
انتخاباتی اظهارداشت: قانون شفافیت و نظارت بر تأمین مالی فعالیت های انتخاباتی را به 

ستادهای انتخابات استان ها ابلاغ کردیم.
 معاون سیاسی وزیر کشور: افزود : پس از ابلاغ قانون شفافیت و نظارت بر تأمین مالی 
فعالیت های انتخاباتی توسط رئیس جمهور به وزارت کشور، این قانون را به ستادهای 
انتخابات استان ها ابلاغ کردیم.   عرف، ضمن اشاره به اینکه قانون شفافیت و نظارت بر 
تأمین مالی فعالیت های انتخاباتی که با قید دو فوریت در مجلس شورای اسلامی به تصویب 
رسید و سپس توسط شورای نگهبان تأیید شد، توسط رییس جمهور به وزارت کشور ابلاغ 
شده است، اظهار داشت: حسب وظیفه قانونی، این قانون را به ستادهای انتخابات استان 
ها ابلاغ کردیم.  وی افزود: ماده 7 این قانون، ناظر بر این است که نامزدها باید پس از افتتاح 
حساب نزد یکی از بانک های دارای مجوز از بانک مرکزی، مشخصات آن را به فرمانداران 
مراکز حوزه های انتخابیه اعلام کنند.  رییس ستاد انتخابات کشور با اشاره به این که 
فرایند افتتاح حساب بانکی و اعلام آن به فرمانداری ها بایستی از زمان ابلاغ این قانون در 
تاریخ 14 بهمن ماه 1398 تا پیش از آغاز فرصت قانونی تبلیغات انتخاباتی 24 بهمن ماه 
1398توسط نامزدها انجام شود، افزود: طبق ماده 8 همین قانون نامزدها موظفند فردی 
را به عنوان نماینده مالی خود تعیین کنند و مشخصات وی را تا پیش از شروع زمان تبلیغات 

به فرمانداری ها اعلام نمایند. 
معاون سیاسی وزیر کشور درباره رایزنی دولت با شورای نگهبان درباره تایید صلاحیت 
برخی نامزد های انتخابات مجلس یازدهم، اظهار داشت: ما برای احقاق حقوق همه 

داوطلبان تلاش خود را انجام داده ایم و همچنان در حال تلاش هستیم.

نایب رئيس کميسيون حقوقی و قضایی مجلس :

قانون نظارت بر رفتار نمایندگان باید اصلاح شود
 نایب رئیس کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس شورای اسلامی گفت: ممکن است سازوکار 
هیات نظارت بر رفتار نمایندگان نقص داشته باشد، بنابراین باید قانون نظارت بر رفتار نمایندگان 

اصلاح شود که کنترل بیشتری صورت گیرد، اما این کنترل نباید آزادی نمایندگان را سلب کند. 
محمد کاظمی، با اشاره به انتقاد ها از هیات نظارت بر رفتار نمایندگان گفت: وجود هیات نظارت 
بر رفتار نمایندگان جلوی مسائل بسیاری را گرفت و مانع شد که در بسیاری از موارد کار به قوه 
قضاییه کشیده شود. در قانون هم آمده مسائلی که در خصوص نمایندگان مطرح می شود در هیات 
نظارت باید رسیدگی شود؛ بنابراین از این لحاظ مفید است. البته برخی معتقدند هیات نظارت 

ابزار کافی برای نظارت ندارد.
او با انتقاد از برخی دستگاه ها تاکید کرد:، اما سوال این است که اگر به واقع نماینده ای در طول 
نمایندگی اقداماتی برخلاف شأنش مرتکب شده، چرا حین دوران نمایندگی اش و انجام آن عمل 
تذکری از سوی سازمان ها، وزارتخانه ها و نهاد های مربوط داده نمی شود و در پایان دوران نمایندگی، 
نماینده ها را احضار یا رد صلاحیت می کنند؟ این نماینده مجلس تاکید کرد: اگر نماینده ای در 
طول دوران نمایندگی اش عملی انجام می دهد که ممکن است خلاف قانون باشد و خودش تصور 
نکند خلاف قانون است، باید به او گفته شود. شنیدم نماینده ای به دلیل توصیه برای اینکه فلان 
فرد فلان مدیر شود رد صلاحیت شده و اقدامش خلاف شأن نمایندگی عنوان شده است. در حالی 
که اکثر نماینده ها چنین توصیه هایی را دارند. این نماینده اصلاح طلب ملایر مجلس گفت: اکثر 
نماینده ها پیگیر کار مردم حوزه انتخابیه شان هستند؛ برای مثال تولیدکنندگان و سرمایه گذاران 
اگر تسهیلات می خواهند به نماینده مراجعه می کنند و... کار نماینده به خصوص در شهرستان ها 
با  برای پیگیری کار های مردم  پیگیری همین کار های مردم است. شاید روزی صد ها تماس 
دستگاه های دولتی داشته باشیم. اما این موضوع نباید تخلف محسوب شود. اگر هم تخلف است، 
چرا در طول دوران نمایندگان به نماینده تذکر داده نمی شود؟ کاظمی ادامه داد: امربه معروف و 
نهی ازمنکر برای قیامت نیست. وقتی نماینده ای کار غیرعرفی را انجام می دهد که خودش هم 

غافل است باید به او تذکر داده شود تا کار به آخر دوره نکشد.
 

قائم مقام شورای هماهنگی تبليغات اسلامی خبرداد

راهپیمایی ۲۲ بهمن در ۵ هزار و ۲۰۰ شهر و روستا
قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی از برگزاری راهپیمایی 22 بهمن امسال در ۵ هزار و 

200 شهر و روستای کشور خبر داد.
نصرت الله لطفی در جمع خبرنگاران گفت: راهپیمایی 22 بهمن در هزار شهر و 4 هزار و 200 

روستای کشور امسال برگزار خواهد شد.
وی افزود: راهپیمایی 22 بهمن امسال از ساعت 9 صبح در سراسر کشور برگزار می شود و در 
تهران نیز از 12 مسیر اصلی راهپیمایی خواهیم داشت. قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی گفت: در شامگاه دوشنبه 21 بهمن ساعت 21 در سراسر کشور ندای الله اکبر از بام 
ها، مأذنه ها، پایگاه های مقاومت بسیج و هر کوی و برزن شنیده خواهد شد. آقای لطفی افزود: 
هم زمان نیز با هماهنگی نیرو های مسلح آسمان تهران و برخی از شهر ها نورافشانی خواهد شد. 
وی اضافه کرد: گرامیداشت یاد و خاطره سردار دل ها سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی 
از ویژگی های راهپیمایی 22 بهمن امسال است. قائم مقام شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی 
گفت: علاوه بر برگزاری گروه های سرود دانش آموزی با مشارکت 600 هزار دانش آموز در گروه های 
هزار و 3۵7 نفره در سراسر کشور، رزم نوازان نیز به اجرای برنامه خواهند پرداخت. گلباران میدان 
آزادی،  برگزاری مراسم ویژه چتربازان همچنین سخنرانی رئیس جمهور و قرائت قطعنامه از دیگر 
بخش های مراسم بزرگ میدان آزادی خواهد بود. وی اضافه کرد: خانواده سردار سپهبد شهید حاج 
قاسم سلیمانی در این راهپیمایی سخنرانی خواهند کرد و در صورت موافقت این خانواده محترم از 

وصیت نامه شهید حاج قاسم سلیمانی نیز رو نمایی می شود.
 

محسن هاشمی:

 برای انتخابات لیست ائتلافی می دهیم
رئیس شورای شهر تهران و از چهره های اصلی حزب کارگزاران اعلام کرد احزاب اصلاح طلب در 

انتخابات لیست ائتلافی خواهند داد.
محسن هاشمی رفسنجانی در حاشیه جلسه دیروز شورای شهر تهران و در پاسخ به خبرنگاری 

اعلام کرد احزاب اصلاح طلب لیست انتخاباتی خواهند داد.
او در این باره توضیح داد: ماروزشنبه  در حزب کارگزاران سازندگی جلسه داشتیم تا بتوانیم لیست 
ارائه کنیم ولی نتوانستیم نام 30 نفر را درآوریم و در نهایت به 1۵ یا 17 نفر نامزد مورد تایید رسیدیم. 

امروز هم جلسه داریم تا بتوانیم لیست 30 نفره را تکمیل کنیم.
هاشمی در ادامه با بیان این که احزابی که توانسته اند به لیست 30 نفره نامزدهای مورد نظر خود 
برسند، می توانند با همدیگر ائتلاف کنند، گفت: ممکن است مثلا کارگزاران نتواند به لیست کامل 

30 نفره برسند ولی می توانند با سایر احزاب ائتلاف کنند.
رئیس شورای شهر تهران ادامه داد: در اطلاعیه ای که دیروز شورای عالی اصلاحات منتشر کرد، 
عنوان شده است شورای عالی اصطلاحات از لیستی حمایت نمی کند. یعنی لیستی را اعلام نمی 
کنند ولی استانها و احزاب جداگانه می توانند لیست انتخاباتی بدهند و توصیه هم شده است 

لیست بدهند.
 لذا احزاب اصلاح طلب مشغولند ببینند می توانند از کاندیداهای اعلام شده لیست تهیه کنند 
یا نه. او با اشاره به ردصلاحیت گسترده نامزدهای اصلاحطلب در انتخابات گفت: این مسئله واقعا 
منصفانه نیست ولی خداوند طرفدار مستضعفین است. چون اصلاحطلبان کاندیدا به اندازه کافی 

نداریم جزء مستضعفان می شوند و انشالله خداوند به آنها یاری می رساند.
 

یک عضو شورای عالی سياست گذاری اصلاح طلبان:

شورای عالی هیچ لیستی برای انتخابات 
نخواهد داد

 یک عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان تاکید کرد: این شورا لیستی را برای شرکت 
در یازدهمین دوره انتخابات مجلس ارائه نداده و قصد چنین کاری را هم نخواهد داشت.

آذر منصوری درباره این که گفته می شود اصلاح طلبان برای حضور در انتخابات لیست خواهند 
داد، گفت: مصوبه شورای عالی کاملا روشن است و با یک رویکرد اجرایی به تصویب رسید. شورای 
عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان که متشکل از 29 حزب است که بر این اساس اعضای 
شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان و شخصیت های حقیقی در تهران لیستی نخواهند 

داد.
این عضو شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان تاکید کرد: همانطور که گفته شده احزاب 
اصلاح طلب می توانند با عنوان و نام خودشان از کاندیدایی حمایت و نامزدهایی را معرفی کنند و در 
این رابطه منعی برای آنان وجود ندارد. وی درباره تغییر حوزه نامزدهای ثبت نامی از حوزه تهران نیز 
گفت: رفتن نمایندگان به حوزه های انتخابیه دیگر به هیچ وجه توصیه شورای عالی سیاست گذاری 
اصلاح طلبان نیست و چنین چیزی هم مطرح نبوده است؛ تغییر حوزه های انتخابیه بر عهده خود 

فرد است. 
منصوری گفت: شورای عالی سیاست گذاری مرکز یا همان تهران دخالتی در این موضوع ندارد و 
اگر شورای عالی سیاست گذاری استان پذیرش داشته باشد با خود نامزد می توانند به تفاهم و توافق 

برسند که فرد حوزه اش را تغییر دهد.
 

رئيس هيأت مرکزی بازرسی انتخابات کشور:

تبلیغات انتخاباتی از دستگاه های رسمی و 
دولتی ممنوع است

 رئیس هیأت مرکزی بازرسی انتخابات کشور گفت: هرگونه فعالیت تبلیغاتی از تاریخ اعلام رسمی 
نامزدها، از صدا و سیما، میز خطابه نماز جمعه و یا هر وسیله دیگری که جنبه رسمی و دولتی دارد، 

ممنوع و جرم است.
علی طالبی با تشریح اقدامات هیأت بازرسی در راستای برگزاری انتخابات یازدهمین دوره مجلس 
شورای اسلامی و میاندوره ای پنجمین مجلس خبرگان رهبری تأکید کرد: شبکه گسترده بازرسان 
وزارت کشور در انتخابات پیش رو، مترصد نظارت و کنترل جریان انتخابات و حسن اجرای قانون 
هستند. تمام دست اندرکاران برگزاری انتخابات اعم از مجریان، بازرسان و ناظران و سایر نهادها و 
دستگاههایی که به نحوی تکالیفی را در قانون بر عهده دارند، تلاش می کنند تا  روز دوم اسفند ماه 

شاهد انتخابات پر شکوه، با مشارکت بالا و امنیت و سلامت کامل باشیم.
وی همچنین تصریح کرد: هیأت های بازرسی استان ها و شهرستان ها و بازرسان شعب در سطح 
کشور در راستای اجرای ماده 2۵ قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی و ماده 76 آئین نامه 
اجرایی انتخابات خبرگان رهبری، از میان مردم تعیین شده اند و ضمن آموزش اعضای این شبکه 

وسیع، هماهنگی های لازم را برای بازرسی و کنترل جریان انتخابات معمول انجام داده ایم.
رئیس هیأت مرکزی بازرسی انتخابات کشور اظهار کرد: طبق قانون، انتصاب بازرسان انتخابات 
از اختیارات وزارت کشور است و هیچ دستگاه و نهادی به غیر از وزارت کشور و شورای نگهبان حق 
دخالت در امر اجرا و نظارت بر انتخابات را نداشته و حق اعزام مامور به شعب اخذ رأی به این منظور 

را ندارد.
 هیأت بازرسی انتخابات از پیش از آغاز فرآیند انتخابات با حکم وزیر کشور فعالیت خود را آغاز کرده 
و از همان زمان، فضای کشور و فعالیت ها و عملکرد تمام ذی نفعان اعم از داوطلبان، گروه ها، احزاب 
و جریان های سیاسی، مدیران و کارکنان دولت و دست اندرکاران انتخابات را رصد و در صورت احراز 

هر گونه تخلف، آنها را به به مراجع ذیصلاح نظارتی و قضایی منعکس می کند.
 

حجت الاسلام و المسلمين ناطق نوری:

 انقلاب اسلامی یک معجزه بود
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: دستگیری امام و تبعید ایشان و تمامی اتفاقاتی که 

در این سال ها افتاد نشان می دهد که پیروزی این انقلاب یک معجزه بود. 
بزرگداشت  مراسم  در  سخنانی  طی  نوری  ناطق   علی اکبر  المسلمین  و  حجت الاسلام 
چهل ویکمین سالگرد پیروزی انقلاب با اشاره به فرازهایی از سال های مبارزه مردم ایران با شاه و 
رهبری هوشمندانه امام خمینی )ره( اظهار کرد: نگاهی به مسیر انقلاب از سال 42، دستگیری 
امام و تبعید ایشان و تمامی اتفاقاتی که در این سال ها افتاد نشان می دهد که پیروزی این انقلاب 

یک معجزه بود.
وی ادامه داد: امام پس از دستگیری در سال 42 به بورسای ترکیه و نجف منتقل شدند و در این 
سال ها هر اتفاقی می توانست رخ بدهد، اما مشیت الهی بر این بود امام به وطن بازگشته و انقلاب 

به ثمر بنشیند.
ناطق نوری همچنین با اشاره به نقش کارکنان توانیر در مراسم ١٢ بهمن و انتقال امام به بهشت 
زهرا یادآور شد: ستاد استقبال در آن زمان از خودروهای توانیر که مجهز به بی سیم بود کمک گرفت 
و بلیزر حامل امام در ازدحام بسیار زیاد و سنگین مردم، با راهنمایی و کمک جیپ های توانیر بخشی 

از مسیر بهشت زهرا طی شد.

جبهه  سیاست گذاری  شورای عالی  رئیس  نائب   
اصلاح طلبان ائتلاف با جریان رقیب را نوعی خودکشی 
عنوان کرد و گفت: هر حزب اصلاح طلبی حتی اگر رای 
هم نیاورد حاضر نخواهند شد با بیرق اصولگرایان به 

میدان برود. 
سید عبدالواحد موسوی لاری روز یکشنبه با بیان اینکه 
جبهه  سیاست گذاری  شورای عالی  سال 96  اواخر  از 
اصلاحات حضور در انتخابات مجلس را در دستور کار 
حضور  برای  بالایی  انگیزه  کرد:  اظهار  داد،  قرار  خود 
در انتخابات وجود داشت و در تمام اسناد جلسات این 
اصلاح  از  رویکرد  همین  با  است.  شده  ثبت  موضوع 
طلبان دعوت به ثبت نام شد گرچه با توجه به فضای 
موجود، انگیزه نامزدی تا حدودی میان اصلاح طلبان از 
بین رفت. با وجود همه این شرایط تعدادی از چهره های 
شناخته شده در تهران و شهرستانها ثبت نام کردند که 
متأسفانه بعد از بررسی صلاحیت با پدیده  ردصلاحیت 
های فراگیر مواجه شدیم؛ به طوری که در بسیاری از 

حوزه های انتخابیه، انتخابات بلاموضوع شد.
در 1۶0 حوزه انتخابيه رقابتی وجود ندارد

نائب رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
تعداد  انتخابیه  حوزه های  از  بسیاری  در  کرد:  تاکید 
حوزه ها  از  برخی  و  هستند  جناح  یک  از  داوطلبان 
حتی بین خودشان نیز رقابت جدی وجود ندارد. طبق 
آمارهایی که جریان رقیب اعلام کرده و قطعا صحت 
ندارد، اصلاح طلبان برای 130 کرسی نامزد دارند که 
این حرف درست نیست اما با همین آمار اشتباه هم 

اکنون در 160 حوزه انتخابیه رقابتی وجود ندارد.
موسوی لاری با تاکید بر اینکه راهبرد کلی اصلاحات، 
حضور در پای صندوق رای به عنوان یک اصل است، 
جبهه  یک  قالب  در  اصلاحات  جریان  کرد:  تصریح 
این  به  توجه  با  و  است  شده  انتخابات  عرصه  وارد 
دادن  لیست  زمینه  طبیعی  طور  به  ردصلاحیت ها 
جبهه ای و ائتلافی برای اصلاحات از بین رفته اما امکان 

حضور فردی یا حزبی در انتخابات وجود دارد.
حضور در انتخابات راهبرد قطعی و دادن 

ليست اقتضایی است
از  انتخابات  در  حضور  با  مخالفتی  شد:  یادآور  وی 
ناحیه احزاب و چهره های اصلاح طلب من نشنیده ام. 
دادن  اما  است  قطعی  راهبرد  انتخابات  در  ما  حضور 
لیست اقتضایی است. موسوی لاری با اشاره به راهبرد 
شعسا )شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان( در 
انتخابات مجلس در استانها مبنی بر واگذاری تصمیم 
به شورای استانها، اعلام کرد: با توجه به ردصلاحیت ها، 
جبهه اصلاحات در مورد تهران در درون خود با دو نگاه 
مواجه شد؛ احزابی که نامزد حداقلی دارند و احزابی که 
هیچ نامزدی ندارند. با هدف اینکه اولا جریان اصلاحات 
در انتخابات حضور داشته باشد و ثانیا برابری قانونی 
احزاب، رعایت شود. اعضای مقرر کردند احزاب با نام 
که چند  در صورتی  و  کنند  انتخابات شرکت  در  خود 

حزب تصمیم بگیرند لیست بدهند، نباید از سوی احزاب 
به  انتخابات  فضای  گیرند.  قرار  نکوهش  مورد  دیگر 
دلیل ردصلاحیت فضای یخ زده و غیرمشارکتی است و 
درچنین شرایطی که لیست اجماعی نداریم نباید لیست 

مورد تایید احزاب از سوی دیگر احزاب نفی شود.
نائب رئیس شورای عالی سیاست گذاری اصلاح طلبان 
در پاسخ به این پرسش که با توجه به تایید صلاحیت های 
قطره چکانی در صورتی که در روزهای آتی چهره هایی 
لیست  ارائه  امکان  آیا  شوند  صلاحیت  تایید  شاخص 
وجود دارد، اظهار کرد: شخصا از همان ابتدا طرفدار 
شاخص  که  ما  نامزدهای  اگر  و  هستم  و  بودم  حضور 
هستند و در اصلاح طلبی آنها تردید وجود ندارد، به 
خصوص دبیران و چهره های شاخص احزاب تعدادشان 
در حدی باشد که نظر احزاب عضو تامین شود و بتوان 
لیست مناسبی ارائه شود، چرا لیست ندهیم حتی اگر 
این امر در لحظه آخر صورت گیرد اما این امر بعید است 
اتفاق بیفتد. این امیدواری وجود ندارد فضای جمعی که 
در جلسات دیدم، بعید است این نظریه رای اکثریت را 

بیاورد.
ليست خاتمی و روحانی ساختگی است 

تایید  مورد  لیست هایی  انتشار  درباره  لاری  موسوی 
آقایان خاتمی و روحانی در فضای مجازی، گفت: آقای 
خاتمی و روحانی از وضعیت موجود گله مند هستند از 
چند ماه پیش رییس دولت اصلاحات گفت که با توجه به 
فضای که می بینم دیگر کسی تکرار من را گوش نمی کند 
و من نظر نمی دهم. قطعاً این لیست های ساختگی 

جناح رقیب است و ربطی به وی ندارد.
از احزاب اصلاح  ائتلاف برخی  وی درباره احتمال 

مصوبه  براساس  کرد:  اظهار  اصولگرایان،  با  طلب 
شعسا، احزاب می توانند با نام حزب خود و نه با ائتلاف 
با دیگران به صحنه بیایند؛ این حق آنان است که از 
نامزدهای خود حمایت کنند. بعید می دانم که حزب 
اصلاح طلبی با جریان رقیب خود ائتلاف داشته باشد 
که اگر این کار را انجام دهد به نوعی خودکشی سیاسی 

کرده است.
هيچ ائتلافی با اصولگرایان انجام نمی شود

هیچ  است  این  من  باور  کرد:  تاکید  لاری  موسوی 
و هر حزب  نخواهد شد  انجام  اصولگرایان  با  ائتلافی 
دیگر  بعضی  نام  کنار  در  یا  خود  نام  با  طلبی  اصلاح 
خواهد  شرکت  انتخابات  در  طلب  اصلاح  احزاب  از 
کرد. حتی اگر رای نیاورد حاضر نخواهند شد با بیرق 
اصولگرایان به میدان بروند که این کار برای آنها چیزی 
به ارمغان نخواهد آورد. وی اعلام کرد: اگر به هر دلیلی 
شاهد ائتلاف حزبی با اصولگرایان بودیم که برخلاف 
منشور همفکری و همراهی و حضور در جبهه اصلاح 
طلبان است در آن زمان تصمیم نسبت به حضور این 
حزب در جبهه به عهده اکثریت است. این فعال اصلاح 
طلب در پاسخ به اینکه آیا به دنبال ارائه راهکاری برای 
هستید،  انتخاباتی  نظارت های  به  بخشیدن  پایان 
نیست، گلایه  ما  اختیار  در  متاسفانه موضوع  گفت: 
از  است.  موضوع  همین  نظارتی  دستگاه های  از 
دستگاه های نظارتی می خواهیم بی طرفانه عمل کند. 
شاهد گزینش قطره چکانی هستیم و احتمال دارد تا 
شب انتخابات تایید صلاحیت ها ادامه داشته باشد، ما 
نمی توانیم تا شب آخر منتظر بمانیم و تصمیم نگیریم، 

بلکه می خواهیم به تصمیم شعسا وفادار باشیم.

نائب رئیس شورای عالی سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان: 

ائتلاف با اصولگرایان خودکشی سیاسی است
غلامحسین اسلامی فرد*

مصطفی داننده*

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه باید رفتارهای برادرانه سیاسی در کشور تقویت 
شود، گفت: اختلاف نظرها نباید به دشمنی تبدیل شود.

اداری استان قم که در سالن کرامت  علی لاریجانی عصر یکشنبه در جلسه شورای 
استانداری قم برگزار شد، با بیان اینکه ایران بعد از خروج آمریکا از برجام مذاکره با اروپاییان 
را دنبال کرد اما مشخص شد که آنها نمی توانند یا نمی خواهند که در این مسیر قدم بردارند، 
اظهار داشت: مسئولان کشور با تحلیل درست تصمیم گرفتند تا گام هایی در جهت کاهش 
تعهدات برجامی بردارند و کشور ما در این مسئله گام های اساسی برداشت. وی بیان داشت: 
از آنجا که آمریکا تصور غلطی از شرایط داخلی کشور ما داشت تحریم های جدیدی پس 
از خروج از برجام ایجاد کرد که البته اکثر آنها تبلیغاتی است، مثلًا تحریم فرماندهان سپاه 
پاسداران و ضبط اموالشان در خارج از کشور که باید گفت این افراد در خارج و حتی در 
داخل کشور اموالی ندارند. رئیس مجلس شورای اسلامی افزود: دشمنان می خواستند 

فروش نفت ایران را به صفر برسانند اما فقط توانستند فروش ما را کاهش دهند.
وی ادامه داد: آنها می خواستند با فشار بر روی سیستم بانکی کشور بر روی مسئله صادرات 
ایران تأثیر بگذارند اما باید عنوان کرد که بخش های اقتصادی ایران ابعاد مختلف و بزرگی 
دارد که می تواند در برابر این توطئه ها راه های طراحی کند. لاریجانی ابراز داشت: تجار 
ایرانی توانستند مسیرهایی برای خود باز کنند و در مجموع صادرات ایران در این شرایط رشد 

داشته است و دانشمندان در این زمینه نیز تا حدود زیادی توفیق نیافتند.
نيازمند تلاش و حمایت مسئولان برای حل مشکلات کشور هستيم

وی با بیان اینکه دشمنان بدخیمی داریم و نیازمند تلاش و حمایت مسئولان برای حل 
مشکلات کشور هستیم، افزود: استراتژی نظام در برابر ظلم و ستم آمریکا درست بوده است 

و آمریکایی ها فهمیدند در صورت حرکت به سمت تئوری ماشه پاسخ متقابل را دریافت 
خواهند کرد؛ آنها دنبال ماجراجویی هایی هستند که تصمیمات به موقع نظام آنها را به 
اهداف خود نرساند. نماینده مردم قم در خانه ملت، بیان داشت: کشورهای چین و روسیه 

همراه های خوبی در شرایط تحریم آمریکا علیه ملت ایران داشته اند.
وی با بیان اینکه ایران به دنبال امپراطوری نیست، افزود: برخی از کشورهای منطقه این 
مسئله را در رسانه های خود مطرح می کنند و برخی از حرف های نارس در داخل کشور 
نیز این حساسیت ها را تشریح می کند. لاریجانی گفت: آنها به دنبال این هستند که قدرت 
انقلاب اسلامی را تضعیف و یا مخدوش کنند و ایران نیز از هرگونه حرکت مردم سالار در 
منطقه دفاع می کند. وی افزود: آمریکایی ها به دنبال ائتلافی در منطقه علیه ایران هستند و 

رفت و آمدهای نیز برای این داشته اند.
حضور مردم در راهپيمایی ۲۲ بهمن انرژی جدیدی به کشور تزریق می کند

رئیس قوه مقننه با بیان اینکه باید رفتارهای برادرانه سیاسی در کشور تقویت شود، افزود: 
باید به جای تخریب همدیگر با یکدیگر وحدت داشت و البته اختلاف نظرها همیشه بوده 
است اما نباید این اختلاف نظرها تبدیل به دشمنی شود و نباید فضا به گونه ای باشد که در 

برگزاری هر انتخاباتی گروه های سیاسی به جان هم بیفتند.
وی ادامه داد: انتخابات نقطه بسیار مهمی برای تداوم انقلاب اسلامی است و در این 

شرایط می تواند اقتدار کشور را به رخ جهانیان بکشاند.
لاریجانی تأکید کرد: حضور مردم در راهپیمایی 22 بهمن انرژی جدیدی به انقلاب و کشور 
تزریق می کند و مدیران و رجال سیاسی باید تلاش کنند تا فضای امیدوارانه ای را برای مردم 

ایجاد کنند و از ایجاد ناامیدی بپرهیزند که رسانه ها در این زمینه نقش مهمی برعهده دارد.

رئيس مجلس در جلسه شورای اداری استان قم :

اختلاف نظرها نباید به دشمنی تبدیل شود 

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: 
کسی نباید بگوید رای مردم زینتی است چرا که رای مردم در 
تقابل با اندیشه کسانی است که به  دنبال مشارکت حداقلی 
بوده و منافع و پیروزی خود را در مشارکت محدود مردم 

جست و جو می کنند.
به  اشاره  با  مازنی  احمد  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
مشارکت  و  حضور  درباره  اسلامی  انقلاب  رهبر  بیانات 
اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  در  مردم  حداکثری 
افزود: من معتقدم در کنار مقاومت و تقویت بنیه دفاعی، 
برای  برنامه ریزی  و  تحریم  از  ناشی  مشکلات  تحمل 
عبور از مشکلات، تلاش برای تعامل با دنیا و استفاده از 
ظرفیت های دیپلماسی فرهنگی، اقتصادی و سیاسی، 
حداکثری  فشار  به  مناسبی  پاسخ  مردم  بالای  مشارکت 
ایالات متحده است. مازنی با اشاره به سخنان رهبری مبنی 
براینکه اگر دین را قبول ندارید برای ایران در انتخابات شرکت 
کنید، تصریح کرد: تعبیر رهبر انقلاب درخصوص انتخابات 
بسیار فراجناحی و سطح بالا است. چنین اظهار نظری از 
سوی رهبر انقلاب در جایگاه ولی فقیه و سکاندار اسلامیت 
و شئون معنوی نظام، به این معناست که جمهوریت نظام به 

اندازه اسلامیت نظام مهم است.
کسی حق ندارد رای مردم را زینتی بداند

وی ادامه داد: بیانات رهبری همچنین به این معناست که 
همه مردم در برابر انتخابات حق و تکلیف دارند و رای آنها 
در انتخابات باارزش و تاثیرگذار است، ضمن اینکه منتخبان 

مردم حاکمان بر سرنوشت کشور هستند.
نماینده مردم تهران در مجلس تصریح کرد: کسی نباید 

بگوید رای مردم میزان نبوده و زینتی است چرا که رای 
مردم در تقابل به اندیشه کسانی است که به دنبال مشارکت 
حداقلی بوده و منافع و پیروزی خود را در مشارکت اندک و 

محدود مردم جست و جو می کنند.
مازنی با اشاره به بیانات رهبر انقلاب اسلامی درباره مومن 
و انقلابی بودن نامزدهای اصلح خاطرنشان کرد: به اعتقاد 
من همه جناح ها و جریانات اعم از اصولگرا و اصلاح طلب 
باید نامزدهایی را حمایت و تقویت کنند که از توانمندی  
بالایی برخوردار هستند. وی با بیان اینکه متاسفانه بیانات 
رهبری معمولا مورد ظلم قرار می گیرد، افزود: بزرگترین ظلم 
به رهبر انقلاب این است که بیانات ایشان به نفع یک جریان 
خاص مصادره به مطلوب شود. این نماینده مجلس شورای 
اسلامی گفت: زمانی که رهبرانقلاب اسلامی درباره ویژگی 
مومن و انقلابی بودن نامزدها سخن می گویند، اصولگرایان 
عنوان می کنند که منظور رهبری با آنهاست.  به عنوان 
یک اصلاح طلب می گویم که به همان اندازه که در میان 
اصولگرایان افراد مومن هست، اگر نگوییم بیشتر، در میان 
اصلاح طلبان نیز افراد مومن و انقلابی بسیاری وجود دارد 
و چه بسا مومن تر هم باشند و اینگونه مرزبندی ها نباید 
موجب آن شود که هر کسی بیانات رهبری را به نفع خودش 
انقلاب درباره  بیانات رهبر  به  با اشاره  مصادره کند. وی 
شخصیت های  گفت:  نیز  نامزدها  بودن  انقلابی  ویژگی 
بسیاری در مجلس، دولت، دستگاه قضا و نهادهای مختلف 
و جامعه، افرادی با سابقه انقلابی و زندان قبل از انقلاب، 
و  ایثارگران  میان  در  مقدس  دفاع  رزمندگان  همچنین  و 

خانواده های شهدا در میان اصلاح طلبان حضور دارند.

رهبری  واژه های  افرادی  نباید  کرد:  خاطرنشان  مازنی 
درباره ویژگی های نامزدها را به نفع خود فهرست کرده و 
لیست های دیگر را متهم با ضدیت رهبری و ولایت فقیه 
انقلاب  رهبر  با  که  عکسی  نباید  همچنین  دهند  جلوه 

اسلامی در انتخابات دارند را منتشر نمایند.
مواضع رهبر انقلاب متعلق به همه مردم است

انگار  ادبیاتی رفتار می کنند که  با  افزود: برخی  مازنی 
می خواهند خود رهبری را نیز مصادره کنند. رهبر انقلاب، 
رهبر جمهوری اسلامی و ملت ایران است و مواضع ایشان 
نیز متعلق به همه مردم است. وی با اشاره به تعبیر بیانات 
رهبری مبنی بر اینکه هر کسی جمهوری اسلامی و نظام 
را قبول ندارد در انتخابات شرکت کند، اظهارداشت: این 
به معنای این است که سایه ایشان بر سر همه مردم ایران 
است. از اقلیت های دینی و مذهبی گرفته تا افرادی که 
ممکن است به هیچ دینی هم معتقد نباشند چه برسد به 
افرادی که در درون نظام و از جناح های سیاسی مختلف 
هستند. نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: برخی 
و  دینی  ملی،  سرمایه های  همه  می خواهند  متاسفانه 
اسلامی را برای یک جریان خاص مصادره کنند که البته 
رفتارها  اینگونه  از  است  بهتر  و  هستند  اقلیت  از  بعضا 
پرهیز کنند. مازنی با بیان اینکه هنوز فرصت تجدیدنظر 
درخصوص صلاحیت ها وجود دارد، گفت:  متاسفانه در 
تایید صلاحیت ها نیز این برخوردهای سلیقه ای مشاهده 
می شود که امیدوارم شورای نگهبان شائبه  به وجود آمده در 

جامعه را تجدیدنظر و اصلاح کند.

حجت الاسلام و المسلمين احمد مازنی: 

کسی حق ندارد رای مردم را زینتی بداند

سرلشکر سلامی مطرح کرد

جهش ایران در فناوری نوین موشکی
فرمانده کل سپاه گفت: ما براساس تجربه و منطق آموخته ایم که برای جلوگیری از وقوع جنگ و نه 

تنها شکست نخوردن بلکه شکست دادن دشمن، راهی جز قوی شدن نداریم.
سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل سپاه دیروزدر آئین رونمایی از موشک رعد ۵00 و نسل جدید 
پیشران های موشکی و ماهواره برها، با تبریک ایام الله دهه فجر به ملت شریف ایران اسلامی، اظهار 
کرد: همانگونه که در روزهای گذشته در کلام فرماندهی معظم کل قوا شنیدیم؛ قوی شدن قلب 
سیاست های نوین دفاعی جمهوری اسلامی است و ما به مدد تجربه و منطق آموخته ایم که برای 
جلوگیری از وقوع جنگ و نه تنها شکست نخوردن بلکه شکست دادن دشمن، راهی جز قوی شدن 
نداریم. وی قوی شدن را مرتبط با اراده هایی که برای ساخت قدرت تلاش می کنند، دانست و اظهار 
کرد: جنگ حقیقی ما ساخت و تولید قدرت برای قوی شدن است و این دستاوردهای پیچیده و در 

لبه فناوری جهانی که امروز از آنها رونمایی شد، کلید ورود ما به فضا می باشند.
سرلشکر سلامی در ادامه تصریح کرد: نیروی هوافضای سپاه با ورود به تولید بدنه ها و موتورهای 
کامپوزیت، علاوه بر کاهش جرم و افزایش سرعت و آسان سازی تولید، جهشی در فناوری نوین 
موشکی به دست آورد و دانشمندان جوان، مؤمن و انقلابی ما در این نیرو توانستند بر ابهامات و 

پیچیدگی ها فائق آمده و موشک رعد را تولید کنند.

وی با اشاره به قابلیت های ویژه موشک رعد ۵00 و برخورداری این موشک از موتوری کامپوزیتی، 
گفت: با وجود اینکه جرم موشک رعد یک دوم موشک فاتح هست، اما 200 کیلومتر افزایش برد 
داشته و ارزان تر، سبک تر، چابک تر و دقیق تر می باشد و این فناوری قابل تعمیم به تمامی کلاس های 
موشک های ما است. فرمانده کل سپاه با اشاره به دستیابی متخصصان نیروی هوافضای سپاه به 
فناوری نازل های متحرک در موشک های ماهواره بر، اظهار کرد: این فناوری مهم و پیچیده می تواند 
کنترل بردار پیشران موشک را در خلاء انجام دهد؛ به این معنا که ما می توانیم فراتر از جو، قدرت مانور 

پذیری پیدا کنیم و این دستاورد بزرگی است که موجب ایجاد جهشی در فناوری موشکی می شود.
سرلشکر سلامی توانمندی موشکی را هویت هایی از اقتدار سیاسی توصیف و تصریح کرد: حقیقت 
قدرت متراکم در درون این موشک ها، اراده سیاسی و اقتدار ملت قهرمان ایران است؛ این موشک ها 
رمز بازدارندگی و سربلندی نظام اسلامی و سرمایه های بسیار غنی و ممتازی در اختیار ملت شریف 
ایران هستند. فرمانده کل سپاه تصریح کرد: این دستاوردها در پرتو افکار نورانی و هدایت های 
فرماندهی معظم کل قوا و همت و تلاش خالصانه مجاهدان عرصه فناوری در نیروی هوافضای سپاه 
به دست آمده و هدیه ای از سوی سپاه به ملت شریف ایران در آستانه چهل و دومین سالگرد پیروزی 

انقلاب اسلامی و نقطه نا امیدی بیشتر برای دشمنان اسلام است.
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چرا اگر اضافه وزن هم نداشته باشيد ممکن است دیابت بگيرید

فقط چاق ها دیابت نمی گیرند

طبق تحقیقات، دیابت نوع دوم می تواند طول عمر فرد را یک دهه کوتاه تر کند. ضمناً 
آسیبی که بالا بودن قند خون به سلول ها و بافت ها می زند با افزایش سن سرعت می گیرد.
آیا می دانستید تعداد افرادی که دچار دیابت می شوند از سال 1980 چهار برابر شده 
است؟ کارشناسان عقیده دارند چاقی و عدم تحرک بدنی می تواند علت افزایش آمار 
دیابت باشد، زیرا هر دو عامل به ارگان های گوناگون در بدن آسیب می زنند؛ از جمله 
قلب، کلیه ها و چشم ها. دیابت در کشورهای اروپایی بسیار شایع است و پیش دیابت از 
آن هم شایع تر! گفته می شود از هر سه نفر، یک نفر پیش دیابت دارد. یعنی سطح قند 

خون این افراد هنوز در حد دیابت نیست؛ اما بالاتر از سطح نرمال است. 
پزشکان، سطح قند خون را بعد از حداقل 12 ساعت ناشتا بودن بررسی می کنند تا 
وضعیت قند خون را مشخص نمایند. یک تست بهتر هم تست هموگلوبین A1C است 
که وضعیت کنترل قند خون از سه ماه پیش را بررسی می کند در حالی که قند خون ناشتا 

فقط وضعیت قند خون در همان لحظه را مشخص می کند.
در صورتی که اضافه وزن داشته باشید یا چاق باشید، یکی از بهترین راه های کاهش 
خطر ابتلا به دیابت نوع دوم، کاهش وزن است. دیابت نوع دوم ارتباط بسیار نزدیکی با 
چاقی دارد و این مسئله بارها و بارها از نظر علمی و پزشکی ثابت شده است؛ اما داشتن 
وزن نرمال و سالم هم لزوماً تضمین نمی کند که شما به دیابت مبتلا نخواهید شد. خیلی 
از افرادی که وزن نرمال دارند بعد از اینکه معلوم می شود سطح قند خون شان در وضعیت 
پیش دیابت است یا در طیف دیابت قرار دارد تعجب می کنند که چرا با اینکه اضافه وزن 

ندارند دیابت گرفته اند. چطور می توان این ارتباط را توضیح داد.
چرا افرادی که وزن سالمی دارند هم ممکن است دچار دیابت شوند؟

اگر چاقی، عامل درجه یک ابتلا به دیابت نوع دوم است، پس چرا آن هایی که اضافه 
وزن ندارند یا چاق نیستند هم دچار دیابت می شوند؟ یک عامل ژنتیکی برای ابتلا به 
دیابت نوع دوم در افرادی که وزن نرمال دارند وجود دارد. احتمال اینکه شما وزن سالمی 
داشته باشید و دیابت نوع دوم بگیرید، در صورتی که جزو نژاد خاصی باشید بیشتر است. 
معمولًا شما می بینید که ریسک پیش دیابت و دیابت نوع دوم با افزایش وزن و شاخص 
توده بدنی )BMI( افزایش می یابد؛ اما افرادی که آسیایی یا اسپانیولی تبار هستند و یا 
ژن ایسلندی دارند، حتی در صورتی که وزن نرمال داشته باشند یا حتی کم وزن باشند، 
بیشتر در معرض ابتلا به دیابت هستند. افرادی که در این گروه ها قرار می گیرند ممکن 
است نیاز داشته باشند طی یک روتین منظم، قند خون ناشتای خود را چک کنند. پیش 
دیابت یا حتی دیابت نوع دوم معمولًا علامتی ندارد و شما ممکن است سال ها بدون 
اینکه بدانید دچارش باشید، در حالی که این بیماری همچنان در حال آسیب زدن به 

ارگان ها و بافت های بدنتان است.
دانشمندان می گویند شما باید به سایز دور کمرتان به اندازه ی وزن بدن و شاخص توده 
بدنی اهمیت بدهید. سایز بالای دور کمر، شاخصی از چربی احشایی یا همان شکمی 
است. چربی احشایی، سیتوکین های التهابی آزاد می کند و این مواد شیمیایی التهابی، 

حساسیت به انسولین را کاهش داده و تنظیم قند خون را برای بدن، سخت تر می کنند
چرا برخی از نژادها بیشتر مستعد پیش دیابت یا دیابت نوع دوم هستند حتی اگر وزن 
نرمال یا حتی کمبود وزن داشته باشند؟ ما در مورد نقش ژنتیک صحبت کردیم. این 
احتمال وجود دارد افرادی که از نژادهای مستعد دیابت هستند، ژن هایی داشته باشند 
که آن ها را در معرض مقاومت به انسولین قرار می دهد، اما فاکتور دیگری هم وجود دارد؛ 
مثلًا مطالعات نشان می دهند آسیایی ها معمولًا چربی های شکمی یا درونی بیشتری 
دارند. یعنی همان نوع چربی که منجر به التهاب می شود. طبق یافته ها، داشتن چربی 
شکمی ِ بیشتر، ریسک انواع بیماری ها را افزایش می دهد و دیابت نوع دوم و بیماری های 

قلبی جزو آن هاست.
بنابراین بودن در یک گروه با ریسک بالا به این معنی هم می تواند باشد که شما باید 

دقت بیشتری نسبت به سایز دور کمرتان داشته باشید.
ظاهراً دور کمر زیاد، شاخص مهمی در ریسک ابتلا به دیابت نوع دوم است. وقتی 
محققان، سایز دور کمر 30000 اروپایی را اندازه گرفتند و طی 17 سال آن ها را زیر نظر 
و تحت کنترل داشتند، دریافتند آن هایی که دور کمرشان بیشتر بوده، بیشتر هم در 
معرض دیابت نوع دوم بودند. حتی اگر شما وزن نرمالی داشته باشید اما دور کمرتان 
زیاد باشد، احتمال اینکه دیابت بگیرید زیاد خواهد بود. ضمناً دانشمندان می گویند 
شما باید به سایز دور کمرتان به اندازه ی وزن بدن و شاخص توده بدنی اهمیت بدهید. 
سایز بالای دور کمر، شاخصی از چربی احشایی یا همان شکمی است. چربی احشایی، 
سیتوکین های التهابی آزاد می کند و این مواد شیمیایی التهابی، حساسیت به انسولین را 
کاهش داده و تنظیم قند خون را برای بدن، سخت تر می کنند. ضمناً این مواد شیمیایی 

التهابی، ریسک بیماری های قلبی عروقی را نیز بالا می برند.
دیابت معمولًا دیر تشخيص داده می شود

مطالعات نشان می دهند پزشکان، پیش دیابت را به موقع تشخیص نمی دهند و 
حتی وقتی هم این بیماری را تشخیص می دهند به موقع درمان نمی کنند. پژوهش ها 
می گویند اگر شما دیابت را به موقع تشخیص دهید و درمان را با اصلاح سبک زندگی 
و دارو شروع کنید، می توانید جلوی سرعت روند پیشرفت دیابت نوع دوم را بگیرید. در 
مطالعه ای روی افراد 4۵ ساله که پیش دیابت داشتند، تنها 23 درصدشان تحت درمان 
بودند. مطالعات نشان می دهند برخی از عوارض دیابت نوع دوم در حالی شروع می شود 
که هنوز فرد در مرحله ی پیش دیابت قرار دارد. مثلًا 8 درصد از افرادی که در حال حاضر 
در مرحله پیش دیابت هستند، دچار رتینوپاتی اند. آسیب به شبکیه ی چشم در اثر دیابت 

می تواند منجر به نابینایی شود.
سایر ریسک فاکتورهای دیابت نوع دوم

آیا با سایر ریسک فاکتورهای دیابت نوع دوم غیر از چاقی و اضافه وزن آشنا هستید؟
. چاقی شکمی حتی با وزن طبیعی . مبتلا بودن یکی از افراد خانواده به دیابت . به 
اندازه کافی فعالیت بدنی نداشتن . بالاتر از 4۵ سال سن داشتن . بیشتر از 6 ساعت در 

روز نشستن . سابقه ی سکته یا بیماری های قلبی عروقی . داشتن فشارخون بالا
. پایین بودن کلسترول خوب و یا بالا بودن کلسترول بد . داشتن رژیم غذایی ضعیف 
)تصویر دونات و شیرینی و ...( . استعمال دخانیات . اختلال خواب . استرس . سابقه ی 
دیابت بارداری . به دنیا آوردن نوزاد با وزن تولد بالاتر از 4 کیلوگرم . داشتن سندرم 

تخمدان پلی کيستيک
همان طور که می بینید، تغییرات سبک زندگی می توانند احتمال دیابت نوع دوم و 
پیش دیابت را کاهش دهند. با داشتن برنامه ورزشی مناسب و منظم و کمتر نشستن 
خودتان را کمتر در معرض ابتلا به این بیماری قرار خواهید داد. هر دوره ی هر چند 
افزایش  را در بدنتان  انسولین  به  و تمرین می کنید، حساسیت  کوتاهی که ورزش 

می دهید. 
رژیم غذایی تان را بررسی کنید، عادات خوابتان را بهبود دهید و استرس تان را کنترل 
کنید. همگی این عوامل بر وزنتان اثر می گذارند.  کاهش وزن، خصوصاً آب کردن 
چربی های شکم، مهم ترین کاری است که می توانید برای محافظت از خودتان در برابر 

دیابت انجام دهید.

کدام صبحانه سیر کنندگی بیشتری دارد؟
یک متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: در صورتی که فیبر و سبوس مواد غذایی زیاد 

باشد نمایه کمتری خواهد داشت و سیر کننده تر خواهد بود.
محمد تقی انوشه متخصص تغذیه و رژیم درمانی با بیان اینکه منظور از نمایه قند خون 
توانایی هر غذا در افزایش قند خون است، اظهار کرد: قند های ساده )شکر، آبمیوه، 
مربا و عسل( و غلات تصفیه شده مانند: نان سفید و ماکارونی نمایه گلیسمی بالایی 
دارند؛ یعنی به سرعت قند خون را بالا می برند و حس خیلی خوشایندی ایجاد می کنند، 
ولی به همان سرعت هم افت قند را در افراد ایجاد کرده و باعث می شوند فرد احساس 

گرسنگی کند.
او افزود: افراد اگر تمایل دارند در طول روز کمتر احساس گرسنگی کنند باید مواد 
غذایی با نمایه کمتر مانند: سبزیجات و غلات کامل را انتخاب کنند. همچنین هر میزان 
که مواد غذایی فیبر و سبوس بیشتری داشته باشد نمایه کمتری خواهد داشت و سیر 

کننده تر خواهد بود.
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی گفت: افراد برای اینکه بتوانند در طول روز فعالیت 
بیشتری داشته باشند و در پی آن کمتر احسا س گرسنگی کنند، می توانند در وعده 
صبحانه از نان لواش، پنیر، گردو، خیار و گوجه به همراه چای مصرف کنند. همچنین 
مصرف نان لواش، تخم مرغ، زیره، چای و یک قاشق مربا خوری عسل صبحانه کامل و 

مفیدی است.
او ادامه داد: مصرف خیار و گوجه در وعده صبحانه باعث پایین آمدن نمایه گلیسمی 

کل صبحانه می شود و مدت طولانی تری انسولین فرد بالا می ماند.
انوشه ادامه داد: عسل دارای نمایه گلیسمی فوق العاده بالایی است و باعث می شود 
افت قند خون شدیدی در افراد به وجد آید؛ در نتیجه افراد نباید در مصرف آن زیاده 

روی نکنند.

سلامت 

با گنجاندن سیر در سبد غذایی به کاهش وزن، تنظیم فشار خون، کاهش خطر ابتلا به 
بیماری های قلبی، کاهش کلسترول بد خون و تقویت سیستم ایمنی بدن کمک کرده و 

ضمن پیشگیری از انواع سرطان ، سلامت پوست و موی خود را تضمین کنید. 
هزاران سال از اضافه شدن سیر به سبد غذایی خانوار می گذرد. شواهد موجود نشان 
می دهد افرادی که بیش از ۵ هزار سال پیش در ساخت اهرام مصر مشارکت داشتند نیز 
سیر می خورند. گیاه سیر نه تنها یک چاشنی فوق العاده برای انواع غذاهاست بلکه فواید 
فراوانی نیز برای سلامتی دارد. از آنجا که این گیاه آفات کمی دارد بنابراین احتمال این که 

حاوی آفت کش یا علف کش های شیمیایی باشد نیز کمتر است.
تاکنون هزاران مطالعه در مورد فواید سیر برای سلامتی انجام شده است که نشان 
می دهد این گیاه، دشمن سرسخت هرگونه مرض و بیماری است. در ادامه به بخشی از 

خواص این گیاه اشاره می کنیم که از لحاظ علمی به اثبات رسیده اند.
کمک به کاهش وزن

مطالعات حیوانی پیوند میان مصرف سیر و رسیدن به وزن سالم را تایید می کند. به عنوان 
مثال در یک تحقیق، عصاره سیر کهنه به تنهایی یا همراه با ورزش وزن بدن و چربی کبد را 
در موش ها کاهش داد. در یک مطالعه دیگر هر دو روغن سیر و پیاز باعث کاهش چاقی و 

چربی های خطرناک خون در موش های آزمایشگاهی شد.
سیر همچنین با افزایش دمای بدن موش های پرخور میزان چاقی و ژن های سازنده بافت 

چربی )بافت چربی سفید( را در آن ها کاهش داد.
سلامتی کبد در برخورداری از وزن سالم اهمیت بالایی دارد. در مطالعه ای که بر روی 
حیوانات آزمایشگاهی انجام شد، مکمل سیر با بهبود وضعیت آنتی اکسیدانی، آسیب 

کبدی ناشی از سموم و داروها را کاهش داد.
این یافته ها در خصوص سلامتی کبد در مدیریت وزن اهمیت ویژه ای دارد زیرا کبد به 

پردازش غذاها و مواد مغذی کمک می کند.
با این وجود نقش سیر در دستیابی به وزن سالم تنها به نمونه های حیوانی محدود 
نمی شود. در یک آزمایش بالینی، مصرف سیر به کاهش وزن و چربی بدن 110 بیمار 

مبتلا به بیماری کبد چرب غیرالکلی منجر شد.
کاهش خطر ابتلا به بيماری های قلبی

مصرف مقادیر بالای سیر خطر ابتلا به بیماری های قلبی را کاهش می دهد. در پژوهشی 
که بر روی موش های آزمایشگاهی انجام شد، سیر کهنه سخت شدن شریان ها و رسوب 

کلسترول و چربی در دیواره عروق را در این موش ها کاهش داد.
سیر همچنین با کاهش کلسترول، کلسیفیکاسیون شریانی )تجمع کلسیم در عروق(، 

فشار خون و لخته شدن بیش از حد خون، به حفظ سلامت قلب کمک می کند.
پزشکی باستانی هند قرن هاست که استفاده از سیر را برای درمان بیماری های قلبی و 

آرتریت تجویز می کند.
محققان در مطالعاتی که بر روی انسان انجام دادند به اثرات مثبت مصرف سیر در 
جلوگیری از لخته شدن بیش از حد خون پی بردند. لخته شدن بیش از حد خون در اغلب 

موارد، عامل بروز حملات قلبی و سکته مغزی است.
در این پژوهش، سیر همچنین تولید ترومبوکسان که از عوامل لخته شدن خون است 
و چربی های اکسیده شده )محصولات لیپوکسیژناز( که در پلاکت ها تشکیل می شوند را 

نیز کاهش داد.
کاهش کلسترول

نتایج بیش از 40 تحقیق نشان داده است که افزودن سیر به سبد غذایی به کاهش 
کلسترول کُل، کلسترول LDL و تری گلیسیرید کمک می کند و سطح کلسترول خوب 

)HDL( را افزایش می دهد.
در اکثر این مطالعات از پودر سیر استفاده شده است، اما سیر تازه و کهنه یا روغن سیر 

به مراتب مفیدترند.
تغییرات مطلوب در سطح کلسترول LDL، که به عنوان کلسترول بد شناخته می شود 
در اکثر آزمایشات تحقیقاتی انجام شده بر روی افراد، مشاهده شد. در پایان این تحقیقات 

کلسترول LDL در افراد تحت آزمایش بین 11 تا 26 درصد کاهش یافت.
سیر به سه طریق به کاهش کلسترول بد کمک می کند؛ 1( کلسترول را از آسیب های 
ناشی از اکسیده شدن حفظ می کند، 2( توانایی بدن را در از بین بردن کلسترول افزایش 
می دهد و 3( ترکیبات موجود در آن از جمله اس- الیل سیستئین و دی آلیل دی سولفید 

میزان تولید کلسترول توسط کبد را کاهش می دهند.
کاهش فشار خون

نتایج مطالعه بزرگی که بر روی حدود هزار بیمار انجام شد، نشان داد که مکمل سیر باعث 
کاهش فشار خون می شود. علاوه بر این، تأثیر این ماده در تنظیم فشار خون بیمارانی که 

در بدو پژوهش به فشار بالا دچار بودند، قوی تر و ملموس تر بود.
سیر با افزایش گردش خون در بدن فشار خون را کاهش می دهد. یک مطالعه جدید 
نشان داد که سیر خام خرد شده باعث کاهش هر دو فشار خون سیستولیک و دیاستولیک 

در مبتلایان به سندرم متابولیک می شود.
سیر اثراتی شبیه به هورمون ها )پروستاگلاندین ها( دارد که می توانند جریان خون را در 
بدن بهبود بخشند. ترکیبات موجود در سیر اثرات مشابهی با داروهای فشار خون دارد که 
به عنوان "بازدارنده های آنزیم مبدل آنژیوتانسین" شناخته می شوند. این گیاه همچنین با 
افزایش سطح نیتریک اکسید، فشار خون را با ایجاد آرامش بیشتر در عروق ریوی تنظیم 

می کند.
اثرات بلندمدت بر علائم دیابت

به استناد نتایج مطالعه ای که بر روی 728 نفر از مبتلایان به دیابت نوع 2 انجام شد، 
 )A1C( مصرف مکمل سیر باعث کاهش قند خون ناشتا و سطح هموگلوبین ای وان سی
می شود. این نکته که این کاهش در 2، 12 و 24 هفته بعد از شروع مصرف مکمل ها نیز 
در افراد تحت مطالعه مشاهده شد، نشان می دهد که سیر در تسکین علائم دیابت تاثیری 

بلندمدت دارد.  
سیر همچنین علاوه بر تنظیم وزن و سطح کلسترول بیماران دیابتی، به لوزالمعده در 

ساخت و استفاده از انسولین کمک کرده و مقاومت بدن به انسولین را کاهش می دهد.
خواص ضدسرطانی

سیر به ویژه اگر به طور خام مصرف شود، خطر ابتلا به سرطان های گوارشی از جمله 
سرطان معده، روده بزرگ و مری و سرطان هایی چون سرطان پروستات، تخمدان و رحم 
را کاهش می دهد. سیر منبعی غنی از آنتی اکسیدان ها است که می تواند دلیلی برای 
خاصیت ضدسرطانی آن باشد. این گیاه همچنین با افزایش ظرفیت و توانایی بدن در 
مهار رشد سلول های سرطانی کمک  به  اکسیدان های خاص  آنتی  از  برخی  ساخت 

می کند.
تحقیقات انجام شده بر روی نمونه های حیوانی و سلول ها همچنین از نقش سیر در 

افزایش میزان اثربخشی درمان های سرطان حکایت دارد.
پژوهشگران در مطالعه ای که بر روی رژیم غذایی بیش از 20 هزار نفر انجام شد، به ارتباط 

میان مصرف مقادیر بالای سیر و کاهش خطر ابتلا به سرطان معده پی بردند.  
مطالعه دیگری که بر روی 6 هزار بیمار انجام شد نیز نشان داد که خوردن سیر خام 

حداقل 2 بار در هفته خطر ابتلا به سرطان ریه را حدود ۵0 درصد کاهش می دهد.

تقویت سيستم ایمنی بدن
سیستم ایمنی بدن بسیار پیچیده است و وظایفی چون مبارزه با میکروب های ناخواسته، 
تنظیم التهاب و غیره را برعهده دارد. سیر به روش های مختلفی به سیستم ایمنی بدن 

کمک می کند.
این گیاه همچنین از خواص آنتی اکسیدانی فراوانی نیز برخوردار است. این آنتی 

اکسیدان ها واکنش سیستم ایمنی را تقویت کرده و التهاب را در بدن کاهش می دهند.
به  گیاه  این  دارد.  نیز  انگلی  ضد  و  ویروسی  ضد  باکتری،  ضد  اثر  علاوه  به  سیر 
میکروبیوم های مفید روده آسیب نمی زند اما به بدن در مبارزه با باکتری ها، ویروس ها و 

انگل های مضر موجود در دستگاه گوارش کمک می کند.
مصرف سیر همچنین با کمک به دفع رادیکال های آزاد خطرناک از آسیب ناشی از 

التهاب در بدن جلوگیری می کند.
از بين بردن عفونت ها

مواد حاوی گوگرد از جمله آلیسین موجود در سیر خواص ضدباکتریایی دارند. این مواد 
در مقابله با برخی از گونه باکتری های مضر مقاوم در برابر دارو از جمله استافیلوکوکوس 
اورئوس مقاوم به متی سیلین )MRSA( و برخی از گونه های ای کولی ) E. Coli( مؤثر 

هستند.
در مطالعات بالینی انجام شده، سیر در درمان عفونت هلیکوباکتر پیلوری و همچنین 

واژینوز باکتریایی موثر واقع شد.
به  ابتلا  این گیاه می تواند تعداد دفعات  نیز دارد. مصرف  سیر خواص ضدویروسی 
سرماخوردگی و دوره این بیماری را کاهش دهد، البته برای تایید این فرضیه به شواهد و 

مدارک بیشتر نیاز است.
در حوزه مطالعات سلولی نیز سیر در مقابله با کاندیدا اثرات ضد قارچی دارد. کاندیدا 
قارچی است که می تواند در سراسر دستگاه گوارش از دهان گرفته تا روده بزرگ، بیماری 
ایجاد کند. علاوه بر عفونت های ناشی از کاندیدا، براساس یافته های به دست آمده از 

آزمایشات بالینی، این گیاه می تواند به مبارزه با عفونت های ژیاردیا نیز کمک کند.
حفظ سلامت مو و پوست

سیر اثرات ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی فراوانی دارد، اثراتی که به حفظ سلامت پوست و 
محافظت از پوست در برابر پیری زودرس کمک می کنند.

سیر همچنین می تواند علائم بیماری پسوریازیس را تخفیف داده، به بهبود زخم کمک 
کند و آسیب های پوستی ناشی از قرار گرفتن در معرض آفتاب را کاهش دهد.

این گیاه همچنین می تواند از بروز سرطان پوست نیز پیشگیری کرده و به کاهش خطر 
ابتلا به عفونت پوستی خطرناک معروف به استافیلوکوکوس اورئوس مقاوم به متی سیلین 

)MRSA( کمک کند.
نقش سیر در کمک به رشد و سلامت موها نیز قابل توجه است. درمان نوعی از ریزش 
مو که آلوپسی نام دارد، کار دشواری است. در یک آزمایش بالینی، استفاده از ژل موضعی 
سیر در کنار درمان های استاندارد به رشد مو در بیماران مبتلا به این نوع از ریزش مو کمک 

کرد.
تقویت حافظه

بخش اعظم دلیل افزایش نرخ ابتلا به زوال عقل در دو دهه اخیر مربوط به سبک زندگی 
افراد است. سیر ابزاری خوش طعم است که قادر است خطر از دست دادن حافظه را 
کاهش دهد. این گیاه با محافظت از DNA در برابر آسیب، محافظت در برابر افت عملکرد 
مغز ناشی از کهولت سن و محافظت از بافت سالم مغز به کمک آنتی اکسیدان ها، می تواند 

به تقویت حافظه در افراد کمک کند.
در یک آزمایش حیوانی، عصاره سیر باعث بهبود حافظه و کمک به یادگیری در موشهای 
مبتلا به دیابت شد. سیر همچنین توانست حافظه موش هایی که در معرض سرب قرار 

گرفته بودند را نیز تقویت کند.
سیر با کاهش آسیب اکسیداتیو به مغز، سطح آسیب های ناشی از سرب به این بافت را 

کاهش می دهد.
در این مطالعه، سیر با ارتقای عملکرد نیروگاه تولید انرژی سلول یعنی میتوکندری در 

عملکرد مغز و حافظه را در موش های چاق و دیابتی بهبود بخشید.
مواد مغذی موجود در سير

سیر سرشار از مواد معدنی چون سلنیم و گوگرد و انواع آنتی اکسیدان هاست. بخشی 
از خواص دارویی سیر به ترکیبات گوگردی موجود در آن برمی گردد. از دیگر مواد مغذی 
موجود در این ماده خوراکی می توان به منیزیم، پتاسیم، ویتامین E، گلوتاتیون و ویتامین 

سی اشاره کرد. 
- گوگرد به عنوان یک ماده مغذی بدن را در مقابل باکتری ها مقاوم می کند و در تنظیم 

عملکرد پروتئین ها و آنزیم ها نقش دارد.
- سلنیم یک ماده معدنی و آنتی اکسیدان قوی برای بدن است. این ماده به محافظت از 

بدن در برابر صدمات ناشی از آلودگی و موارد دیگر کمک می کند.
- منیزیم یک ماده معدنی آرام بخش است که بیش از 300 کارکرد مختلف در بدن دارد.

- ویتامین C به بازسازی بافت کمک می کند و با کلاژن سازی باعث جوانی پوست 
می شود.

با وجود تمام فواید ذکر شده در مورد سیر برخی از افراد به لکتین های موجود در این گیاه 
حساسیت دارند و بنابراین بهتر است از مصرف آن اجتناب کنند.

۱۰ خاصیت اثبات شده سیر برای سلامتی

بسیاری از مردم در دنیای پرمشغله امروز به دلایل مختلف از خوردن صبحانه صرفنظر می 
کنند، در حالیکه این کار تاثیرات جدی بر سلامتی دارد و زمینه ساز بیماری های مختلف مانند 

چاقی و دیابت می شود. 
یک متخصص تغذیه افزود: بیدار ماندن طولانی در شب که برای بیشتر مردم عادت شده، 
نتیجه ای جز دیر بیدار شدن های صبح را ندارد که در نتیجه یا وقتی برای صبحانه خوردن باقی 
نمی گذارد و یا به یکی دو لقمه خلاصه می شود، تکنولوژی های مدرن مانند رایانه، تلویزیون، 
تبلت و موبایل مهم ترین عوامل بر هم زدن خواب راحت شبانه و بیدار ماندن های طولانی 
است. محمد صالحی اظهار داشت: برخلاف ناهار و شام، معمولا صبحانه به تنهایی صرف 
می شود و از آنجا که امروزه افراد مشغله های زیادی دارند، هر فرد چند لقمه ای به تنهایی می 
خورد تا زودتر به محل کار و تحصیل برسد و یا  بسیاری از افراد به رغم تحمل چندین ساعت 
گرسنگی نیازی به خوردن صبحانه احساس نمی کنند و اشتهایی ندارند و علت این مسئله شام 
خوردن دیروقت و یا کمبود خواب است. وی ادامه داد: برای رفع بی اشتهایی صبح می توانید 
هنگام بیدار شدن یک لیوان بزرگ آب بنوشید و یا پس از حاضر شدن صبحانه بخورید، عادت 
صبحانه خوردن در ایام تعطیل را برای روزهای دیگر نیز اجرا کنید و اگر به رغم این توصیه ها باز 
هم تمایلی به صبحانه خوردن نداشتید، حداقل میان وعده سالم را با خود به محل تحصیل یا 

اشتغال ببرید و حدود ساعت 10 صرف شود.
انتخاب »صبحانه« با ارزش غذایی بالا

این استاد دانشگاه تصریح کرد: برخی تحقیقات نشان می دهد که وعده غذایی صبحانه 20 
تا 3۵ درصد دریافت کالری روزانه بدن را تامین می کند و باید صبحانه ای با ارزش غذایی بالا 

شامل پروتئین ها، کلسیم، مواد معدنی و ویتامین ها مصرف شود.
صالحی توضیح داد: بهتر است وعده صبحانه خوراکی هایی با شاخص قند پایین انتخاب 
شود که قند را به تدریج بالا می برند و ترشح انسولین ضعیف تری ایجاد می کنند، به عنوان 
مثال نان سبوس دار نسبت به نان سفید یا باگت ارجحیت دارد. غلات صنعتی نیز به خاطر 
دارا بودن مقدار بسیار زیادی شکر تصفیه شده توصیه نمی شود. به گفته وی، چربی جذب 
نشاسته را کندتر می کند، کره و مارگارین اگر به اندازه متعادل مصرف شود مفید خواهد بود. 
میوه های روغنی مانند بادام و گردو نیز به خاطر داشتن بسیاری از اسیدهای چرب ضروری 
مفید هستند. این متخصص تغذیه افزود: مصرف لبنیات از جمله ماست، شیر و پنیر که سرشار 
از کلسیم هستند  و در وعده صبحانه توصیه می شود، افرادی که به لبنیات حساسیت دارند می 
توانند از دیگر منابع کلسیم مانند گوشت کم چرب و حبوبات استفاده  کرده و  سویا جایگزین 
مناسبی برای افراد با رژیم گیاهخواری است. صالحی اضافه کرد: در وعده غذایی صبحانه از 
نوشیدنی های شیرین پرهیز شود و میوه برای تامین ویتامین ها و ریزمغذی ها لازم بوده  و می 

توان نصف لیوان آبمیوه تازه یا کمپوت را جایگزین یک عدد میوه کرد.
عوارض صبحانه نخوردن بر سلامتی

وی  اظهار داشت: مقدار کالری دریافتی روز در افرادی که صبحانه نمی خورند بسیار کمتر 
است، این افراد حدود 1۵0 کالری بیشتر از کسانی که صبحانه می خورند در وعده ناهار غذا 

صرف می کنند اما دریافت کالری روزانه آنها کمتر از 400 کالری است.
صالحی گفت: بین حذف این وعده غذایی و افزایش چاقی ارتباط وجود دارد، عادت به 
صبحانه نخوردن در طولانی مدت متابولیسم اساسی بدن را کاهش می دهد و به بافت ماهیچه 
ای آسیب می رساند، اگر دریافت انرژی ثابت باشد، این کاهش متابولیسم منجر به اضافه 
وزن خواهد شد. وی خاطرنشان کرد:  صبحانه خوردن علاوه بر تاثیر مثبت بر سلامت جسم، 
برای موفقیت های شناختی مانند یادگیری نیز مفید خواهد بود و  عدم رسیدن گلوکز در پی 
چندین گرسنگی شبانه به خصوص بین 10 تا 12 ساعت سبب افت قند خون می شود که بروز 

اختلالاتی در سطح عملکردهای مغز از جمله تمرکز و توجه ذهنی را در پی دارد.
این متخصص تغذیه افزود: همچنین صبحانه متعادل در سلامت کودکان و احساس نشاط 

آنها موثر است و  همه نیازهای غذایی روزانه را تامین می کند.

فواید صبحانه خوردن 

 امیر محمد کهن
کلاس:

 اول ابتدائی
مدرسه:

 شهید علاءالدین
ناحیه چهار قم

با رتبه خیلی خوب

 مبینا کهن
کلاس:

 هشتم متوسطه
مدرسه:

 شهید نصیری
ناحیه چهار قم

معدل  ۲۰
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ریيس کل دادگستری استان قم :

هیچ حکومتی نمی تواند در برابر افکار 
عمومی قرار گیرد 

رییس کل دادگستری استان قم باییان اینکه هیچ حکومتی نمی تواند در برابر افکار عمومی 
قرار گیرد گفت: نقش اصحاب رسانه و فعالان عرصه چاپ و نشر در تشخیص و انتخاب صحیح 

نمایندگان مجلس توسط مردم،  بسیار ممتاز و زیاد است.
حجت الاسلام والمسلمین علی مظفری روزیکشنبه درهمایش آموزشی پیشگیری ازتخلفات 
و جرایم انتخاباتی یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی درسالن همایش های اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی قم، بیان کرد: اصحاب رسانه در این که مردم به درستی تشخیص 

دهند به چه کسانی باید رای دهند،  نقش تاثیرگذاری دارند.
وی با اشاره به این که اصحاب رسانه و فعالان عرصه نشر باید متوجه رسالت سنگین خود 
در برابر جامعه و مردم باشند، افزود: نخستین وظیفه این مجموعه اعتمادسازی است،  اخبار 
دروغ نباید از رسانه ها شنیده شود،  مردم باید به رسانه ها اعتماد کنند چراکه آنان به دنبال 

اخبار صحیح و درست هستند.
عرصه  فعالان  می شود،   ساخته  رسانه  اصحاب  دست  به  عمومی  افکار  داد:  ادامه  وی 
علوم سیاسی اعتقاد دارند هیچ حکومتی نمی تواند در برابر افکار عمومی قرار گیرد و این 

نشان دهنده جایگاه رسانه ها در نوع تصمیم گیری مردم است.
مظفری گفت:  الان 41 سال است که دشمنان دربرابر انقلاب اسلامی قرار گرفتند، یک 
زمان افرادی در رسانه ها در برابر رژیم پهلوی فاسد مطلب می نوشتند که آن ارزش داشت، 
اما استفاده از قلم در برابر نظام اسلامی که ثمر خون هزاران شهید است چیز خوبی نیست و 
خیانت است. وی بیان کرد:  امروز هم که مساله انتخابات را داریم، خیلی ها به اشتباه تلاش 
می کنند که حضور مردم در آن چشمگیر نباشد یا لااقل در انتخاب مردم تاثیر بگذارند تا 
انتخاب خوبی انجام نشود. وی با اشاره به این که نتیجه یک انتخاب تا سال ها ادامه دارد،  
افزود:  نماینده مجلس شورای اسلامی نقش بسیار مهمی در جامعه دارد و لازم است تا 
اصحاب رسانه و فعالان عرصه چاپ و نشر در انتشار هر مطلبی برای نامزدهای انتخابات 
مجلس شورای اسلامی رضای الهی را در دل داشته باشند. رییس کل دادگستری قم گفت:  
فعالان عرصه اطلاع رسانی و چاپ باید در جریان برگزاری انتخابات مجلس شورای اسلامی 
برای شناسایی نیروهای ارزشی و کارآمد تلاش کنند، چرا که ممکن است اثرات آن برای یک 
قرن باقی باشد. وی بیان کرد:  حاصل کار اصحاب رسانه و فعالان چاپ و نشر با مادیات 

قابل مقایسه نیست و مردم بر اساس فعالیت مفید آنان بهترین تشخیص را انجام می دهند.
وی با اشاره به اهمیت ویژگی هایی همچون هدف گیری صحیح، درخط نظام و اصول آن 
بودن و بر اساس قانون اساسی رفتار کردن در انتخاب نمایندگان مجلس،  ادامه داد: مجلس 
در همه امور مهم است، برای نمونه در همین زمینه بودجه انتخاب اولویت های کشور از 
اهمیت بسیار زیادی برخوردار است که نمایندگان مجلس باید نسبت به آن توجه لازم را داشته 
باشند. مظفری گفت: این که نماینده متوجه شود درچه موقعیتی باید چه موضعی را انتخاب 
کند بسیار اهمیت دارد، انتخاب یک نماینده خوب می تواند مجموعه حاکمیت را تقویت کند 

و عکس آن هم امکان پذیر است.
 

معاون سياسی، امنيتی و اجتماعی استانداری قم :

بزرگنمایی مشکلات دربرابر دستاوردهای 
نظام خواست دشمن است

 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: بزرگنمایی مشکلات کوچک در 
برابر دستاوردهای بزرگ نظام اسلامی صحیح نیست و در مسیر خواست دشمن است.

بیژن سلیمانپور روز یکشنبه درهمایش آموزشی پیشگیری ازتخلفات و جرایم انتخاباتی 
یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در سالن همایش های اداره کل فرهنگ و ارشاد قم، 
بیان کرد: حقیقت این است که دستاوردهای بسیار عظیم نظام جمهوری اسلامی درسایه 

مشکلات کوچک کم رنگ شده است.
وی افزود: امروز دشمن با استفاده ازظرفیت های رسانه ای خود در مسیری حرکت کرده که 
مرجع داوری برخی از جوانان ما در برابر انقلاب اسلامی  شده است که برای مقابله با آن باید 

دستاوردهای نظام برای مردم و به خصوص جوانان بازگو شود.
وی ادامه داد: دستاوردهای انقلاب اسلامی به  درستی برای مردم تبیین نشده است و 
بسیاری از افراد جامعه از مسائل و مشکلات قبل از انقلاب که امروز اصلا وجود ندارد،  مطلع 
نیستند. سلیمانپور گفت: درهمه بخش ها ازجمله حوزه بهداشت و درمان پیشرفت ها قابل  
مقایسه با قبل نیست، امروز تقریبا همه نقاط کشور و به  خصوص روستاها از نظر برخورداری 
از امکانات زیرساختی موقعیت مطلوبی داشته و مردم به آب،  برق،  گاز،  جاده و سایر امکانات 
موردنیاز زندگی دسترسی دارند. وی بیان کرد: امروز پیشرفته ترین تجهیزات نظامی و هوا 
و فضا با وجود سخت ترین تحریم ها در اختیار ماست، اکنون در حالی چهل و یکمین سال 

پیروزی انقلاب اسلامی را جشن می گیریم که در آمارهای مختلف رتبه های برتر را داریم.
وی ادامه داد: این صحیح نیست که کارهای بزرگ خود را به دلیل وجود مشکلات کوچک 
نادیده بگیریم و در مسیر خواست دشمن حرکت کنیم، درخانواده بزرگ انقلاب حتما باید 
آسیب شناسی صورت گیرد و ضعف ها شناسایی و با هرکسی که در جایگاه خود سستی دارد،  

برخورد شود اما در برابر دشمن باید با استواری ایستادگی کنیم.
معاون استاندار قم درادامه صنعت چاپ و نشر را از جمله مهمترین عوامل پویایی و حیات 
جوامع انسانی دانست و گفت: این فرصت عظیمی است که باید بیش  از پیش از آن برای 
مستندسازی فرهنگ خود استفاده کنیم. وی افزود: استان قم در صنعت چاپ رتبه دوم و در 
چاپ کتب مذهبی رتبه اول کشور را دارد و تاکنون از این فرصت به خوبی استفاده  شده است.

باید فضای آرام و نظم و امنيت جامعه تا انتخابات حفظ شود 
وی همچنین با اشاره به این که صنعت چاپ و نشر در افزایش سطح مشارکت مردم در 
انتخابات نقش موثری دارد، ادامه داد: کاهش مشارکت خواست دشمن است، باید در کنار 
دستاوردها و پیروزیهای نظام برای حل مشکلات کشور اقدام و در انتخابات اشخاصی را 

انتخاب کنیم که به دور از غوغا سالاری می توانند خواست مردم را دنبال کنند.
سلیمانپور گفت: انقلاب ما مبتنی بر عقل قرآنی و اندیشه اسلامی است و باید با تعقل و 

حکمت جلو رویم تا از مشکلات عبور کنیم.
وی بیان کرد: فعالان عرصه چاپ و نشر باید در انتشار آثار تبلیغی نامزدهای انتخابات در 
چارچوب قانون،  ارزش های دینی و فرهنگ مردم حرکت و از هر چیزی که مردم خوششان 

نمی آید در چاپ اوراق انتخابات دوری کنند.
وی با اشاره به این که باید فضای آرام و نظم و امنیت جامعه در زمان برگزاری انتخابات حفظ 
شود، ادامه داد: مردم ما با حفظ کرامت دیدگاه خود را در انتخابات بیان می کنند و این نشان 
بزرگی ملت ایران است. معاون استاندارگفت:  فعالیت اصحاب رسانه و فعالان عرصه چاپ و 
نشر در این زمینه اهمیت بسیاری دارند، این عین ثواب است که مردم را به سمت صندوق های 

رای تشویق و موجب عقب نشینی دشمن را فراهم کنیم.
وی بیان کرد: ما مجریان بی طرفیم وکوچکترین طرفداری از نامزدی نخواهیم کرد اما 

فعالیت های انتخاباتی درجامعه با مشارکت اقشار مختلف مردم باید بسیار پرشور باشد.
 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم  خبرداد

بومی سازی دانش ساخت اسکروپمپ 
فاضلابی در قم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم با اشاره به بومی سازی دانش ساخت اسکروپمپ 
فاضلابی در قم، از آمادگی برای تولید انبوه این دستگاه برای ایستگاه های پمپاژ سراسر کشور 

خبر داد.
 نمایشگاه معرفی فرصت های ساخت داخل در راستای توسعه اقتصادی و رفع نیازمندی 
ها توسط تولیدکنندگان داخلی و شرکت های دانش بنیان به مدت سه روز در محل دائمی 
نمایشگاه های قم برگزار شد. شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز در این نمایشگاه حضور 
فعالی داشت و برخی از محصولات فناورانه خود از جمله اسکروپمپ فاضلابی ساخت داخل 

و مواد »منعقد کننده پلی کلراید آلومینیوم« را در معرض دید بازدیدکنندگان قرار داد.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان در بازدید بهرام سرمست استاندار قم و افشار فتح 
الهی مشاور وزیر و مدیرکل دفتر وزارت، وزارت صنعت، معدن و تجارت از غرفه آبفای قم به ارائه 

گزارشی از فعالیت های تحقیقاتی و فناورانه این شرکت پرداخت.
علی جان صادق پور با اشاره به اهمیت بومی سازی دانش ساخت اسکروپمپ فاضلابی 
در قم اظهار داشت: این دستگاه که با حمایت و اعتماد شرکت آب و فاضلاب به یک شرکت 
خصوصی ساخته شد، برای نخستین بار به صورت موفق در قم به بهره برداری رسید و آماده 

تولید انبوه برای سراسر کشور است.
وی با اشاره به قابلیت این شرکت برای تأمین اسکروپمپ تمام ایستگاه های پمپاژ فاضلاب 
در کشور تأکید کرد: ساخت این دستگاه در داخل کشور ضمن جلوگیری از خروج میلیون ها 
دلار ارز از کشور، کاهش هزینه های بهره برداری و نگهداری و سهولت دسترسی به قطعات 
یدکی را به دنبال دارد. مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم همچنین در خصوص مواد 
»منعقد کننده پلی کلراید آلومینیوم« گفت: این مواد در زلال سازی و تصفیه آب و فاضلاب و 
همچنین در صنایع نفت و گاز و پتروشیمی کاربرد دارد و با کیفیت بسیار بالاتر از محصولات 
وارداتی  توسط 2 نفر از محققان دانشگاه قم با حمایت شرکت آب و فاضلاب استان قم در 
مرحله تولید نیمه صنعتی بوده و ثبت اختراع شده است. استاندار قم نیز در این بازدید ضمن 
تمجید از فعالیت های پژوهشی و تحقیقاتی شرکت آب و فاضلاب استان قم، از تلاش مدیریت 

و کارکنان این شرکت در راستای بومی سازی تکنولوژی قدردانی کرد . 
 

مدیر مخابرات منطقه قم  خبرداد

بهره برداری از 4۰پروژه مخابراتی در دهه فجر
مدیر مخابرات منطقه قم گفت : در دهه فجر امسال 40 پروژه مخابراتی با اعتباری بالغ بر 

66 میلیارد ریال افتتاح و مورد بهره برداری قرار میگیرد.
مهندس دهناد با اشاره به فعالیتهای صورت گرفته توسط مخابرات استان در سنوات 
گذشته گفت: دردهه فجر امسال 40 پروژه مخابراتی شامل اجرای فیبر نوری جهت ارتباط 
10 سایت بی تی اس تلفن همراه اول ونصب و راه اندازی 3 دستگاه کافوی نوری، اجرای 
WDM جهت افزایش سرعت ارتباطات سیار و ثابت و دیتا ، نصب و راه اندازی یک سایت 
بی تی اس تلفن همراه مورد بهره برداری قرار میگیرد. وی همچنین با اشاره به آغاز عملیات 
اجرایی برخی از پروژه های مخابراتی در دهه فجر امسال گفت: عملیات اجرایی نصب و راه 

اندازی سایت بی تی اس بلوار مرجعیت و ۵ دستگاه کافوی نوری آغاز میشود.
مهندس دهناد مدیر مخابرات منطقه قم اضافه کرد : تکمیل و توسعه شبکه 4G در سطح 
استان و همچنین توسعه شبکه 3G در 17 روستای استان نیز بخشی از خدمات مخابرات 
منطقه قم است که در طول دهه فجر امسال در قم  اجرا و تا قبل از پایان دولت دوازدهم به 

بهره برداری خواهد رسید.

اجتماعی

22 بهمن یادآور حماسه حضور و ایستادگی ملتی است که توانست با رهبری 
مقتدرانه امام خمینی)ره( برای تحقق آرمان های سه گانه استقلال، آزادی و جمهوری 
اسلامی به پا خیزد و غرور مردمی را که سالیان متمادی مورد ظلم قرار گرفته بودند به 

آنان باز گرداند. 
مخالفت های مردم ایران با رژیم پهلوی به رهبری امام خمینی)ره( که از دهه 40 
خورشیدی آغاز شد با فراز و نشیب های فراوان در 13۵7خورشیدی به اوج رسید و به 
نقطه عطفی در تاریخ معاصر ایران و حتی جهان بدل شد. در این سال، روشنفکران 
سیاسی، علما، دانشجویان، تاجران، کارگران و به طور کلی تمامی قشرهای جامعه 
به دلیل سیاست های مذهبی، اقتصادی، اجتماعی و سیاسی حکومت پهلوی به 
اعتراض و راهپیمایی دست زدند که در نتیجه برخورد نیروهای رژیم با مردم به خشونت 

انجامید و بسیاری به شهادت رسیدند و شمار زیادی مجروح شدند. 
دانشجویان در چنین شرایطی، دانشگاه ها را تعطیل کردند و انقلابیون با بهره 
گیری از فضای معنوی مسجدها برای برپایی مراسم سیاسی و بسیج عمومی به 
هدایت نهضت اسلامی پرداختند و بدین ترتیب تظاهرات در تهران، تبریز، یزد، قم 
و شهرهای دیگر به اوج خود رسید. مردم معترض با شعارهایی چون »مرگ بر شاه، 
نابود باد آمریکا، امام حسین)ع( سرور ماست امام خمینی)ره( رهبر ماست« مخالفت 
خود را سیاست های حکومت وقت نشان می دادند تا اینکه این خیزش مردمی در 22 
بهمن 13۵7خورشیدی به ثمر نشست و مردم به رهبری امام خمینی)ره( حکومت 
شاهنشاهی را در ایران ساقط کردند تا بدین گونه بزرگ ترین تحول جهانی سده بیستم 

رقم بخورد. 
پیروزی انقلاب اسلامی ایران به لحاظ ابعاد داخلی و خارجی، سیاست جهان را با 
ادبیات و گفتمانی نوین روبه رو ساخت، موضوعی که سبب شد تا صاحب نظران، این 
انقلاب را به عنوان یکی از موثرترین پدیده های دهه پایانی سده بیستم بشناسند. از 
این رو باید دید که این نهضت دارای چه ویژگی هایی بوده که تمام جهان را تحت تاثیر 

خود قرار داده است. 
 ویژگی های انقلاب اسلامی 

یکی از ویژگی های انقلاب، »خدا محوری« آن است. در اصل ۵6 قانون اساسی 
جمهوری اسلامی می خوانیم: »حاکمیت مطلق بر جهان و انسان از آن خداست و 

هم او، انسان را بر سرنوشت اجتماعی خویش حاکم ساخته است«. 
در وصیت نامه امام خمینی)ره( نیز در این باره چنین آمده است: »ما می دانیم که این 
انقلاب بزرگ که دست جهان خواران و ستمگران را از ایران بزرگ کوتاه کرد با تأییدات 
توانای خداوند، امکان نداشت یك جمعیت 36  الهی پیروز شد. اگر نبود دست 
میلیونی با آن تبلیغات ضد اسلامی و ضد روحانی خصوصا در این 100 سال اخیر… 
یکپارچه قیام کنند و در سرتاسر کشور با ایده واحد فریاد اللّه  اکبر و فداکاری های 

حیرت آور و معجزه آسا، تمام قدرت های داخل و خارج را کنار زند.« 
اهمیت شاخصه خدا محوری در پیروزی انقلاب اسلامی به نقش دین و علمای 
دینی در هدایت این نهضت مربوط می شود که در صدر آنها امام خمینی)ره( قرار 
داشتند.  »مردمی بودن« مولفه دیگری است که در انقلاب اسلامی، وجه برجسته  
ای یافت. در این انقلاب، تمام مردم از طبقه های مختلف شامل نظامی، کارگر، 
کارمند، کشاورز، روحانی، دانشجو و معلم به صحنه آمدند و خواستار سرنگونی رژیم 

شاهنشاهی و برقراری نظام اسلامی شدند. 
همچنین انقلاب اسلامی ایران دارای اصالت بود؛ یعنی از یك طرف در بُعد نظری و 
فکری، آرمان ها و ایده های آن وارداتی نبود، بلکه محصول جامعه و تاریخ ایران به شمار 
می رفت. احکام و آموزه های اسلامی از ابتدا به عنصر اصلی و اساسی فرهنگ و ملیت 
ما تبدیل شد و به لحاظ عملی نیز مردم با اتکا به توان داخلی و بدون کمك های مالی و 

تسلیحاتی شرق و غرب به پیروزی رسیدند. 
دستاوردهای داخلی انقلاب اسلامی 

برگزاری انتخابات آزاد و حق رای مردم یکی از نخستین دستاوردهایی بود که در 
جریان این مبارزه به دست آمد؛ به این ترتیب در نخستین روزهای پیروزی انقلاب، 
امام خمینی)ره( با آگاهی های فراوانی که به مردم می دادند و با اعتمادی که به آنها 
داشتند، حاکمیت بر سرنوشت مردم را به خودشان سپردند که این مهم در انتخابات 

های مختلف تا به امروز به منصه ظهور رسیده است. 
چشیدن طعم استقلال و آزادی برای مردمی که سال های متمادی، تحت سیطره و 
استعمار، بیگانگان بودند و آزادی آنها به وسیله حکومت از میان رفته بود، دستاوردی 
بزرگ محسوب می شد. این انقلاب توانست زمانی که جهان به 2 بلوك شرق و غرب 
تقسیم شده بود، اصل »نه شرقی و نه غربی« را به عنوان اصول مسلم و خدشه ناپذیر 
حاکم بر سیاست خارجی خود قرار دهد و همچنان نیز با وجود تحریم های یکجانبه 

به آن پایبند باشد. 
نفی مظاهر فرهنگی غرب و مقابله با تهاجم فرهنگی در داخل کشور یکی از 
 13۵7 بهمن   22 در  که  رفت  می  شمار  به  اسلامی  انقلاب  دیگر  دستاوردهای 
خورشیدی برای ملت ایران به ارمغان آورد. با این انقلاب احیای فرهنگ اسلامی و 
ارزش های آن مورد توجه قرار گرفت و علاوه بر مراکز آموزشی کشور، رسانه های و تمام 

حوزه هنری و فرهنگی در جهت رشد فرهنگی جامعه اسلامی به کار گرفته شدند. 
انقلاب اسلامی بستر عدالت، برابری، رفع ظلم و تبعیض در جامعه را مهیا کرد تا 
مسوولان اجرایی و قانون گذاری کشور که با رأی مستقیم خود مردم بر مسند قدرت 
می نشینند با تدبیر، مدیریت و برنامه ریزی خود، آسایش، رفاه و استقلال اقتصادی را 

برای تمام قشرهای جامعه فراهم کنند. 
تحقق جایگاه واقعی زن مسلمان، عمومی شدن آموزش، ارتقای آگاهی های 
عمومی جامعه، رشد و پیشرفت در صنایع دفاعی و خودکفایی نظامی و.... از دیگر 

دستاوردهای داخلی است که انقلاب برای ملت ایران به همراه داشت. بنابراین چنین 
انقلابی علاوه بر نقش آفرینی در حوزه داخلی، نقش مهمی را نیز در بیداری مردم 

مسلمان و مستضعف جهان ایفا کرد. 
انقلاب اسلامی و مسلمانان جهان 

انقلاب اسلامی به دلیل جذابیت در شعارها، اهداف وروش ها، پدیده ای اثرگذار 
در جهان اسلام بوده است. این اثربخشی به وسیله ارگان های انقلابی، سازمان های 
رسمی دولتی و اداری، ارتباطات علمی و فرهنگی، مبادلات تجاری و اقتصادی در 
کشورهای مسلمان بازتاب یافت و دولت ها، جنبش ها و سازمان های دینی را در آن 

جوامع تحت تاثیر قرار داد. 
پیش از انقلاب، مسلمانان در گوشه و کنار جهان، مسلمان بودن خود را پنهان می 
کردند اما اکنون با گسترش بیداری اسلامی، حکومت های دیکتاتوری و مورد حمایت 
آمریکا در رویارویی با موج اسلام گرایی با چالش هایی مواجه شده اند زیرا احیاگری 
و بیداری جهان اسلام با پیروزی انقلاب اسلامی معنا و مفهوم جدیدی پیدا کرد و از 
مرحله نظر به عمل و واقعیت رسید. پیروزی انقلاب اسلامی به مسلمانان ثابت کرد، 

بازگشت به اسلام تنها یك خیال نیست و می تواند واقعیت هم داشته باشد. 
بنابراین پس از پیروزی انقلاب، دولت های اسلامی به درجات متفاوتی احساس 
کرده اند، برای دوام خود نیازمند نوعی مشروعیت دینی و مردمی هستند و ملت 
های مسلمان نیز به این نتیجه رسیده اند که نقشی در قدرت و مشروعیت دارند. به 
همین سبب هر کدام به فراخور درك خویش تلاش کرده اند تا از حقوق و مزایای این 
توانمندی بهره مند شوند و مطالبه های بیشتری مطرح کنند. در نتیجه امروز نهضت 
های آزادی بخش غیراسلامی در جهان اسلام رنگ باخته و نهضت های اسلامی به 
سرعت رشد کرده و قدرت یافته است و در واقع حرف نخست را در تحولات سیاسی و 

اجتماعی معاصر منطقه می زنند. 
موج بيداری نسل جوان 

امام خمینی)ره( بنیانگذار انقلاب اسلامی با قیام خود، غرور ملت های مستضعفی 
را که سال های بسیار مورد ظلم قرار گرفته بودند، به آنان بازگرداندند. رهبری که نه تنها 
سرنوشت کشورش را تغییر داد، بلکه میلیون ها انسان گمگشته در برهوت جاهلیت 
عصر مدرن را به بازگشتی دوباره به معنویت و یکتاپرستی فراخواندند. به این ترتیب 
پیروزی انقلاب اسلامی ایران در 22 بهمن 13۵7خورشیدی موجب بیداری بسیاری 
از مردم به ویژه نسل جوان شد که بتوانند با آگاهی سیاسی، جرات و جسارت بیشتری 

نسبت به هویت و حقوق خویش داشته باشند. 
این انقلاب به چند سده خمودی و انحطاط تمدن اسلامی پایان بخشید و موجب 
بروز نوعی بیداری و احیاگری اسلامی بر پایه بازگشت به مکتب اسلام شد. بازار تمام 
مکتب های وارداتی چون ناسیونالیسم، لیبرالیسم، سوسیالیسم و... را کساد کرد و به 
جای آن نوعی شیفتگی و بازگشت به افکار و اندیشه های اسلامی را به ویژه در نسل 

جوان به وجود آورد. 
راهپيمایی ۲۲بهمن؛ تجلی وحدت و همدلی

با همه پیروزی های به دست آمده و اتفاقات شیرین در عمر 41 ساله این انقلاب، 
هنوز راه زیادی تا رسیدن به قله های بلند و حقیقی پیروزی داریم، راهی که ادامه آن 

جز با اتحاد و همدلی مردم و مسئولان میسر نیست. 
هنوز هم در جهان شلوغ و پرهیاهویی که دشمن با تمام توان با انواع تهدیدات عرصه 
را هر روز بر ایران و ایرانی تنگ تر می کند، چشم و گوش های ایرانیان نیز حساس تر از 

پیش این حیله ها را می بیند و می شناسد. 
اکنون در این هنگامه دشوار که تحریم و تهدید ایران هنوز هم پس از سال ها از ذهن 
دشمن بیرون نرفته بلکه به امید شکست این نظام مردمی ،هر روز بیش از پیش حلقه 
محاصره را تنگ تر می کند، همبستگی و وحدت همچنان تنها پیش شرط پیروزی 

نهایی ماست. 
فردا سه شنبه22 بهمن می تواند عرصه تجلی همین وحدت و همدلی باشد و نشان 
دهد که مردمان این دیار چگونه با روحیه صبر و تحمل در مقابل مشکلات، به فرموده 
خلف صالح خمینی کبیر، به خیابان ها می آیند و خروش مرگ بر استکبار آنها در 
آسمان این دیار طنین انداز می شود چرا که این مردم در همه این سال های سخت و 
دشوار با تمام وجود درك کرده اند که ما برای آن که ایران خانه خوبان شود خون دلها 

خورده ایم و رنج دوران برده ایم.

به مناسبت چهل ویکمین سالگرد پیروزی شکوهمند انقلاب اسلامی ایران؛

با حضور اساتيد حوزه علميه و اقشار مختلف مردم در قم؛۲۲  بهمن ماه ؛ یادآور حماسه ماندگارِ ملتي آزاد

مراسم چهلمین روز شهادت سردار سلیمانی 
و ابومهدی المهندس برگزار شد

 مراسم گرامیداشت چهلمین روز شهادت سردار سپهبد شهید حاج قاسم سلیمانی، ابومهدی 
المهندس و شهدای مقاومت با حضور اساتید حوزه علمیه و اقشار مختلف مردم در قم برگزار 

شد.
به مناسبت اربعین شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه 
پاسداران، شهید ابومهدی المهندس از فرماندهان حشد الشعبی عراق و سایر شهدای حادثه 
تروریستی که توسط آمریکا در بغداد انجام شد، مراسم گرامیداشتی شامگاه شنبه از سوی آیت 
الله مکارم شیرازی و نهادهای حوزوی با حضور اقشار مختلف مردم و خانواده معظم شهدا در 

مدرسه امام کاظم )ع( قم برگزار شد.
آیت الله العظمی مکارم شیرازی و آیت الله العظمی سبحانی از مراجع تقلید شیعیان، حجت 
الاسلام محمدی گلپایگانی رئیس دفتر مقام معظم رهبری، آیت الله علوی بروجردی از اساتید 
حوزه علمیه قم، آیت الله عیسی قاسم رهبر شیعیان بحرین، آیت الله سید هاشم حسینی 
بوشهری دبیر شورای عالی حوزه های علمیه، آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی رئیس مرکز 
فقهی ائمه اطهار )ع(، تعدادی از اعضای جامعه مدرسین حوزه و مجلس خبرگان رهبری در 

این مراسم حضور داشتند.
سردار سید محمد حجازی، جانشین فرمانده نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، 
آیت الله محمد یزدی رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم، حجت الاسلام علی عباسی رئیس 
جامعه المصطفی العالمیه، آیت الله مرتضی مقتدایی نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم، بهرام سرمست استاندار قم و تعدادی از مسئولان حوزوی و استان از دیگر شرکت کنندگان 

در این مراسم بودند.
علی اکبر ولایتی مشاور مقام معظم رهبری در امور بین الملل، حجت الاسلام سید صدرالدین 
قبانچی امام جمعه نجف و آیت الله محسن اراکی عضو مجلس خبرگان رهبری در این مراسم 
سخنرانی کردند. امام جمعه نجف طی سخنانی سردار سلیمانی را قهرمان سیاست، مبارزه، 
دیانت و اخلاص و یک امت دانست و گفت: شهید سلیمانی با شهادت خود صفحه جدیدی از 
پیروزی جبهه مقاومت رقم زد. وی قدرت دین و قدرت ملت ها را از دستاوردهای انقلاب اسلامی 

دانست و گفت: امام خمینی )ره( با شعار نه شرقی و نه غربی مقابل استکبار جهانی ایستاد.
حجت الاسلام سید صدرالدین قبانچی با بیان اینکه استکبار جهانی داعش را آورد و ماه های 
مدیدی زمین عراق تحت سیطره داعش بود، گفت: آنها جنگ واقعی را با اعلام خلافت به راه 
انداختند که به حمدالله با عشق امام حسین و کربلا و شعار هیهات من الذله و قهرمانان انقلاب 

با امر مرجعیت در مقابل داعش به پیروزی رسیدند.
وی گفت: پس از این پیروزی توطئه بزرگ آمریکا در عراق با شکست مواجه شد، تا جایی که 
ترامپ ناچار شد با سفر به عربستان ریاست یک نشست اسلامی را با حمایت عربستان به عهده 

بگیرد تا آبروی از دست رفته خود را به دست بیاورد.
آمریکایی ها باید بدانند که از عراق رفتنی هستند

علی اکبر ولایتی نیز در این مراسم با بیان اینکه تشییع پیکر سردار سلیمانی در تاریخ اسلام کم 
نظیر بود، گفت: آمریکایی ها با این کار خود حماقت بزرگی را انجام دادند، آنها تصور می کردند 
که با این اقدام جبهه مقاومت رو به خاموشی خواهد رفت اما آنچه که همزمان و با حضور مردم 

اتفاق افتاد نشان داد که آنان باز هم دچار اشتباهات محاسباتی شدند.
وی با بیان اینکه آمریکایی ها باید بدانند که از عراق رفتنی هستند و با توجه به اطلاعات 
موجود، بخش مهمی از مجلس عراق یکپارچه بر اخراج آمریکایی ها رأی دادند؛ همچنین 

شخصیت های برجسته و صاحب نفوذ عراق نیز با این جریان همراه شده اند.
آیت الله محسن اراکی نیز عمر وهابیت را رو به پایان اعلام کرد و گفت: امروز دیگر خبری از 

وهابیت فعال و متحرک نداریم و وحدت در جهان اسلام آغاز شده است.
وی گفت: اگر شهید حاج قاسم سلیمانی و همراهانش در عرصه جنگ سخت پیروز شدند، 
جنگی دیگر و بسیار سهمگین تر در جریان بود که همان جنگ نرم است. ما در این جنگ نرم با 

هدایت های مراجع عالیقدر قم و نجف به پیروزی بزرگی دست یافتیم.
اجرای گروه تواشیح، پخش کلیپ هایی از سخنان رهبر انقلاب و شهید سلیمانی و مرثیه 

خوانی مداح اهل بیت)ع( از دیگر برنامه های این همایش بود.
 

مدیرکل بيمه سلامت استان قم:

۵۸4 میلیارد ریال مطالبات از بیمه سلامت قم 
پرداخت  شده است

به  ریال  میلیارد  تاکنون، ۵84  امسال  ازابتدای  گفت:  قم  استان  سلامت  بیمه  مدیرکل 
بیمارستان های زیرمجموعه دانشگاه علوم پزشکی پرداخت و مطالبات مراکز تا مهرماه تسویه 

شده است.
محمدرضا فخاریان قمی روز یکشنبه درجمع خبرنگاران، افزود: همچنین 136 میلیارد ریال 

نیز به بیمارستان های غیردولتی پرداخت و تا ۵0 درصد مطالبات مهرماه به روز شده است.
به داروخانه های سطح شهر پرداخت   وی اضافه کرد: درهمین مدت 293 میلیارد ریال 
شده است که با این پرداختی، مطالبات داروخانه های خاص تا پایان آذرماه و سایر داروخانه ها تا 

40 درصد مطالبات آذرماه خود را دریافت کرده اند.
وی ادامه داد: مطالبات سایر مراکز از جمله آزمایشگاه، تصویربرداری، فیزیوتراپی و پزشک  با 

پرداخت 1۵7 میلیارد ریال تا شهریورماه تسویه شده است.
فخاریان قمی بیان کرد: درحال حاضر، 348 هزار و 626 بیمه شده در استان قم در قالب پنج 
صندوق اصلی تحت پوشش بیمه سلامت هستند که 60 هزار و 987 هزار تَن عضو صندوق 
کارمندی، 78 هزار و 883 تَن عضو صندوق سایر اقشار،  ۵3 هزار و 961 تَن عضو صندوق 
روستایی،  31 هزار و 6۵ تَن عضو صندوق ایرانیان و 123 هزار و 730 تَن نیز عضو صندوق 
سلامت همگانی می باشند. وی با اشاره به رایگان بودن داروهای بیماران خاص، خاطرنشان 
کرد: یک هزار و 301 بیمار خاص شامل 6۵ بیمار هموفیلی، 107 بیمار تالاسمی، 403 بیمار 
دیالیزی، ۵1۵ بیمار ام اس و 181 بیمار پیوند کلیه در استان قم تحت پوشش بیمه سلامت 
هستند. وی افزود: از ابتدای سال تاکنون، تعداد 30۵ هزار و 980 دفترچه بیمه در 13 دفتر 

نمایندگی و پیشخوان صادرشده است.
مدیرکل بیمه سلامت قم گفت: امسال 16 هزار و 6۵6 تَن درقم برای تحت پوشش قرار گرفتن 
توسط بیمه سلامت درخواست دادند که تاکنون دهک 14 هزار و ۵47 تَن مشخص  شده است.
ارزیابی و سپس  آزمون وسع  با  بیمه شدن دارند،  افرادی که درخواست  تاکید کرد:  وی 

درصندوق های بیمه ساماندهی می شوند.
وی با تاکید بر الکترونیکی شدن فرآیندهای بیمه ای در قم، بیان کرد: راه اندازی و ارتقاء 
مستمر خدمات الکترونیک بیمه سلامت و حرکات هوشمندانه به سمت کاهش استفاده از 
دفترچه، تسریع و تسهیل فرآیند ارائه خدمات به شهروندان و مدیریت منطقی منابع مبتنی بر 
نظام های الکترونیکی، سرویس استحقاق سنجی و استعلام برخط اطلاعات هویتی و بیمه ای 

از جمله خدمات الکترونیکی است.
فخاریان قمی افزود: درحال حاضر 37 مطب در استان قم متصل به سامانه نسخه نویسی 

الکترونیک و 6 بیمارستان نیز به سامانه رسیدگی الکترونیک اسناد بستری متصل هستند.
وی اضافه کرد: سالانه بیش از 6۵ هزار سند بیمارستانی صادر می شود که هر سندی به طور 
میانگین 1۵ برگ دارد و با اجرایی شدن این طرح در مصرف کاغذ صرفه جویی خواهد شد. 60۵ 
مرکز طرف قرارداد در استان قم شامل 1۵1 پزشک، 8 فلوشیپ، 117 پزشک متخصص، 26 
پزشک فوق تخصص، 142 داروخانه، 24 آزمایشگاه، 37 فیزیوتراپی، 6 مرکز جراحی محدود، 
10 بیمارستان، 17 مرکز تصویربرداری، یک مرکز رادیوتراپی، 2۵ دندانپزشک، 19 درمانگاه 
خصوصی، 2 درمانگاه دولتی دانشگاهی، 6 درمانگاه تخصصی و 12 درمانگاه خیریه می باشد.

 هزار و 400 قلم دارو و ۵0 هزار تجهیزات پزشکی در تعهد بیمه سلامت است.
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم:

قم توان تولید فیلم بلند سینمایی را دارد
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، فیلم نامه خلاقانه را بستر تولید آثار سینمایی 
موفق برشمرد و گفت: استان قم ظرفیت تولید فیلم بلند سینمایی و داشتن نماینده در 

جشنواره فیلم فجر را دارد.
حسینی  موسی  سید  قم،  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  کل  اداره  عمومی  روابط  گزارش  به 
کاشانی روز یکشنبه در گفت وگویی افزود: همه فیلم هایی که موفق به حضور در جشنواره فجر 
می شوند، هزینه سنگینی برای ساخت آن ها انجام نشده است، بلکه با داشتن فیلم نامه خلاقانه 
توانسته اند، علاوه بر حضور در جشنواره، نگاه مثبت مردم و منتقدان را نیز به خود جلب کنند. 
وی اکران فیلم های برگزیده جشنواره فجر در استان ها را مطالبه هنرمندان کشور دانست و 
گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با تاکید بر توسعه عدالت فرهنگی و توجه به ظرفیت های 
فرهنگی و هنری استان ها، اکران فیلم های جشنواره فجر در استان ها را به عنوان یکی از 

اولویت ها، در سال های اخیر در دستور کار قرار داده است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم خاطرنشان کرد: برگزاری جشنواره در استان ها و اکران 
فیلم ها در سراسر کشور سبب می شود تا مردم در جریان تازه ترین و بهترین فیلم های تولیدی 
فیلم های فجر در استان،  اکران  اثرهای مثبت  ازجمله دیگر  افزود:  کشور قرار گیرند. وی 
ایجاد انگیزه میان هنرمندان و سینماگران قم است؛ ضمن این که این موضوع، موجب رونق 

اقتصادی سینماها و آشتی مردم با سینماها می شود.
وی، تقویت زیرساخت های سینمایی را یکی از مطالبات مردم دانست و گفت: به منظور 
پاسخگویی به این مطالبه، نهضت سینماسازی در چند سال اخیر با جدیت در قم در حال 
اجراست و حاصل این اقدام، افزایش 2 برابری تعداد صندلی های سینمایی استان در سال 

جاری نسبت به سال 96 می باشد.
حسینی کاشانی اضافه کرد: روند افزایش تعداد صندلی های سینمایی و سرانه سینمایی 
استان، باسرعت در حال افزایش است، ولی همچنان با رسیدن به سرانه استاندارد در این زمینه 
فاصله بسیاری داریم. در حال حاضر تعداد صندلی های سینما در استان قم یک هزار و 8۵0 
صندلی است و سینماهای شهر آفتاب، ونوس، تربیت، آیه، آوینه و سینمای کودک وابسته به 

کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان، 6 سینمای فعال استان قم هستند.
وی بسترسازی برای تولید آثار سینمایی را ازجمله نتایج اکران فیلم ها در این جشنواره برشمرد 
و افزود: استمرار این اقدام موثر فرهنگی موجب ترغیب فیلم سازان سراسر کشور برای تولید آثار 

سینمایی می شود.
وی تاکید کرد: اکران فیلم های جشنواره فجر، انگیزه تولید فیلم سینمایی بلند برای حضور در 
جشنواره را تقویت کرده است و امیدواریم قم در سال های آینده دارای نماینده ای در جشنواره 

مذکور باشد.
امسال ششمین سالی است که استان قم میزبان جشنواره فیلم فجر می باشد که هم زمان با 

سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر برگزار می شود.
در سال جاری 14 فیلم از سری فیلم های جشنواره مذکور، هرکدام برای یک سانس در 

سینماهای تربیت و ونوس شهر قم اکران می شود. 

گزارش از هنگامه ملکی

آخرین اثر ابراهیم حاتمی کیا در حالی در جشنواره سی 
و هشتم به روی پرده رفت که نشست خبری آن به یکی از 
اخیر  روزهای  نشست های  جنجالی ترین  و  پرحاشیه ترین 

تبدیل شد. 
کارگردان بزرگی است. با بسیاری از آثارش خاطره داریم. او 
جنگ و دفاع مقدس را به گونه دیگری به ما شناساند. هنوز 
»از کرخه تا راین« با آن موسیقی  ماندگار و داستان سوزناکش 
را کسی فراموش نکرده است. کجای سینما می توان اثری 
مانند آژانس شیشه ای یا به رنگ ارغوان یافت؟ این کارگردان 
نشان داده در ساخت مجموعه های تلویزیونی هم مانند آثار 
سینمایی اش مهارت بسیار دارد و توانسته با نگاهی متفاوت 
به  امروز  اما  برود.  حساس  سوژه های  سراغ  دغدغه مند  و 
دلیل بهره بردن از امکانات خاص و همکاری اش با سازمان  
اوج، گاهی به سفارشی سازی و وابسته بودن در میان اهالی 
رسانه و منتقدان متهم می شود. هرچند ابراهیم حاتمی کیا 
برای نسل های مختلف خاطره ساز است، اما با حاشیه ها و 
جنجال هایی که در سال های اخیر به پا کرده، نوع متفاوتی 
از خاطره سازی را در میان مردم و به خصوص علاقه مندان به 
خود و سینمایش ایجاد کرده است. حاشیه های به وجود آمده 
سال های اخیر از سمت این کارگردان را که معمولا با اعتراض 

وی همراه بوده است، مرور می کنیم.
جشنواره سی و دوم؛ هيئت انتخاب خواب بوده است

فیلم »چ«  با  ابراهیم حاتمی کیا  دوم  و  در جشنواره سی 
حضور داشت. این کارگردان در نشست خبری فیلم »شیار 
143« حضور پیدا کرد و به دفاع محکم و همه جانبه از این 
انتقادی شدید از هیئت انتخاب جشنواره  اثر سینمایی و 

پرداخت.
او با اعلام اینکه شیار 143 مظلومانه با این کیفیت ساخته 
شد و حرفی که می زند همه ما را متاثر کرده است، به هیئت 
انتخاب تاخت و چنین عنوان کرد: »این چه ترکیبی در هیئت 
انتخاب است که به چنین انتخابی منجر می شود. این برای 
من مساله است. چه خوابی برای این دوستان رخ داده که 

این دوستان نتوانستند این فیلم را در جشنواره تحمل کنند 
و عوامل آن مجبور به لابی برای حضور در جشنواره شوند. 
این بچه ها تازه وارد سینما شده اند، پشتوانه بزرگی ندارند، 
وزیر وقت با آنها عکس یادگاری می گیرد اما بودجه ای به آنها 
نمی دهد.« وی در ادامه افزود: »این دوستان هئیت انتخاب یا 
خواب بوده اند که این فیلم را ندیده اند و یا در احوالات دیگری 
بوده اند، اما اگر معتقد شویم که حق آنهاست که انتخاب کنند 
و این فیلم را به جشنواره نفرستند، باید بگوییم که وای بر این 

سینما.«
نشست خبری فیلم چ هم به دور از حاشیه نماند و ابراهیم 
حاتمی کیا در این نشست واکنش های تندی در قبال نظرات 
منتقدان نشان داد. او در مقابل پرسش خبرنگاری که پرسید 
است،  مقدس  دفاع  به  شما  همیشگی  بازگشت  فیلم  این 
گفت: من فیلمسازم و هر چیزی که می سازم همینی است که 
می بینید، این قدر مرا در قالب های سخت خودتان جا ندهید.

حاشیه ها به اینجا منتهی نشد. بلکه فرزند شهید احمد 
چ  فیلم  در  شهید  این  نقش  به  پردازش  نحوه  به  کشوری 
اعتراض کرد و برخی از شخصیت های فرهنگی و سیاسی 

کرد هم به انتقاد  از این اثر سینمایی پرداختند.
جشنواره سی و چهارم؛ برگ سیاهی برای دوستان است

از  نشدنش  رد  با  حاتمی کیا  ابراهیم  حضور  حاشیه های 
فرش قرمز در جشنواره آغاز شد. در فستیوال سی و چهارم 
این کارگردان از روی فرش قرمز عبور نکرد. در نشست خبری 
درباره این موضوع از حاتمی کیا سوال شد و گفت: »در حالت 
کلی حال و هوای فرش قرمز و فضاهای اینچنینی را ندارم 
و حتی خجالت می کشم. شرایط به شکلی است که مانند 
کراوات که برای برخی حرام است و برای برخی نیست، فرش 
قرمز هم برای من حرام است« وی در این نشست خطاب به 
منتقد جلسه گفت: »توضیح بدهید چرا بعضی از منتقدان 
اعتراض  موجب  جمله  این  که  هستند؟«  مریض  اینقدر 

منتقدین حاضر در نشست خبری شد.
سیمرغ بلورین بهترین بازیگر مرد و بهترین جلوه های ویژه 
میدانی و جلوه های ویژه بصری، دست آورد فیلم »بادیگارد« 

حاتمی کیا از این جشنواره بود.
با حضور خانواده های  اما این کارگردان در مراسمی که   
شهدا برای تجلیل از او در آخر بهمن ماه برگزار شد، در انتقاد 
از سیاستگذاری های جشنواره سی و چهارم و رییس وقت 
سازمان سینمایی و نادیده گرفتن اثرش در جشنواره فجر 
به سخنرانی پرداخت. خلاصه ای از سخنان او به این شرح 
است: من می شنوم که آقای حجت الله ایوبی رییس سازمان 
سینمایی در جایی بیان می کند که هر کس به جشنواره فجر 
علاقه ندارد به این جشنواره نیاید. من با شنیدن این حرف 
احساس کردم که او، خود را صاحبخانه می داند در حالی که 
من فکر می کنم که آقای ایوبی یک مستاجر چند ساله است. 
خدا کند به او صدارت سفارت فرانسه را بدهند و بگذارد ما 
هم در عالم سینما کار خود را انجام دهیم. من معتقد هستم 
جشنواره امسال برگ سیاهی برای دوستان بود. جشنواره 
فجر به افرادی چون ما تعلق دارد و من خود را در میان این 

خانواده یکی از صاحبخانه ها می دانم. 

جشنواره سی و ششم؛ شکایتم را به خدا می برم
هر چند که حاشیه و جنجال برای »به وقت شام« در همان 
نشست خبری آغاز شد، اما بسیاری حتی مردمی که تنها به 
عنوان یک برنامه عادی اختتامیه سی و ششمین جشنواره 
با چهره جدیدی  از شبکه نمایش می دیدند،  را  فیلم فجر 
از حاتمی کیا مواجه شدند. چهره ای برافروخته، معترض و 

ناراحت که همه را متعجب کرد.
حاتمی کیا هنگام دریافت سیمرغ بلورین بهترین کارگردانی 
از این رقابت گفت: »من فیلمساز وابسته ام. من فیلمساز این 
نظامم. من 30 سال است که روی این سن می آیم و می روم، 
بار اولم نیست. باید تقدیر کنم از سازمان اوج که واقعا سربازان 

گمنام هستند.«
وی در ادامه گفت: »حاج قاسم سلیمانی می گوید من برای 
»به وقت شام« گریه کردم. اما اُف بر آن کسی که می گوید این 
فیلم کمدی است. من افتخار می کنم فیلمی درباره مدافعان 
از  فیلم  این  ساخت  بابت  می کنم  افتخار  و  ساخته ام  حرم 
عزیزی مثل حاج قاسم سلیمانی هدیه گرفتم. من اعتراض 
می کنم به تلویزیون. من از مسئولان شبکه 2 و 3 شکایتم را 
به خدا می برم. این لجبازی و نگاه زشت را به خدا شکایت 

می برم.«
در  خصوص  به  را  بسیاری  واکنش های  اعتراضات،  این 
این  با  واکنش ها  از  بسیاری  آورد.  وجود  به  مجازی  فضای 
پرسش مطرح شد که دقیقا او به چه چیزی اعتراض کرد، 

علت فریادهایش چه بود و ... .
جشنواره سی و هشتم؛ چرا به من گير می دهيد؟

جشنواره سی و هشتم که تا روز جمعه تقریبا بدون حاشیه 
و بدون جنجال سپری شده بود، روزی پر التهاب را پشت 
سر گذاشت. حاتمی کیا که در این نشست با موضع قبلی 
نسبت به انتقادها و سوال های خبرنگاران حاضر شده بود، 
درباره انتقاداتی که نسبت به »خروج« در روزهای اخیر مطرح 
شده بود بیان کرد: »من نگران هجمه ها نبودم. همیشه این 
موضوع وجود دارد انواع طیف های مختلف مخالف وجود 
دارد. برخی می توانند فیلم را دوست داشته باشند برخی نه. 

اما از بی ادبی خوشم نمی آید.«
وی سپس خطاب به منتقدان گفت: »گناه ما چیست که 
فیلم می سازیم؟ چرا دادگاه تشکیل می شود؟ چرا جنس 
زبان  چه  این  است.  شده   دادگاهی  واکنش ها  و  نوشته ها 
بی حیایی برای من سرباز است؟ چرا بی حیا می شویم؟ به 
من می گویند دهه ات گذشته؛ جمله خودم را به خودم پس 
می دهید؟ روزی که علی حاتمی رفت، آیا جایش پر شد؟ ما 
کنار برویم؟ لذت می برید از این رفتار؟ از این ور و آن ور این 

واکنش ها وجود دارد.«
این کارگردان ادامه داد: چرا سال به سال سخت تر می شود. 
چرا فضا را این شکلی کردید که مثل فشار قبر است. انصاف 
کنید عمرم را بابت هر فیلم می گذارم برای هیچ فیلمی کم 
فروشی نکرده ام. به نظر ساده می آید تراکتور را میان خیابان 
بیندازید ولی چرا اینگونه با بی حیایی حرف می زنید. چرا به 
من گیر می دهید؟ این اشکال بزرگ است، از کنار هم بودن 

افتخار کنید ما سربازان فرهنگی این نظام هستیم.

از جشنواره ۳۲ تا جشنواره ۳۸: 
عصبانیت های آقا ابراهیم تمامی ندارد
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پيش بينی فعالان بازار از آینده پيشروی دلار

دلار با چه قیمتی سال ۹۸ را به پایان می برد؟
قیمت ارز حالا از پس رشد لاک پشتی 
قیمت به میانه کانال 13 هزار تومان رسیده 
اما  بازار  فعالان  برای  مهم  سئوال  است، 
اینجاست، آیا روند رو به رشد قیمت ها در 

ماه های آتی نیز ادامه خواهد یافت.
در حالی قیمت ارز افزایشی اندک و روز به 
روز ، حتی در محدوده کمتر از صد تومان را 
تجربه کرده است که بسیاری از فعالان بازار 
معتقدند زمینه برای جهش قیمت ها فراهم 
نیست و آنچه انتظار می رود ثبات قیمت ارز 
و قابل پیش بینی شدن آن برای آینده ای 

حداقل کوتاه است .  قیمت دلار از خرداد ماه امسال روند کاهشی خود را آغاز کرد  در 
نیمه سال بود که جای پایش را در کانال یازده هزار تومان سفت کرد. سخنان همتی، 
رییس کل بانک مرکزی نیز حکایت از آن داشت که براوردها بر ماندگاری قیمت ها در این 
محدوده دلالت دارد و بسیاری از فعالان بازار نیز در این خصوص می گفتند که قیمت ها 
حتی از این رقم نیز پایین تر است و  فشار تحریم سبب شده قیمت ها بالاتر از قیمت 
واقعی باشد. این فشار سیاسی ناشی از تحریم هاست که سبب شده است قیمت ها در 

این محدوده باقی بماند اما اتفاق دیگری در راه بود .
 سهمیه بندی بنزین معادلات را نه تنها در بازار ارز که در سایر بازارها نظیر بازار طلا و 
سکه نیز بر هم ریخت و روند کاهشی قیمت ها در اغلب بازارها را به روندی افزایشی تبدیل 
کرد .  این چنین بود که قیمت دلار از کانال یازده هزار تومان کنده شد و حالا تا میانه 

کانال سیزده هزار تومان پیشروی کرده است .
 سد مقاومتی تازه تعریف دلار اتفاقا درست در همین محدوده است. در محدوده13 
هزار و ۵00 تومان، افزایش قیمت دلار به بیش از این رقم زمینه را برای تداوم رشد مهیا 
می کند و کاهش قیمت دلار از این سقف نیز امکان رشد قیمت را سخت تر می کند. سد 
مقاومتی دلار درست 10 روز قبل بر سیزده هزار تومان تعریف شد اما شکسته شدن این 
سد حرکت تا مرز پیش گفته را تسهیل کرد. حالا اما این سئوال پیش روی فعالان بازار و 

افکار عمومی است، دلیل افزایش قیمت ها چیست و پیشروی تا کجا ادامه دارد؟
 انفجاری در راه نيست

 اگر از فعالان بازار ارز در فردوسی و سبزه میدان سئوال کنید که وضعیت رشد قیمت ها 
در آینده و چه صورتی است با این پاسخ مواجه خواهید شد؛ انفجار در راه نیست چرا که 
قیمت ارز در بازار قیمتی غیرواقعی نیست و انفجار قیمتی زمانی رخ می دهد که نرخ 

واقعی دلار بیشتر از قیمت مبادله آن در بازار باشد .
 یکی از فعالان بازار در این خصوص گفت: شرایط کنونی اتفاقا سبب شده نرخ دلار 
بالاتر از نرخ واقعی باشد و اگر فشار تحریم و جوسازی برخی دلالان بر موج اف ای 
تی اف و ... نباشد ، قیمت ها به سرعت به کانال های پایین تر بازگشت می کند اما هم 
ایام پایانی سال زمینه را برای برخی دلالان فراهم کرده است که سوار موج شوند و هم 
ماجرای اف ای تی اف و تبلیغات عجیب و غریبی که درباره ورود ایران به لیست سیاه 

می کنند .
 این تبلیغات در حالی صورت می گیرد که فرهاد دژپسند، وزیر امور اقتصادی  دارایی 
تایید کرده است ایران از مجموع 41 دستورالعمل اف ای تی اف 36 دستور العل را 
اجرایی کرده است و با استناد به همین عملکرد امیدواریم مانع از آن شویم که ایران وارد 
لیست سیاه شود . به گفته وی در آخرین نشست مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره 
پالرمو و CFT تصمیم گیری صورت نگرفت و اعلام تصمیم در این خصوص به زماین 

دیگر موکول شد.
 محدوده حرکت ، کانال سيزده هزار تومان

 برخی دیگر از فعالان اقتصادی نیز بر این باورند که محدوده حرکت دلار در کانال 
سیزده هزار تومان خواهد بود و تا پایان سال تغییر چندانی در این بازار رخ نخواهد 
داد. آنچه مستند فعالان بازار در این خصوص است، حضور بازارساز در بازار و اجرای 
سیاست های خاص وی است. بانک مرکزی بارها از حضور خود در بازار به شکلی رسمی 
خبر داده و تاکید کرده است شرایط بازار ایجاب می کند سیاستگذاری در این حوزه 

ادامه یابد.
  

رئيس کل بانک مرکزی هشدار داد

مراقب شگرد دلالان ارز
 در تبلیغات FATF باشید

اینکه  با اعلام  بانک مرکزی  رئیس کل 
تصمیم آتی FATF اعم از تمدید یا عدم 
بر  توجهی  قابل  تاثیر  تواند  نمی  تمدید 
شرایط ارزی ایران داشته باشد، نسبت به 
برای  سفته بازان  و  سودجویان  جوسازی 

تحت تاثیر قرار دادن بازار ارز هشدار داد.
و  دلالان  ارز  بازار  در  اخیر  روزهای  در 
سفته بازان به بهانه نزدیک شدن به اواخر 
بهمن ماه و همچنین جلسه پیش روی 
FATF که  احتمالا در مورد وضعیت ایران نیز تصمیم گیری خواهد شد، جوسازی کرده 
و از احتمال افزایش قیمت دلار در بازار با ورود ایران به لیست سیاه FATF خبر می دهند، 

در این شرایط برخی با انتظار افزایش قیمت ارز، تحریک به خرید در بازار می شوند.
این در حالی است که عبدالناصر همتی - رئیس کل بانک مرکزی - در تازه ترین پست 
اینستاگرامی خود نسبت به این موضوع هشدار داد و گفت که مردم مراقب باشند که با 
شگرد جدید سودجویان این بار تحت عنوان FATF دارایی آنها در معرض رسیک قرار 

نگیرد.
وی  گفته که این روزها سفته بازان و رانت جویان بازار ارز نتیجه جلسه آتی FATF را 
بدون اطلاع از پیچیدگی ها ی روند آن، عدم تمدید قلمداد کرده و در خصوص تاثیر آن بر 

نرخ ارز تبلیغات زیادی در کانال های تبلیغاتی خود راه انداخته اند.
همتی با بیان اینکه نطرم را قبلا در مورد اهمیت این موضوع گفته ام توضیح داد: لیکن 
در شرایط فعلی که اغلب بانک های خارجی به دلیل تشدید تحریم های آمریکا، همکاری 
لازم با بانک های ایران را ندارند و تبادلات ارزی ما از طریق مکانیزم های بانکی جایگزین و 
غیرقابل تحریم انجام می شود، تصمیم آتی FATF  اعم از تمدید یا عدم تمدید نمی تواند 
تاثیر قابل توجهی بر شرایط ارزی کشورمان داشته باشد و عمده خبرسازی ها در این 

خصوص با انگیزه سودجویی و نوسان گیری در بازار انجام می شود.
وی افزود: دستاویز قرار دادن موضوع FATF برای اثرگذاری در نرخ ارز از طریق سفته 
بازان و فضای مجازی با واقعیات بازار و روند تامین ارز در تجارت خارجی کشور و چشم 
انداز گشایش کانال های جدید همخوانی ندارد. ضمن اینکه بانک مرکزی نظارت بر 

جریان پول و مبارزه با پولشویی را نیز در کنار مدیریت بازار ارز با قوت ادامه خواهد داد.

ریيس اتحادیه طلا و جواهر تهران پاسخ  می دهد 

بازار طلا تا پایان سال به کدام سمت می رود؟
برای  ایرانی  خانواده های  نخست  گزینه های  از  سنتی  طور  به  سکه  و  طلا  بازار 
سرمایه گذاری به شمار می رود که معمولا با نزدیک شدن به ایام عید، رونق می گیرد؛ 
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران نیز پیش بینی کرد که قیمت ها در روزهای پایانی سال 

رشد داشته باشد.
»ابراهیم محمدولی« درباره چشم انداز بازار طلا در روزهای پایانی امسال، افزود:بهای 
اونس طلا به نظر می رسد تحت تاثیر تحولات جهانی به ویژه خاورمیانه نوسان های مثبت 
یا منفی داشته باشد که بیشتر افزایشی ارزیابی می شود و موجب رشد تدریجی قیمت ها 

خواهد شد.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران درباره چشم انداز بازار طلا در روزهای پایانی امسال 
)40 روز باقی مانده تا نوروز( گفت: تجربه سال های گذشته نشان داده است که وضعیت 

بازار بهتر شده و رونق می گیرد.
محمدولی با بیان اینکه بازار طلا در ماه های گذشته دچار رکود شده بود، اضافه کرد: 

نوسان های شدید قیمت ارز و به تبع آن رشد قیمت ها از دلایل رکود بازار طلاست.
وی اضافه کرد: انتظار می رود در روزهای باقی مانده تا پایان سال، شاهد نوسان های 

بازار ارز نباشیم تا بازار طلا به ثبات و تعادل رسیده و دچار هیجان نشود.
وی گفت: پیش بینی می شود که تا پایان امسال، بازار طلا، ثبات و تعادل خود را حفظ 

کرده و قیمت ها اندکی رشد کند و بعید است افزایش شدید قیمت ها را مشاهده کنیم.
افزایش قيمت ها تحت تاثير رشد بهای اونس

رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به تحولات قیمت ها در بازار طلا، گفت: 
قیمت سکه و طلا در معاملات ابتدای این هفته، تحت تاثیر رشد قیمت اونس در 

بازارهای جهانی، روندی افزایشی داشته است.
محمدولی تصریح کرد: قیمت اونس طلا در بازارهای جهانی، در حال حاضر نسبت به 
روز پنجشنبه ) هفته گذشته( رشد حدود هفت دلاری را تجربه کرده و از یک هزار و ۵64 

دلار به یک هزار و ۵71 دلار رسید.
وی اضافه کرد: بهای هر مثقال طلای 18 عیار نیز از دو میلیون و 200 هزار تومان در 
روز پنجشنبه به دومیلیون و 216 هزار تومان در روز شنبه )دیروز( افزایش یافت. بهای 

هرگرم طلای 18 عیار نیز از ۵07 هزار تومان به ۵11 هزار و ۵00 تومان رسیده است.
رییس اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: قیمت سکه تمام بهار آزادی نیز از چهار 
میلیون و 977 هزار تومان در روز پنجشنبه به پنج میلیون و 1۵ هزار تومان در روز شنبه 
افزایش یافت. قیمت نیم سکه نیز از 2 میلیون و۵۵0 هزار تومان به دو میلیون و۵۵6 

هزار تومان رشد کرد.
وی درباره حباب سکه نیز گفت: با توجه به قیمت های جهانی و نرخ دلار، میزان حباب 

سکه به 30 تا 40 هزار تومان رسیده که طبیعی است.

گزارش: نسرین هزاره مقدم

بدون  کنند،  نگاه  سبد  محاسبات  موضوع  به  تقلیل گرایانه  هم  چقدر  هر   
تردید حداقل 2 تا 3 میلیون افزایش در نرخ سبد معاش اتفاق خواهد افتاد و 
حداقلی ترین مطالبه ی مزدی این است که این افزایش ریالی )هرچند تومان که 
باشد( به دستمزد 98 اضافه شود تا میزان تعیین شده برای دستمزد 99، حداقل 

قادر به حفظ قدرت خرید کارگران باشد.
شاید گفتگوهای مزدیِ امسال یکی از چالش برانگیزترین مذاکرات مزدی از 
ابتدای دهه ی 90 باشد؛ با ترویج گفتمانِ »سبد معیشت خانوار« در سه سال 
گذشته، مذاکرات مزدی از دایره ی بسته  ی تورم رسمی )موضوع بند یک ماده 41 
قانون کار( خارج شده و به سمتِ بحث های مرتبط با هزینه های زندگی یا همان 
سبد معاش میل کرده است؛ این تغییر مسیر، از یک زاویه به نفع کارگران است و 
بدون تردید گامی بلند در جهت احقاق مطالبات مزدی کارگران به شمار می آید 
اما اگر ابعاد عینی و ملموس موضوع را نگاه کنیم، شاید فشار مذاکرات سبد و 
امضاهایی که دولت و کارفرمایان اسفند ماه گذشته پای سبد 3 میلیون و 7۵0 
هزار تومانی گذاشتند، تا حدودی در مذاکرات اقناعی برای پذیرش رقم افزایش 
36.۵ درصدی حداقل دستمزدِ 98 موثر واقع شده باشد، اما در مجموع بازهم 
دستمزدی که برای سال جاری به تصویب نهایی رسید، یک دومِ سبد معاشِ 

محاسبه شده و توافق شده بود.
بحث اینجاست که اگر با اغماض، دریافتی یک کارگر حداقل بگیر را با تمام 
مزایای مزدی، 2 میلیون تومان در نظر بگیریم، در همان فروردین 98، بین سبد 
حداقلی 3 میلیون و 7۵0 هزار تومانی و دستمزد 2 میلیون تومانی، فاصله بسیار 
عمیقی وجود داشته است. در واقع حداقل دستمزد فروردین ماه، تنها ۵3 درصدِ 

سبد معاش بسیار حداقلی و توافق شده را پوشش داده است.
با این تفاصیل، محاسبات سبد معاش حداقلی تا پیش از این، هیچ گاه مبنای 
دقیق و رسمی تعیین دستمزد قرار نگرفته است و همواره فاصله ی عمیقی بین 
هزینه های زندگی و حداقل مزد تعیینی وجود داشته است اما مساله این است که 
محاسبات سالانه ی سبد معاش خانوار، می تواند یک مزیت کلی داشته باشد: 
این محاسباتِ سه جانبه مشخص می کند که در طول یک سال گذشته چقدر 

هزینه های حداقلی زندگی افزایش یافته است.

تنها »تورم سبد معاش« اهميت دارد!
علی خدایی )عضو کارگری شورای عالی کار( تاکید کرده است که موضوع مهم 
برای کارگری ها، تورم سبد است؛ میزان ریالی تورم سبد معاش باید به حداقل 
دستمزد افزوده شود؛ با این حساب، درصد افزایش حداقل مزد، شاخصه ی 
به  زندگی  هزینه های  سالانه ی  افزایش  باید  نیست؛  مزدی  مذاکرات  اصلی 

دستمزد کارگران افزوده شود.
معنای این حرف این است که مذاکرات مجدد سبد معاش که در بهمن ماه 
یا اسفند ماه صورت می گیرد و برای نمونه امسال قرار است از همین بهمن ماه 
با در دست داشتن آمارهای تورمی رسمی دی ماه، آغاز شود، نشان می دهد 
که در طول یک سال چقدر هزینه های حداقلی زندگی خانوار افزایش یافته 
است. پس »تورم سبد معاش« که یک مولفه ی اصلی در مذاکرات مزدی است، 
این  زندگی خانوار است؛  افزایشِ هزینه های حداقلی  میزان  نشان دهنده ی 
شاخص تورمی مشخص می کند که در مجموع هزینه های زندگی که برآیندی 
از مولفه های مختلف )خوراکی ها و آشامیدنی ها، مسکن، حمل ونقل، آموزش، 
بهداشت و درمان و هزینه های متفرقه( است، در طول یک سال چقدر زیاد شده 
است. این میزان، عددی ریالی است که برای حفظ »سطح قدرت خرید کارگران« 
باید به حداقل دستمزد اضافه شود؛ در واقع اگر تفاوت ریالی هزینه های زندگی 
در طول یک سال گذشته به حداقل دستمزد کارگران اضافه نشود، به معنای این 
خواهد بود که دستمزد به اندازه ی افزایش هزینه ها بالا نرفته است؛ به عبارت 
دقیق تر، عقب ماندن افزایش دستمزد کارگران از افزایش هزینه ها، به معنای 
عقب افتادن سطح معاش کارگران و از دست دادن بخشی از قدرت خرید است. 
برای حفظ قدرت خرید )نه ارتقای قدرت خرید و سطح معیشت، بلکه تنها حفظ 

آن(، دستمزد باید همپای هزینه ها افزایش یابد.
پس تنها راه ممکن برای حفظ قدرت خرید کارگران، افزودنِ میزان افزایش 
ریالی هزینه های زندگی یا همان تورم ریالی سبد معاش به دستمزد سال بعد 
است؛ باید دقت کرد که با این راه حل، سطح معاش یا قدرت خرید کارگران فقط 
حفظ می شود اما  بدیهی ست که عقب ماندگی های تاریخی دستمزد و قدرت 
خرید، هرگز با این شیوه جبران  نخواهد شد؛ یعنی با افزایش دستمزد به میزان 
ریالی تورم سبد، همان سطحی که معاش کارگران مثلًا در اسفند 97 دارند، در 
فروردین 98 هم حفظ خواهد شد؛ البته اگر سال بعد، اقلام سبد معاش گران 

شوند، کما اینکه همین الان هم پیش بینی ها برای تورم سال بعد، نرخی بالای 
40 درصد است، این حفظ قدرت خرید یا حفظِ سطح معاش، فقط برای فرودین 
ماه سال آینده، اعتبار دارد و پس از تاثیرات تورم اتفاقی، این سطح دوباره افول 

خواهد کرد.
سال پيش چه اتفاقی افتاد؟!

 حال سوال اینجاست که آیا این اتفاق )حفظ سطح قدرت خرید کارگران( در 
مذاکرات مزدی 98 یعنی در اسفند ماه گذشته رخ داده است؟ در اسفند ماه 
96، سبد معاش حداقلی 2 میلیون و 670 هزار تومان تعیین شد و دولتی ها و 
کارفرمایان نیز این رقم را قبول کردند؛ یک سال بعد، در اسفند 97، سبد معاش 
توافقی و سه جانبه ) با امضای کارگران، کارفرمایان و نمایندگان دولت( به رقم 
3 میلیون و 7۵0 هزار تومان رسید؛ با این حساب، افزایش هزینه های زندگی 
در طول سال 97 یا همان تورم سبد معاش، 1 میلیون و 80 هزار تومان بوده 
است؛ برای حفظ قدرت خرید کارگران، بایستی این 1 میلیون و 80 هزار تومان 
در افزایش دستمزد در نظر گرفته شده و لذا دستمزد تعیینی برای سال 98 باید 
1 میلیون و 80 هزار تومان از دستمزد 97 بالاتر تعیین می شد اما در عمل این 
اتفاق نیفتاد. افزایش ریالی دستمزد 98 )نزدیک به ۵00 هزار تومان( گرچه از 
تورم رسمی زمستان 97 که حدود 20 درصد اعلام شده بود، بسیار بیشتر بود 
اما بازهم به پای تورم ریالی سبد )1 میلیون و 80 هزار تومان( نمی رسید. از این 
بگذریم که موج های تورمی سنگین و پی درپی، در ماه های ابتدایی 98  از راه 
رسید و نرخ سبد معاش، رو به صعود گذاشت تا جایی که بنا بر محاسبات مستقل 
کمیته دستمزد کانون عالی شوراهای اسلامی کار، در شهریور ماه 98،  نرخ سبد 

به 8 میلیون و ۵00 هزار تومان رسید!
امسال هم منتظریم که نرخ سبد تقلیلی و توافقی براساس آمارهای تورمی دی 
ماه در جلسات سه جانبه تعیین شود؛ باید در نظر داشت که نرخ 8 میلیون و ۵00 
هزار تومانی گرچه با مبنا قرار دادن سبد خوراکی ها و آشامیدنی ها و محاسبات 
اقلام آن براساس داده های انستیتو پاستور ایران و مرکز آمار و با شیوه ای صد 
درصد علمی تعیین شده است، اما نرخی توافقی و سه جانبه نیست و باید 
محاسبات مجددی در جلسات سه جانبه ی کمیته ی مزدِ ذیل شورای عالی کار 

صورت بگیرد.
امسال انتظار چيست؟!

بدون  کنند،  نگاه  سبد  محاسبات  موضوع  به  تقلیل گرایانه  هم  چقدر  هر 
تردید حداقل 2 تا 3 میلیون افزایش در نرخ سبد معاش اتفاق خواهد افتاد و 
حداقلی ترین مطالبه ی مزدی این است که این افزایش ریالی )هرچند تومان که 
باشد( به دستمزد 98 اضافه شود تا میزان تعیین شده برای دستمزد 99، حداقل 
قادر به حفظ قدرت خرید کارگران باشد. البته افزایش قدرت خرید که بحث 
علیحده ای است و نیاز به در نظر گرفتن عقب ماندگی های تاریخی به اضافه تورم 

سالانه ی سبد دارد!
در این بین، تنها معیار بااهمیت، همین افزایش ریالی هزینه هاست و جنگ 
موضوعی  می تواند  مزد،  افزایش  درصد  سر  بر  نمایندگان  و  دولتی ها  زرگری 
انحرافی تلقی شود؛ دولت خود در لایحه بودجه ی سال آینده، میزان افزایش 
حقوق را فقط 1۵ درصد در نظر گرفته است و لابد توقع دارد نمایندگان کارگران 
نیز فقط برای چند درصد بالاتر از همین رقم پیشنهادی چانه زنی کنند غافل از 
اینکه آنچه برای کارگران مهم است، افزایش هزینه های زندگی یا همان بند دوم 
ماده 41 قانون کار است نه درصدهای رسانه ای شده که وقتی به ریال تبدیل 
می شوند، عددی که حاصل می شود، نه به درد حفظ قدرت خرید می خورد و نه 

سطح معاش را بهبود می بخشد.
در شرایطی که تورم سال آینده بدون هیچ تردیدی، بیش از 40 درصد خواهد 
بود، چالش اصلی این است: آیا نمی خواهند دور زدن قانون را کنار بگذارند و 
برای یکبار هم که شده، به رای صائب قانون کار در رابطه با لزوم تطبیق مزد با 

هزینه های زندگی خانوار متوسط، تمکین کنند؟!

تورم ریالیِ سبد معاش به دستمزد 99 افزوده شود

حفظِ »قدرت خرید کارگران« چگونه ممکن است؟!

وزیر راه و شهرسازی :

هزار کیلومتر راه آهن تا پایان سال ۱4۰۰ 
افتتاح می شود

 وزیر راه و شهرسازی از افتتاح یک هزار کیلومتر راه آهن تا پایان سال 1400 خبر داد و 
گفت: »اکنون ریل و قطار خسته است که منجر به خستگی مسافر می شود به همین دلیل 

نوسازی و بهسازی خطوط ریلی و واگن ها نیز در حال انجام است«.
» محمد اسلامی« روز یکشنبه در مراسم بهره برداری از پروژه های ریلی که به صورت 
ویدئو کنفرانس در سالن مسافری ایستگاه راه آهن تهران برگزار شد، گفت: کشور در مسیر 
توسعه قرار دارد و یکی از نمادهای توسعه همین مراسم افتتاحیه است که نشان می دهد 

جریان زنده ای برای توسعه وجود دارد.
وی با بیان اینکه برای افزایش سهم ریلی در حمل و نقل برنامه های چند جانبه ای در 
دولت تدبیر و امید داشتیم، گفت:برنامه های دولت برای توسعه راه آهن در سه محور 
کیفیت بخشی به ناوگان حمل و نقل که شامل بازسازی و نوسازی ناوگان و همچنین ورود 

ناوگان جدید است دنبال می شود.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: محور سوم توسعه زیرساخت ها در بخش ریلی است که با 
اتصال ۵ استان به شبکه ریلی کشور محقق شد و  سه پروژه دیگر در همین بخش تا پایان 

دولت افتتاح خواهد شد.
به گفته اسلامی تا سال 1400، هزار کیلومتر خط آهن به شبکه ریلی افزوده می شود.

وزیر راه و شهرسازی همچنین از بهسازی و نوسازی خطوط موجود و افزایش خطوط 
ریلی به سمت مراکز بار خبر داد و گفت: توجه به نظام جامع لجستیک و احداث پارک 
لجستیک ها دنبال شد تا به این ترتیب برنامه جامع لجستیک را استقرار دهیم و حمل ونقلی 
روان تر و با کیفیت بالاتر داشته باشیم. وزیر راه و شهرسازی به افتتاح خط عریض راه آهن 
اینچه برون اشاره کرد و گفت: مدت های طولانی بین رئیسان جمهوری دو کشور در این 
زمینه تبادل نظر شد تا اینکه با رفع موانع امروز این اتفاق مهم در سایت راه آهن اینچه برون 

انجام شد. تلاش داریم اینچه برون در آینده نزدیک به منطقه آزاد تبدیل شود.
اسلامی اظهار داشت: همچنین دو پروژه بزرگ احداث خط دوم راه آهن تا پیش از سال 
99 افتتاح می شود که موجب کاهش زمان سیر قطارها خواهد شد. وزیر راه و شهرسازی 
این را هم گفت که اکنون قطار و ریل خسته و فرسوده هستند و این مشکل باعث می شود 
مسافر نیز خسته شود بر همین اساس برنامه توسعه و بهسازی و بازسازی خطوط و ناوگان 

در دستور است  که رفع این موانع و مشکلات به خوبی در راه آهن دنبال شد.

سازمان امور مالياتی هشدار داد

حسابرسان و حسابداران متخلف مالیاتی 
منتظر مجازات باشند

که  صورتی  در  کرد:  تاکید  کشور  مالیاتی  امور  سازمان  مالیاتی  انتظامی  دادستان 
حسابداران، حسابرسان و مؤسسات حسابرسی در ارتکاب جرم مالیاتی همکاری کنند یا 

تخلفات صورت گرفته را گزارش نکنند، به حداقل مجازات مباشر جرم محکوم می شوند.
عباس بهزاد در مکاتبه با رئیس هیات مدیره جامعه حسابداران رسمی عنوان کرد که به 
استناد ماده 14 قانون ارتقاء سلامت نظام اداری و مقابله با فساد، حسابرسان و حسابداران 
باید در حیطه وظایف خود در صورت مشاهده هر گونه فساد موضوع قانون مزبور، مراتب 
را به مرجع نظارتی یا قضایی ذیصلاح اعلام کنند. وی با تاکید بر لزوم گزارش موارد عدم 
رعایت مقررات و جرایم مالیاتی مندرج در ماده 274 قانون مالیات های مستقیم، خواستار 
اعمال نظارت های کافی، موثر و اطلاع رسانی موثر مفاد این ماده قانونی به اعضای جامعه 
انتظامی  مالیاتی، دادستان  امور  حسابداران رسمی شده است. طبق اعلام سازمان 
مالیاتی سازمان امور مالیاتی کشور در پایان خاطر نشان کرد: در صورت تخطی و عدم 
گزارش تخلفات صورت گرفته موضوع بندهای هفت گانه ماده 274 قانون مالیات های 

مستقیم، اقدامات قانونی از سوی این دادستانی معمول خواهد شد.

مدیرعامل راه آهن: 

فروش بلیت قطار١٠ درصد رشد کرد
مدیرعامل شرکت راه آهن جمهوری اسلامی ایران از فروش٤٥٠هزار بلیت قطار نوروزی 

در 6 روز گذشته خبر داد.
»سعید رسولی« روز یکشنبه در حاشیه مراسم بهره برداری از ٥٦ پروژه ریلی که به صورت 
نوروزی امسال  ایستگاه راه آهن تهران برگزار شد، گفت: مسافران  ویدئو کنفرانس در 
استقبال بیشتری از سفر با قطار داشتند. وی گفت: با فروش ٤٥٠ هزار بلیت قطار در 6 

روز گذشته نسبت به سال گذشته، ١٠ درصد مسافران نوروزی افزایش یافته اند.
مدیرعامل شرکت راه آهن گفت: همچنین فروش اینترنتی بلیت قطار نسبت به سال 

گذشته ٩ درصد افزایش یافته که نشان از عدم اختلال در سامانه فروش است.
معاون وزیر راه ابراز امیدواری کرد که با افزایش سرعت سیر قطارها و افزایش ایمنی در 

بخش حمل و نقل ریلی میزان سفر با قطار در کشور افزایش یابد.



دوشنبه -بیست ویکم بهمن ماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4980 ورزشی6

فرهاد مجيدی: 

استقلال از هیچ تیمی در آسیا نمی ترسد

 سرمربی تیم فوتبال استقلال، گفت: از هیچ تیمی در آسیا نمی ترسیم و با جسارت 
برابر الشرطه به زمین خواهد رفت تا به اهدافمان دست یابیم.

»فرهاد مجیدی« در نشست خبری پیش از بازی با الشرطه عراق در چهار چوب 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا، اظهار داشت: همیشه تیم هستیم و نبود یک 
بازیکن به استقلال ضربه نخواهد زد. شیخ دیاباته بازیکن بزرگی است، اما نفرات دیگر 

جای خالی اش را پر می کنند.
وی افزود: تنها نگرانی من خستگی بازیکنان است که شاید به استقلال لطمه بزند، 

اما به دنبال این هستیم تا نمایش خوبی مقابل نماینده عراق داشته باشیم.
پرسپوليس از دست ما در رفت!

بازی که سرمربی  این چها  در  استقلال خاطرنشان کرد:  فوتبال  تیم   سرمربی 
استقلال بوده ام، 12 گل زده ایم و فقط سه گل دریافت کرده ایم و این نشان می دهد 

تیم با کیفیتی هستیم.
مجیدی تصریح کرد: در شهرآورد نیز بازیکنان خود را به طور کامل در اختیار نداشتیم 
اما خوب بازی کردیم و در دقیقه 90 گل خوردیم که می توانم بگویم پرسپولیس از دست 

ما فرار کرد اما نگران این موضوع نیستم.
سرمربی استقلال افزود: استقلال از هیچ تیمی درآسیا نمی ترسید و با جسارت برابر 

الشرطه به زمین خواهد رفت تا به آنچه می خواهد برسد.
مجیدی در پاسخ به خبرنگار عراقی که آیا شما سرمربی موقت استقلال هستید و 
تا چه زمانی در این تیم می مانید؟ اعلام کرد:  قرارداد من با باشگاه استقلال به مدت 
یک فصل و نیم است و تا زمانی که بخواهند در اختیار این تیم هستم و اگر یک روز 
نخواهند؛ هوادار استقلال خواهم بود. استقلال برای من و هواداران فراتر از یک 

باشگاه است. شاید شما تجربه نکرده باشید اما استقلال 2 قهرمانی در آسیا دارد.
وی افزود: سال ها در ایران، امارات و قطر بازی کردم و همواره از کنفدراسیون فوتبال 
آسیا تصور دوستی داشتم اما اینکه بازی  استقلال در پلی آف در ایران برگزار نشد تصورم 

را تغییر داد، چراکه هیچ دلیلی نداشت بازی  در ایران برگزار نشود.
مجیدی در پایان گفت: الشرطه را به طور کامل آنالیز کرده ایم، 1۵ بازیکن این تیم 
در گذشته و حال عضو تیم ملی عراق برده اند و با آمادگی کامل روبروی آنها در زمین 

صف آرایی می کنیم.
وریا غفوری: اميدوارم مردم اربيل از استقلال حمایت کنند

 کاپیتان تیم فوتبال استقلال گفت: فرهاد مجیدی با حضور در استقلال لطف بزرگی 
کرد و تیم را به خوبی جمع کرد.

وریا غفوری در نشست خبری پیش از بازی استقلال مقابل الشرطه اظهار داشت: 
همانطور که فرهاد مجیدی گفت، دغدغه ما این بود در مدت کوتاهی چهار بازی 
سنگین انجام داده ایم. آنهم به این خاطر که شرایط تیم در شروع تمرینات مناسب 

نبود. یک مقدار تمرینات را دیر شروع کردیم وگرنه شرایط خوبی داشتیم.
وی درباره تاثیر فرهاد مجیدی در استقلال تاکید کرد: مجیدی لطف بزرگی به 
بازیکنان کرد که هدایت تیم را قبول کرد. او خیلی خوب توانست تیم را جمع و جور و 

هدایت کند. نتایج اخیر نشان می دهد مجیدی تیم منسجمی را ساخته است.
کاپیتان استقلال درباره شناختش از فوتبال منطقه کردستان و اینکه آیا قبل از 
استقلال پیشنهادی از خارج از ایران داشته است؟ به زبان کردی پاسخ داد و گفت: 
خیلی خوشحالم که اولین بار به اربیل آمدم. قبلا تجربه اینچنینی نداشتم. از فوتبال 
اینجا اطلاعاتی نداشتم. ان شاءالله فردا مردم خوب اینجا به ورزشگاه بیایند و از ما 
حمایت کنند و نشان بدهند کردها همه جا پشتیبان ما هستند. من هم یک برادر 

کوچکشان هستم که در استقلال بازی می کنم. 
تیم استقلال از ساعت 18  امروز نخستین دیدار خود در فصل جدید لیگ قهرمانان 

آسیا را مقابل الشرطه عراق در شهر اربیل برگزار می کند.

وینگر ایرانی برایتون بار دیگر خوش درخشيد 

جهانبخش، فرشته نجات آقای بد سلیقه
تا   وینگر ایرانی برایتون بار دیگر در ترکیب تیمش خوش درخشید و باعث شد 

سرمربی تیمش در سمت خود ابقا شود.
تیم فوتبال برایتون  شنبه شب در چارچوب هفته بیست و ششم رقابت های لیگ 
جزیره در خانه خود مقابل واتفورد به تساوی یک بر یک رسید. این نتیجه در حالی به 
دست آمد که برایتون در یک بازی 6 امتیازی، با یک گل از میهمان خود عقب بود اما 

گل به خودی ماریاپا در دقیقه 78 همه چیز را به تساوی کشاند.
این گل به خودی حاصل ارسال فوق العاده علیرضا جهانبخش بود. ستاره ایرانی 
برایتون پنج دقیقه بعد از حضور در زمین در دقیقه 78 با یک ارسال تند و تیز مدافع 

واتفورد را به اشتباه واداشت و زمینه ساز تک گل تیمش شد.
با اینکه پاس گل به نام علیرضا ثبت نشده اما به هر حال همه کاره این گل او بود. با 
این اوصاف در حال حاضر جهانبخش در این فصل در 6 مسابقه که تنها در سه مورد 
آن از ابتدا در ترکیب آلبیون بوده، توانسته روی سه گل تاثیر داشته باشد. این سه گل 
در بدترین شرایط 2 امتیاز برای برایتون به همراه داشته و این تیم را از 2 شکست نجات 
داده است. برایتون با گل جهانبخش در برابر بورن موث پیش افتاد و سپس آرون موی 
در اواخر بازی فاصله را 2 برابر کرد. اگر آن برد نبود برایتون پنجمین مسابقه بدون برد را 
سپری می کرد و جایگاه گراهام پاتر به شدت در معرض خطر قرار می گرفت. در بازی 
بعد هم علیرضا با یک سوپرگل به چلسی مانع از شکست تیمش شد. این بار نیز برایتون 
در آستانه یک باخت خانگی مقابل یکی از رقبای پایین جدولی خود بود و اگر این اتفاق 
می افتاد سومین باخت در ششمین بازی اخیر به ثبت می رسید اما علیرضا باز هم در 
نقش منجی ظاهر شد و نگذاشت سرمربی تیمش در آستانه اخراج قرار بگیرد. نکته ای 
که وجود دارد این است که کیفیت بازی علیرضا به گونه ای است که می تواند بیشتر 
به میدان برود. در حال حاضر معدل نمره او علی رغم تعداد بازی های کمی که انجام 

داده 7.7 است اما گراهام پاتر همچنان خیلی سخت به ستاره ایرانی میدان می دهد.

حبيب  کاشانی:
 رای ما به »شیخ سلمان« و »اینفانتینو« اشتباه بود

و  به »شیخ سلمان«  پرسپولیس، گفت: در رای دادن  باشگاه   مدیرعامل سابق 
اینفانتینو« اشتباه کردیم، چرا که آنها در موضوع میزبانی ها به ما ضربه زدند.

»حبیب کاشانی«  دیروزدر جمع خبرنگاران در مورد انگیزه خود برای پست ریاست 
فدراسیون، اظهار داشت: شرایط امروز فوتبال ایران سخت است و فکر کردم که با 

سابقه ورزشی و علمی که دارم، می توانم به فوتبال کمک کنم.
وی در مورد شرایط فوتبال ایران گفت: شرایط نگران کننده ای با توجه به اتفاقات 
اخیر مانند موضوع میزبانی، بدهی های فدراسیون فوتبال به مربیان خارجی و تیم ملی 

وجود دارد که باعث می شود مردم نگران این شرایط باشند.
کاشانی در مورد غرامت 100 میلیاردی فدراسیون فوتبال به »مارک ویلموتس« 
تصریح کرد: هنوز این قرارداد را ندیدم و اگر انتخاب شوم به طور قطع باید ادامه دهنده 

راه فدراسیون قبلی باشم و اگر باید غرامتی پرداخت شود باید این کار را انجام دهیم.
وی در مورد اینکه بعضی ها می گویند این انتخابات مهندسی شده است تصریح کرد: 
من هم این موضوع را شنیدم و این مساله طبیعی است و در فدراسیون های دیگر هم 
این موضوع مطرح است. احساس وظیفه کردم که برای این مسوولیت ثبت نام  کنم. 
امیدوارم که همه نامزدها در فضایی دوستانه و رقابتی، توانایی های خود را مطرح کنند 
و افراد مجمع هم بتوانند بهترین انتخاب را داشته باشند. امیدوارم هر شخصی که این 

پست را به دست می آورد بتواند مفید ظاهر شود.

هتریک مهاجم ایرانی شارلروا؛

شب رویایی »کاوه رضایی« در بلژیک
»کاوه رضایی« در دیدار خانگی شارلروا برابر زولته موفق شد به تنهایی سه گل درون 

دروازه حریف جای داده و شب درخشانی را رقم بزند.
در ادامه هفته بیست وپنجم لیگ فوتبال باشگاه های بلژیک، تیم شارلروا در حالی که 
»کاوه رضایی« و »علی قلی زاده« را در ترکیب اصلی داشت از زولته وارخم پذیرایی کرد 

و به برتری قاطع چهار بر صفر دست یافت.
رضایی که فصل درخشانی را در شارلروا سپری می کند، بهترین عملکرد خود را در 
این دیدار ثبت کرد و به تنهایی در دقایق 4۵، 70 و 79 گلزنی کرد تا ستاره این دیدار 
لقب بگیرد. با این اوصاف تعداد گل های کاوه در فصل جاری لیگ بلژیگ به عدد 

تحسین برانگیز، 11 رسید.
دیگر گل شارلروا را نیز »نیکولسون« به ارمغان آورد.

همچنین قلی زاده که 68 در ترکیب شارلروا بود، گل نخست تیمش را ساخت و گل 
رضایی با پاس زیبایی او به دست آمد.

تا در رتبه چهارم لیگ فوتبال  امتیاز 44 رسید  به  این دیدار  برتری در  با  شارلروا 
باشگاه های بلژیک قرار بگیرد.

سرمربی اسبق تیم ملی فوتبال ایران درباره سپردن سکان هدایت این تیم به دراگان 
اسکوچیچ، عنوان کرد که این مربی کروات، خارج از فدراسیون فوتبال انتخاب شده 
است. علی دایی ، درباره انتخاب دراگان اسکوچیچ به عنوان سرمربی تیم ملی فوتبال 
ایران، اظهار کرد: برای تیم ملی آرزوی موفقیت می کنم. مطمئنا آروزی همه ما است 
که تیم ملی دوباره به جام جهانی صعود کند اما متأسفانه انتصاب ها بر اساس مسائل 
غیرفوتبالی صورت می گیرد و مسائل فنی، مقبول و اینگونه موضوعات نقشی در 

انتخاب ها ندارد.
آقازاده ها در انتصاب ها نقش دارند

وی افزود: متاسفانه در برخی از انتصاب ها، بعضی از آقازاده ها دخیل هستند. 
درباره ویلموتس هم یک نفر باید ورود کند که مشخص شود ویلموتسی که آخرین 
قراردادش ٧۵٠ یا ٨۵٠ هزار یورو بوده است، چطور به یکباره قرارداد ٢میلیون و 
٧۵٠هزار یورویی  برای یک سال منعقد می کند؟ این مربی با دستیارانش ٣میلیون 
یورو در این وضعیت اقتصادی، خرج روی دست فوتبال ایران گذاشت. ٣میلیون یورو 
حدود 4۵ تا ۵٠ میلیارد تومان می شود. او به تازگی مبلغ 6 میلیون یورو هم غرامت 
خواسته که اگر یک حساب ساده انجام بدهید متوجه می شوید برای ویلموتس 
فدراسیون فوتبال باید ١4٠میلیارد تومان بپردازد. با این شرایط هیچکس هم پاسخگو 

نیست!
اگر تيم ملی نتيجه نگرفت، چه کسی پاسخگو است؟

دایی در ادامه به انتخاب ویلموتس و دراگان اسکوچیچ به عنوان سرمربی تیم ملی 
اشاره کرد و اضافه کرد: این انتخاب ها را چه کسی انجام داده است؟ اگر تیم ملی 
نتیجه نگرفت چه کسی پاسخگو است؟ مردم باید بدانند چه فردی این انتخاب را 

انجام داده است. ما که می دانیم، مردم هم باید بدانند.

اسکوچيچ خارج از فدراسيون فوتبال انتخاب شده
وی در پاسخ به این سوال که آیا فکر می کنید انتخاب اسکوچیچ، خارج از فدراسیون 
فوتبال انجام شده است، یا خیر، گفت: مطمئنا این انتخاب خارج از فدراسیون 
فوتبال انجام شده است. تا چند روز قبل قرار بود مربی ایرانی به عنوان سرمربی 
تیم ملی انتخاب شود، اما به یکباره آقای اسکوچیچ، بعد از یک روز مذاکره انتخاب 
می شوند. اگر از تمام اعضای هیات رییسه فدراسیون فوتبال بپرسید متوجه خواهید 
شد که نظر هیچ یک از این عزیزان، روی اسکوچیچ نبوده است. شما بروید و ببینید 
اسکوچیچ بعد از انتخابش به عنوان سرمربی تیم ملی، چه بازی ای را در لیگ، از 
نزدیک تماشا کرده است، بعد میفهمید چه کسانی او را به تیم ملی آوردند. آیا در تیم 
سایپا و پارس جنوبی، بازیکن ملی پوش داریم؟ باید دقت کنید ببینید این مسائل از 

کجا نشأت می گیرد.
انتخاب اسکوچيچ، بی احترامی به مربيان ایرانی بود

دایی در ادامه با بیان اینکه امیر قلعه نویی پرافتخارترین مربی ایرانی است، گفت: 
ما به غیر از آقای قلعه نویی، مربیان بسیار خوب زیادی در ایران داریم. برای من سوال 
است، اسکوچیچ با چه سابقه کاری و کارنامه ای به عنوان سرمربی تیم ملی ایران 
انتخاب شده است؟ واقعا برایم جای سوال است که چه کسی به این نتیجه رسیده که 

اسکوچیچ را انتخاب کند؟ این بی احترامی بزرگی بود که به تمام مربیان ایرانی شد.
چرا مردم را از خوشحالی محروم می کنيد؟

سرمربی پیشین تیم ملی فوتبال، در ادامه گفت: الان که تمام دلخوشی مردم ما 
فوتبال است و این مقوله می تواند به جامعه نشاط بدهد، چرا مردم را از خوشحالی 
محروم می کنید؟ اسکوچیچ در فوتبال ایران مربیگری کرده و نتایجش کاملا مشخص 
است. از نظر فنی، مربیان خیلی بهتری از او داریم. بروید کارنامه اسکوچیچ را با 

کارنامه مربیان ایرانی مقایسه کنید. انتخاب اسکوچیچ به هیچ عنوان فوتبالی نبوده 
است. چنین مسائلی در ورزش ما زیاد است.

دوره فریب دادن گذشته است
دایی درباره اینکه گفته می شود معیار مثبت اسکوچیچ، شناخت از فوتبال ایران 
است، گفت: مربی ایرانی که بیشتر از اسکوچیچ فوتبال ایران را می شناسند. او آیا تا 
به حال بازی های تیم ملی فوتبال ایران را تماشا کرده است؟ مربی ای که با آب و خاک 
این مملکت بزرگ شده، از اسکوچیچ کمتر فوتبال ایران را می شناسد؟ متاسفانه چند 
کارشناس را می آوردند و هرچه دوست دارند می گویند تا این مسائل را به خورد مردم 
بدهند اما مردم ما همه چیز را می دانند و می فهمند. دوره آن زمان گذشته که مردم را 

با چنین اصطلاحاتی )شناخت از فوتبال ایران( فریب بدهیم.
وی در گفت وگو با ایسنا تاکید کرد: بروید و از اعضای هیات رییسه فدراسیون 
فوتبال و سرپرست این فدراسیون برسید و ببینید آیا اسکوچیچ را به آنها تحمیل 
کرده اند یا خیر؟. خیلی از ما، پستی که داریم را بیشتر از هر چیز دیگر دوست داریم و 

می خواهیم به هر نحوی شده بمانیم.
صلاحيت من را رد کردند

دایی با بیان این که صلاحیتش برای حضور در رأس کادر فنی تیم ملی را وزارت 
ورزش رد کرده است، گفت: وقتی صلاحیت فردی مثل من را حراست  رد می کند 
و نمی خواهند من در تیم ملی باشم، دیگر نمی دانم چه بگویم. البته دلایل این رد 

صلاحیت را خودم می دانم.
او در پاسخ به این سوال که آیا برای هدایت تیم ملی با فدراسیون فوتبال به توافق 
رسیده بود یا خیر، گفت: چند نفر از اعضای هیات رییسه فدراسیون فوتبال، با من 
صحبت کرده بودند اما توافقی نکردیم. البته مخالف اصلی حضور من در تیم ملی، 
وزارت ورزش بود. نهادهایی که باید صلاحیت من را تایید کنند، نهادهای اطلاعاتی 
رسمی کشور هستند که از فدراسیون فوتبال می خواهم از این نهادها صلاحیت من را 

بگیرند. این مسائل دخیل نیست بلکه مسائل پشت پرده وجود دارد.
آقایانی که خوردند و بردند، صلاحيت دارند اما من نه!

وی همچنین به عملکرد ویلموتس در تیم ملی فوتبال ایران اشاره کرد و گفت: 
ما دو بازی برابر هنک کنگ و کامبوج را با پیروزی پشت سر گذاشتیم که هر مربی 
ایرانی روی نیمکت بود، آن دو بازی را با پیروزی به پایان می رساند. ما برای دو بازی 
برابر بحرین و عراق که با شکست هم روبه رو شد، ٣ میلیون یورو به ویلموتس دادیم. 
چه کسی جوابگو است؟ الان هم که اسکوچیچ آمده، چه کسی پاسخگوی نتایج او 
است؟  وقتی نتایج خوبی کسب نشود، هر یک از اعضای هیات رییسه می خواهند 
بگویند که اسکوچیچ را آنها انتخاب نکردند. متاسفانه فدراسیون فوتبال آزادی عمل 
ندارد و نمی تواند خودش مربی تیم ملی را انتخاب کند. البته مسائل دیگر هم در 
انتخاب ها دخیل است که واقعا »واویلا« است. آقایانی که خوردند و بردند، صلاحیت 
دارند اما، صلاحیت من را تایید نکردند. این موضوع است که آدم را ناراحت می کند. 
شاید اگر با فدراسیون فوتبال هم صحبت های نهایی را هم انجام می دادم، به توافق 

نمی رسیدیم اما این که می گویند صلاحیتت تایید نشد، فشار به آدم می آورد.
دایی با تاکید بر اینکه مربیان ایرانی زیادی توانایی نشستن روی نیمکت تیم ملی را 
داشتند، گفت: مربیان جوان و بزرگی داریم که خوب کار می کنند. وقتی اسکوچیچ 
به عنوان اولین بازی، دیدار سایپا و پارس جنوبی را تماشا می کند باید بفهمیم چه 
کسانی در انتخاب او نقش داشتند. در آینده خیلی مسائل اتفاق می افتد و گذشت 
زمان همه مسائل را روشن می کند. زمانی من را از تیم ملی کنار گذاشتند و از روز اول 
گفتم رئیس جمهور من را از تیم ملی کنار گذاشت. چون که او در بازی با عربستان 
می خواست به رختکن تیم ملی بیایید اما من اجازه ندادم. رییس جمهور چرا باید 
به رختکن تیم ملی بیایید. بعد از این اتفاق من را برکنار کردند. بعدها هم دوستان 
فدراسیون گفتند رئیس جمهور وقت، علی دایی را برکنار کرد. الان هم مشخص است 

چه اتفاقی رخ خواهد داد و زمان همه چیز را مشخص می کند.

علی دایی: صلاحیتم رد شد!

 انتخاب اسکوچیچ بی احترامی به مربیان ایرانی بود

 سرپرست معاونت توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش گفت: اظهارات »علی دایی« را درباره نقش وزارت ورزش در مخالفت 
با مربیگری وی در تیم ملی، تکذیب می کنم.

»مهدی علی نژاد« روز یکشنبه پس از پایان مجمع انتخاباتی فدراسیون تنیس روی میز در جمع خبرنگاران درباره انتقاد »علی دایی« از 
تایید صلاحیت نشدن توسط وزارت ورزش گفت: هر کسی حق دارد دیدگاه خود را داشته باشد در عین حال باید احترام دیگران را نیز 

حفظ کند. مانند تمام فدراسیون های دیگر سرمربی تیم ملی را فدراسیون فوتبال انتخاب می کند و هیچ ارتباطی به وزارت ورزش ندارد.
علی نژاد ادامه داد: این موضوع را که فدراسیون فوتبال خواهان انتخاب علی دایی بود و وزارت ورزش با این امر مخالفت کرده است، به 

شدت تکذیب می کنم. این انتخاب توسط کمیته فنی فدراسیون و نهایت از سوی سرپرست فدراسیون فوتبال صورت گرفته است.
سرپرست معاونت توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای درباره اظهارات »محمد دادکان« که گفته است با هیات های استانی تماس گرفته و از 
آنان خواسته شده است تا به »محمدحسین قریب« گزینه وزارت ورزش برای ریاست فدراسیون رای دهند، گفت: اینکه برخی افراد بدون 

دلیل و مدرک افراد دیگر را متهم می کنند چیز تازه ای نیست. برخی به این روش ها عادت دارند.
علی نژاد ادامه داد: شبهه افکنی در اذهان عمومی خوب نیست. اکنون ثبت نام از نامزدهای انتخابات فدراسیون فوتبال در حال انجام 
است و باید بررسی کرد که چه شرایطی خواهد داشت. به عنوان عضو مجمع یک رای دارم و وزارت ورزش دنبال این است تا انتخابات 
در سلامت کامل برگزار و فردی برگزیده شود که منتخب اعضای مجمع است. اعضای مجمع فدراسیون فوتبال افراد باشعور، فهمیده و 

کاردان هستند و کسی نمی تواند نظرات خود را به آنان تحمیل کند.
وی افزود: این حرف بیشتر از اینکه اتهامی به وزارت ورزش باشد توهین به اعضای مجمع است.

 نوزدهمین دوره رقابت های فوتبال لیگ برتر در حالی به روزهای حساس خود وارد می شود که از بین 16 تیم حاضر در این 
فصل تاکنون 11 تیم سرمربی خود را بنابردلایلی تغییر داده اند.

نتایج ضعیف پیکان در هفته های اخیر و سقوط آزاد این تیم به انتهای جدول، حسین فرکی سرمربی آن را مجاب به استعفا کرد 
تا پیکان دهمین تیم لیگ برتری باشد که در این فصل سرمربی اش را تغییر داده است.

فرکی دهمین مربی لیگ برتری بود که از سمتش کنار رفت، اما آخرین آنها نبود. چون دراگان اسکوچیج هم از هدایت صنعت 
نفت کنار رفت و سرمربی تیم ملی ایران شد تا تعداد تیم هایی که مربیان شأن را تغییر داده اند به عدد 11 برسد.

پیش از پیکان و صنعت نفت 9 تیم دیگر خواسته یا ناخواسته با تغییرات گسترده روی نیمکت خود مواجه شده بودند که با 
استعفای حسین فرکی و رفتن اسکوچیچ تعداد این تیم ها دو رقمی شد و این تعداد به عدد 11 رسید تا فوتبال ایران در حال رقم 
زدن یک اتفاق تاریخی باشد. پرسپولیس، استقلال، تراکتور، شهر خودرو، ماشین سازی، ذوب آهن، پارس جنوبی، گل گهر، 

شاهین، پیکان و حالا صنعت نفت 11 تیم لیگ برتری هستند که اقدام به تغییر سرمربی کرده اند.
در حال حاضر ۵ تیم کار را با مربیان ابتدای فصل شأن دنبال می کنند که 2 تیم خوزستانی فولاد، نفت مسجد سلیمان به همراه 

سپاهان، سایپا و نساجی جمع این ۵ تیم را تشکیل می دهند.
این حجم از تغییرات فضایی را ایجاد کرد که دو سرپرست )سرآسیابی و شیخ لاری( وی یک دستیار )الهامی( به سرمربیگری 
برسند. گل محمدی هم تنها فردی است که قبل از جدایی از تیم قبلی، تیم جدیدش مشخص شده بود. گل محمدی به همراه 

ویسی افرادی هستند که تاکنون در این فصل هدایت دو تیم لیگ برتری در نقش سرمربی را تجربه کرده اند.

سرپرست معاونت توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش: 

اظهارات »دایی« را تکذیب می کنم
اتفاق بی سابقه در فوتبال ایران

 تغییر سرمربی در ۱۱ تیم لیگ برتری!

رئیس پیشین فدراسیون فوتبال با بیان اینکه تهدید و فشار در 
انتخابات این فدراسیون نتیجه معکوس دارد، گفت: در رزومه 
دراگان اسکوچیچ برای حضور در تیم ملی ایران چیز خاصی 

دیده نمی شود.
علی کفاشیان رئیس و نایب رئیس پیشین فدراسیون فوتبال 
از  بازنشستگی  بهانه  به  که  است  سال  یک  به  نزدیک  ایران 
خودش  گفته  به  و  کرده  استعفا  فوتبال  در  خود  سمت های 

مشغول استراحت است.
کفاشیان که در دو دوره حضورش در فدراسیون به عنوان 
رئیس تجارب زیادی اعم از کار با مربیان مختلف و همچنین 
برگزاری مجامع انتخاباتی به دست آورد، در گفتگو با خبرنگار 
از  پرداخت؛  فوتبال  روزهای  این  وضعیت  بررسی  به  مهر 
انتخاب دراگان اسکوچیچ به عنوان سرمربی تیم ملی که به 
گفته کفاشیان رزومه خاصی ندارد تا تلاش وزارت ورزش برای 
انتخاب محمدحسین قریب به عنوان رئیس فدراسیون؛ تلاشی 

که کفاشیان مدعی است هیچ ثمره ای ندارد و دوران انتخاب با 
فشار و تهدید گذشته است.

از  کفاشیان همچنین به اظهارات اخیر علی دایی و یکی 
ملی پوشان سابق مبنی بر برکناری سرمربی پیشین تیم ملی 
با دستور محمود احمدی نژاد رئیس جمهور وقت واکنش نشان 
داد و به شوخی گفت: هرچه علی دایی بگوید ما می گوئیم 

باشد!
مشروح گفتگوی کفاشیان در ادامه می آید:

به عنوان فردی که در فدراسيون فوتبال با مربيان 
و کارلوس  افشين قطبی  از جمله علی دایی،  مختلفی 
دراگان  انتخاب  درباره  نظرتان  کرده اید  کار  کی روش 

اسکوچيچ به عنوان سرمربی جدید تيم ملی چيست؟
علی کفاشیان: نظر خاصی ندارم. رزومه اسکوچیچ را دیدم 
که چیز خاصی ندارد. به هر حال از این جهت که تیم ملی 
بلاتکلیف نمانَد ضرورت داشت که سرمربی را زودتر مشخص 
کنند. نیاز بود که یک مربی آشنا با فوتبال ایران انتخاب شود نه 
یک غریبه. ظاهراً وقتی با مربیان ایرانی به توافق نرسیدند سراغ 

اسکوچیچ رفته اند که می گویند از فوتبالمان شناخت دارد.
شما از ابتدا هم مخالف تغيير سرمربی سابق یعنی 

مارک ویلموتس بودید؟
بله، نباید مربی تیم ملی را تغییر داد. باید بگذاریم یک مربی 
کارش را تا آخر پیش ببرد و از او حمایت کنیم چون او ضعف ها را 
دیده و شناخت لازم را پیدا کرده است. متأسفانه این اتفاق افتاد 

و سرمربی تغییر کرد.
از  خارج  تصميماتی  با  ملی  تيم  سرمربی  ظاهراً 
فدراسيون فوتبال انتخاب شده است؛ نکته ای که علی 

دایی هم در مصاحبه اش به آن اشاره کرده است.
من در جریان این مسائل نیستم و خیلی وقت است که از 

فدراسیون دور هستم.
ورزش  وزارت  که  کرده  اذعان  حتی  دایی  علی 
صلاحيتش را برای نشستن روی نيمکت تيم ملی رد کرده 
در  ناخواسته  یا  خواسته  هم  ورزش  وزارت  یعنی  است. 

انتخاب سرمربی تيم ملی دخالت داشته است. آیا از این 
موضوع اطلاعی دارید؟

نمی دانم ولی مطمئناً یکسری از مربیان داخلی هستند که 
توانایی هدایت تیم ملی را دارند. شاید هم به تفاهم نرسیدند که 

انتخاب نشدند.
 اخيرا حسين کاظمی بازیکن سابق تيم ملی ایران 
اعلام کرد علی دایی به این خاطر از سرمربيگری تيم ملی 
برکنار شد که اجازه نداد بين دو نيمه محمود احمدی نژاد 
رئيس جمهور وقت وارد رختکن شود. دایی هم بارها تاکيد 
کرده که اخراجش از تيم ملی تصميم فدراسيون فوتبال 

نبوده است.
با آقای دایی ادامه دارد و ان شاءالله یک روز  این داستان ما 
و عربستان در  ایران  بازی  )با خنده( من در  مشخص می شود 
جایگاه ویژه و کنار آقای احمدی نژاد حضور داشتم. اصلًا صحبتی 
نشد که رئیس جمهور می خواهد به رختکن برود. دلیل نداشت 
آقای احمدی نژاد به رختکن برود چون آن موقع استادیوم خیلی 

شلوغ بود. حالا هم هرچه علی دایی بگوید ما می گوئیم باشد!
آیا  پيش است.  فوتبال هم در  انتخابات فدراسيون 

برنامه ای برای حضور مجدد در فدراسيون دارید؟
خیر، به انتخابات نمی آیم. در حال استراحت هستم و خیلی 

هم خوش می گذرد!
گفته می شود وزارت ورزش قصد دارد محمدحسين 
قریب کاندیدای مورد حمایت خود را به عنوان رئيس جدید 
فدراسيون انتخاب کند. تحليل شما از انتخابات پيش رو با 

این اتفاقات چيست؟
مهم مجمع فدراسیون است. آرای مجمع که مخفی است. 
اعضای مجمع هم گزینه ها را می بینند و تا توجیه نشوند که 
فوتبال است، رأی نمی دهند.  نفع  به  انتخاب کدام کاندیدا 
اینکه چه کسی معرفی شود، مهم نیست. مهم خود اعضای 
مجمع هستند. گذشت آن زمان که کسی معرفی شود و رأی 
بیاورد. قریب آدم باتجربه ای است و سال ها مدیر این نظام بوده 
است ولی این خود مجمع است که باتوجه به گزینه ها، دست 

به انتخاب می زند.
آقای قریب یک دوره هم رقيب شما برای انتخابات 

بود. چه شد که ایشان آن دوره رأی نياورد؟
بله، ولی ایشان یک مقدار دیر وارد انتخابات شد.

فکر می کنيد تهدید و فشار وزارت ورزش به اعضای 
مجمع برای انتخاب قریب می تواند مؤثر باشد؟

من تجربه 40 ساله در برگزاری مجامع ورزشی دارم. قاطعانه 
می گویم تهدید کردن و فشار آوردن برای انتخاب یک گزینه 
را  باید روال عادی خودش  انتخابات  نتیجه عکس می دهد. 
پیش ببرد. آرای اعضا مخفی است و با تهدید و سفارش کسی 
انتخاب نمی شود. با این تفاسیر بحث مهندسی بودن انتخابات 

رد شده است.
هفته گذشته نامه ای از کنفدراسيون فوتسال برزیل 
خطاب به شما منتشر شد که از تيم ملی بانوان برای حضور 
در برزیل و برگزاری بازی تدارکاتی دعوت به عمل آمده بود. 
آیا این نامه به دست شما هم رسيده بود و یا صرفاً خطاب به 

شما منتشر شده بود؟
هیچ نامه ای به دست من نرسیده بود. از این نامه بی خبر بودم 

و فقط خطاب به من بوده است.
چطور وقتی شما نزدیک به یک سال در فدراسيون 
نبوده اید، نامه به خطاب به شما آن هم به عنوان رئيس 

صادر شده است؟
شاید چون برزیل دور است هنوز متوجه نشده اند که ما تغییر 
کرده ایم! )باخنده( مرسوم است که در نامه نگاری ها، اطلاعات 
را از سایت فیفا یا کنفدراسیون فوتبال آسیا در می آورند و نام 
ما هم احتمالًا هنوز در این سایت ها باشد. اینجا اسم مطرح 
هیچ  است.  فوتبال  فدراسیون  نامه ها،  خطاب  بلکه  نیست 
نامه ای برای من ارسال نشده و قطعاً به فدراسیون می رود. شاید 
در فدراسیون نخواستند این نامه را نشان بدهند. در گذشته که 
تیم ملی فوتسال مردان ما به مسابقات گرندپری برزیل می رفت، 
برنامه ها را گاهی برای آقای عباس ترابیان می فرستادند و او هم 

با من چک می کرد ولی الان در جریان نیستم.

علی کفاشيان:
رزومه اسکوچیچ چیز خاصی برای حضور در تیم ملی ندارد

اسکوچيچ:

 کی روش بزرگترین چالش من برای هدایت تیم ملی ایران است
»دراگان اسکوچیچ« در گفت وگو با یک تارنمای کروات از نیمکت تیم ملی ایران 
به عنوان بزرگ ترین چالش دوران حرفه ای خود یاد کرد زیرا به اعتقاد وی پیش از 
تیم  این  نیمکت  روی  کی روش«  »کارلوس  همچون  بزرگی  سرمربی  »ویلموتس«، 

نشسته بوده است.
اسکوچیچ پس از »تامیسلاو ایویچ«، »استانکو پوکلپوویچ«، »میروسلاو بلاژویچ« و 
»برانکو ایوانکوویچ« به پنجمین سرمربی کرواتی بدل شد که هدایت تیم ملی ایران را 
برعهده می گیرد؛ علاوه بر این، او سومین سرمربی کروات اهل شهر ری یکا کرواسی 

است که به این سمت منصوب می شود.
وی گفت و گو با novilist با خنده ای حاکی از خوشحالی از حضور روی نیمکت 
تیم ملی اظهار داشت: گوشی تلفن همراهم روی میز بالا و پایین می پرد؛ همه تماس 
می گیرند و تبریک می گویند. خبر در رسانه های اجتماعی پخش شده و تماس های 

زیادی از کرواسی، اسپانیا و خیلی از کشورهای دیگر دریافت کردم.
وی ادامه داد: خب هیجان انگیز و جالب است. در کل سرمربی های اهل کرواسی در 
ایران همیشه مورد اقبال بوده اند و این موضوع را در تمامی سال هایی که در باشگاه های 

ایرانی فعالیت داشتم، لمس کردم.
اسکوچیچ افزود: افتخار بزرگی است که در فهرست سرمربی های بزرگ کرواتی باشم 
که از امتیاز نشستن روی نیمکت تیم ملی ایران بهره مند شدند. شاید مردم درک درستی 
از اهمیت و ابعاد حساس نشستن روی نیمکت یک تیم ملی نداشته باشند. ایران یک 
کشور بزرگ فوتبالی است. فوتبال برای ایرانی ها بسیار اهمیت دارد و  آنها  با فوتبال زندگی 

می کنند.
زمانی که حرف فوتبال در میان باشد، اسکوچیچ را می توان سرمربی دانست که در این 
کشور برای خود اسم و رسمی دست و پا کرده است؛ او از سال 2013 در چهار باشگاه 

ملوان، فولاد، خونه به خونه و صنعت نفت آبادان سرمربیگری کرده است.
اسکوچیچ در این باره گفت: در سه باشگاه از چهار تیمی که سابقه حضور در آنها را 
دارم، موفقیت های بی سابقه ای برایشان به ارمغان آوردم. فکر می کنم این موضوع نقش 
حیاتی را در انتخاب من به عنوان سرمربی تیم ملی ایران ایفا کرد. آنها )مسوولان فوتبال 
ایران( کسی را می خواستند که از ذهنیت و ارزش فوتبالیست های ایرانی آگاه باشد؛ 

کسی که از توسعه فوتبال در ایران اطلاع کافی داشته باشد.
وی در ادامه تاکید کرد: می دانم که حالا مسوولیتم بسیار بزرگ تر است. علاوه بر این، 
پیش از »مارک ویلموتس«، هدایت ایران برعهده کارلوس کی روش بوده است؛ کسی که 
سابقه نشستن روی نیمکت رئال مادرید و منچستریونایتد را در کارنامه داشته و در 2 دوره 
تیم ملی پرتغال را هدایت کرده است. با این توضیح، می توان دید که چرا تیم ملی ایران 

برای من بزرگ ترین چالش دوران مربی گری ام است.
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دعواهای ليستی اصلاح طلبان و اصولگرایان

اصرار و انکار فهرستی

 روزهای باقی مانده تا انتخابات مجلس یازدهم در حالی سپری می شود که در هر 
دو جریان اصولگرا و اصلاح طلب هیاهوی ارائه لیست به گوش می رسد، اصولگرایان 
دیگر امیدی به فهرست مشترک ندارند اما مصرانه برای رقیب فهرست می بندند، 

اصلاح طلبان هم فهرست های بسته شده از سوی حریف را تکذیب می کنند.
همزمان اعلام عدم ارائه فهرست  انتخاباتی از سوی اصلاح طلبان، فهرست های 
جعلی منتسب به این جریان در صفحات مجازی و کانال های خبری عمدتا اصولگرا 
منتشر شد و حتی مورد ارزیابی قرار گرفت! تکذیب های پی درپی اعضای شورای 
انتشار این فهرست ها  از  عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان هم نتوانسته است 
جلوگیری کند و تعیین سرلیست فرضی و انتقاد از کارنامه وی در برخی کانال ها 

همچنان به جدیت در حال پیگیری است.
در اردوگاه مقابل اما دعوا فهرستی بالا گرفته، شورای ائتلاف نیروهای انقلاب یا 
همان شانا همچنان با جبهه پایداری بر سر لیست مشترک در حال رایزنی های نه 
چندان دوستانه هستند، برخی اتحادهای سابق در جریان اصولگرایی هم در حال 

تبدیل به انشعاب همراه با بیانیه های تند و تیز است.
اصرار و انکار فهرستی

تایید صلاحیت های قطره چکانی به تعبیر »علی شکوری راد« دبیرکل حزب 
اتحاد ملت هم نتوانسته است فهرستی انتخاباتی برای اصلاح طلبان دست و پا کند 
اما اصولگرایان همچنان فهرست های سی نفره برای آن ها می بندند و مصرانه از 
اصلاح طلبان شاخص تایید صلاحیت شده سخن می گویند. »جلیل محبی« رئیس 
ستاد امربه معروف و نهی از منکر در مناظره ای با »مصطفی تاج زاده« معاون سیاسی 
وزیر کشور دولت اصلاحات، وعده انتشار فهرست صدوسی نفره از اصلاح طلبان 
شاخص به فاصله 24 ساعت داد، هرچند این وعده پس از گذشت چند روز عملی 

نشده اما اساس فهرست های متنوعی است که منتشر شده و تکذیب می شود.
است:  گفته  انقلاب  نیروهای  ائتلاف  شورای  سخنگوی  پیرهادی«  »محسن 
»مطمئنم اصلاح طلبان در تهران لیست خواهند داد و جریان اصلاح طلب در این 
دوره هم به اندازه دوره پیش چهره و در همین تهران سرلیست و نمایندگان حزبی 
شناخته شده  دارد. رویکرد فعلی اصلاح طلبان مبنی بر عدم اعلام لیست واحد، 
یک تاکتیک با هدف مظلوم نمایی، امتیازگیری و عدم انسجام جریان اصولگراست.«
در ادامه یکی از سایت های اصولگرا هم اسامی 30 نفر از دواطلبان انتخابات 
را فهرست و اعلام کرده است که این افراد فهرست انتخاباتی اصلاح طلبان برای 
انتخابات مجلس یازدهم است.  سایت دیگری از فهرستی منتسب به رئیس دولت 
اصلاحات نوشته و مدعی شده علی رغم اعلام نظر شورای عالی اصلاح طلبان برای 

عدم ارائه لیست، لیست اصلاحات به رهبری سید محمدخاتمی بسته شده است.
تمام این فهرست ها و ادعاها تاکنون تکذیب شده است. »محمدعلی ابطحی«، 
رئیس دفتر رئیس جمهور اصلاحات فهرست منتسب به خاتمی را تکذیب کرده و 
گفته است: چنین لیستی وجود ندارد. »آذر منصوری« قائم مقام حزب اتحاد ملت 
در حساب توئیتر خود در این زمینه نوشت: تکذیبیه فوری باز هم لیست های 
جعلی، اصلاح طلبان طبق مصوبه شورای عالی سیاستگذاری جبهه اصلاح طلبان 

مورخ 1۵بهمن 98، در تهران لیست انتخاباتی ندارند.«
»حسین نقاشی« عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی لیست های 
منتشر شده را گمانه زنی و خبرسازی دانسته و گفته است: »از زمانی که شبکه های 
اجتماعی وارد عرصه خبررسانی شده، در آستانه هر انتخابات، اسامی و لیست هایی 
ارائه می شود به همین روال لیست هایی که با عنوان و برند اصلاح طلبی بیرون 
می آید سندیت ندارد. تعداد انگشت شماری از اصلاح طلبان به شکل قطره چکانی 
در روزهای اخیر تاییدصلاحیت شده اند که این امر چیزی از اعتراض ما که گلایه از 

کلیت رسیدگی به صلاحیت ها بود کم نمی کند.«
کرمانشاه،  استان های  در  اصلاح طلبان  سیاستگذاری  عالی  شورای 
یزد  هم در اطلاعیه های  و  آذربایجان غربی، اصفهان و خراسان رضوی، فارس 
جداگانه ای اعلام کردند قادر به ارائه لیست برای انتخابات مجلس نیستند. سازمان 
عدالت و آزادی و نیز نهضت آزادی هم از عدم توانایی برای ارائه فهرست انتخاباتی 

خبر داده است.
کليپ هایی عليه سرليست های فرضی

رویکرد انتخاباتی برخی کانال های خبری ناشناس و حتی رسانه های شناخته 
شده این روزها انتشار فهرستی از اصلاح طلبان برای انتخابات و بعد آنالیز اعضای 
آن و انتقاد از عملکرد سرلیست  فرضی این لیست است. در همین زمینه روز گذشته 
کلیپی علیه حجت الاسلام »مجید انصاری« از کاندیداهای تایید صلاحیت شده 
اصلاح طلبان منتشر شد و ضمن معرفی او به عنوان سرلیست اصلاحات برخی 

کنش های سیاسی او مورد انتقاد قرار گرفت.
از نکات عجیب این فهرست های  جعلی منشتر شده حضور برخی از داوطلبان 
تایید صلاحیت نشده در آن یا داوطلبان شهرهای دیگر در فهرست تهران است. 
برخی چهره ها حوزه های انتخابی خود را به شهرهای دیگر تغییر داده اند. در این 
فهرست های ساخته شده با اینکه تاکید می شود از چهره های شاخص اصلاح طلب 
در آن حضور دارند اما هیچ یک از دبیران کل احزاب بزرگ اصلاح طلب یا حتی 

اعضای شناخته شده شورای مرکزی هم حضور ندارند.
اصولگرایان و تنوع ليست های انتخاباتی

لیست   عدالت خواهان  لیست  پایداری،  لیست  شانا،  یا  قالیباف  لیست 
محصولی، لیست جبهه عدالت رفاه و پیشرفت، لیست بهاری ها، لیست رسایی، 
، لیست جوانان انقلابی، لیست ائتلاف اصولگرایان روحانیون و خانم ها و ... انواع 
فهرست های منتشر شده در فضای مجازی از جناح اصولگرایان است. لیستی که 
از نظر تنوع مانند اصلاح طلبان است اما تکذیبی درباره تنوع آن  منتشر نمی شود. 
واقعیت آن است که جبهه پایداری بار دیگر بازی را به هم زده است. این جبهه در 
تازه ترین بیانیه خود با اشاره به مدل چهارمرحله ای خود برای رسیدن به فهرست 
از رد پیشنهاد خود از سوی شانا انتقاد کرده و گفته است: »آنچه متاسفانه به گوش 
می رسد، زمزمه هایی مبنی بر رد پیشنهاد فوق و تلاش نامیمون برای ارائه 2 لیست 
با کمترین میزان اشتراکات توسط کسانی است که پیش از این مدعی وحدت بودند 
که در این مورد جبهه پایداری انقلاب اسلامی در خصوص تبعات خسارت بار و 

جبران ناپذیر و خلاف مصلحت این اتفاق تذکر داده است.«
»مجید متقی فر« سخنگوی این جبهه هم در واکنش تندی گفته است: »خبرها 
حاکی است که برخی از افرادی که تا دیروز دم از وحدت می زدند، به دنبال فشار بر 
نامزدها برای انتخاب یکی از دو لیست جبهه پایداری و شورای ائتلاف هستند. اینکه 
در برخی خبرگزاری ها مطرح شده که  جبهه پایداری وحدت شکنی کرده است، 
فرار به جلو است. جبهه پایداری اصلًا عضوی از شورای ائتلاف نبوده، به نحوی که 
حضور مستمر داشته باشد، بلکه همواره با اعضای شورای ائتلاف، گفت وگو داشته 

است.«
همیشگی  یاران  از  یکی  پایداری،  جبهه  و  شانا  نظر  تبادل  این  با  همزمان 
»محمدباقر قالیباف« در کسوت کاندیدای جبهه عدالت خواهان حوزه انتخابیه 
خود را از مشهد به تهران منتقل کرده و ضمن اعلام برائت از دوستی  سال های 
دور و نزدیک با شهردار پیشین تهران خطاب به او گفته است: »من برای اینکه 
کنار روح های سرکش جوانانی که تمام جانشان عدالت است باشم، از مشهد به 
حوزه انتخابیه تهران آمدم و مجبورم در این لحظه گذشته و کارهای خودم را نقد 
کنم تا با مردم صادق باشم: کاش شما هم جای مسیر توسعه کنار عدالتخواهان 

بودید.
شنیده ها حاکی از آن است که »صادق محصولی« وزیرکشور دولت نهم و نیز 
»حمید رسایی« نماینده پیشین مجلس هم در پی تدارک فهرست موردنظر خود 
هستند. اینکه این فهرست ها  چه اشتراکاتی با فهرست بهاریون یا فهرست پایداری 
خواهد  داشت مشخص نیست اما قدر مسلم آن است که تا به اینجا موضوع فهرست 

مشترک اصولگرایان »کان لم یکن« تلقی می شود.
»محمد مهاجری« فعال سیاسی اصولگرا در تحلیل چرایی این تنوع به نکته جالب 
توجهی اشاره کرده وگفته است: »اگر احزاب اصولگرا چند لیست ارائه ندهند و 
متفرق نباشند اصلا اصولگرا نیستند. اصولگرایی یعنی چند لیسته شدن. هیچ گاه 
دوره ای را  پیدا نخواهید کرد که تشکیلات اصولگرایی یک لیست واحد داشته باشد 

و لیست واحد در اصولگرایی در تعارض و تضاد است.«

رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با بیان اینکه هویت حوزه با انقلاب اسلامی گره خورده است، 
گفت: در این دهه مبارکه فجر انقلاب اسلامی که ایام الله است باید هرچه بیشتر امام و خدمات 

امام، جانفشانی ها و ایثارگری های شهدا را بشناسیم و بدانیم.
آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی در درس خارج اصول خود ضمن گرامیداشت سالروز 
پیروزی انقلاب اسلامی و یادبود شهدای انقلاب اسلامی، شناخت تاریخ انقلاب را برای طلاب 
ضروری دانست و گفت: این روزها رسانه ها تاریخ انقلاب را بیان می کنند. بعد از شهریور 1320 
محمدرضا پهلوی باید کسی را نزد مسئول امنیت سفارت انگلیس در روسیه و آمریکا می فرستاد 
تا از آنها اجازه بگیرد بر تخت پدرش بنشیند یا ننشیند؟سفارت روس گفته بود که برای ما فرقی 
نمی کند او بیاید یا دیگری! مسئول امنیتی سفارت انگلیس گفته بود ما از محمدرضا گلایه 
داریم که شب ها رادیوی آلمان را گوش می دهد. معلوم می شود نظری به آلمان دارد، اگر بخواهد 
پادشاه شود و جای پدرش بنشیند حق گوش دادن به رادیوی آلمان را ندارد، ذلت از این بالاتر؟! 
کسی که می خواهد پادشاه یک مملکت شود باید مسئول امنیت سفارت انگلیس آن هم با شرط 

و شروط به او اجازه دهد.
آنکه آن زمان سن ما کم بود ولی در همین در و دیوار شهر قم عکس شاه را  با  او افزود: 
می چسباندند و می نوشتند شاه سایه خدا، تعبیر این بود که شاه ظل الله و سایه خدا در روی 
زمین است. به قدری این آدم را باد کرده بودند و خودش هم به خودش باد کرده بود که یک 

فرعون به تمام معنا گشته بود.
رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( با اشاره به ظلم هایی که حکومت پهلوی به علم و دانش و 
حوزه ها کرد، بیان داشت: زمان یکی از دولت های قبل، رئیس جمهور کشور انقلابی ما به یکی 

از کشورهای آمریکای لاتین رفته و حدود دو میلیارد دلار تعهد داده بود. شخصیتی به مرحوم والد 
ما)قدس سره( عرض کرد من فردا با ایشان ملاقات دارم شما مطلبی ندارید به او بگویم؟ فرمودند 
چرا، بگو در کشوری که این همه جوان بیکار وجود دارد، به چه ملاک شرعی دو میلیارد دلار تعهد 
به کشور کفر دادی؟  تمام این پول را در قیامت ضامن هستی، تو مگر اختیار تام داری هر چه دلت 

بخواهد هر جا ببری؟ این را باید صرف این مملکت اسلامی کنی.
او با تصریح به اینکه جوانان از وضعیت کشور در زمان شاه بی خبر هستند، گفت: خاطرات 
زمان تبعید مرحوم والد ما در یزد فراوان است. آن موقعی که ایشان را تبعید کردند از اساتید 
برجسته دروس خارج و سطح حوزه بود، در درس سطح ایشان 300 الی 400 نفر قبل از 
انقلاب شرکت می کردند. یکی از علمای بزرگ به من می گفت: من از نجف آمده بودم و رفتم 
درس مرحوم بروجردی، بعد از درس ایشان دیدم یک شیخ جوانی زیر گنبد مسجد اعظم درس 
مکاسب می گوید و مسجد پر از جمعیت است. نشستم دیدم چقدر این درس را عمیق می گوید. 

پرسیدم ایشان کیست؟ گفتند حاج شیخ محمد فاضل است.
فاضل لنکرانی ادامه داد: یک چنین آدمی را به جرم امضای اطلاعیه مرجعیت امام تبعید 
کردند. حالا چقدر آن زمان این مسئله خطرناک بود. اولًا خیلی ها از ترس حاضر نشدند آن را 
امضا کنند. نه این که به امام اعتقاد نداشتند، بخاطر آنکه ساواک زندگی شان را نابود می کرد، 
دوازده نفر امضا کردند که بعضی را زندانی و برخی را تبعید کردند، من خوب این صحنه در خاطرم 
هست که ایشان درسش را گفته و به منزل آمده بود. والده ما مقداری هندوانه آماده کرده بود که 
پدرم میل کند. درب خانه را زدند دو نفر از شهربانی آمده بودند. ایشان که رفت درب را باز کند، 
اجازه ندادند برگردد و حتی عبایش را به دوش بگیرد، گفتند همین الآن باید بیایید. ما عبای 

ایشان را به شهربانی قم بردیم.
او با بیان اینکه در تاریخ روحانیت بزرگانی که زندان رفته، شکنجه دیدند و شهید شدند، فراوان 
است، عنوان داشت: ما طلبه ها باید تاریخ انقلاب را بدانیم، الآن بحمدالله حوزه ما انقلابی است. 
این حرف غلط است که بگوئیم حوزه دو گروه است انقلابی و غیر انقلابی. نخیر، حوزه ما انقلابی 
است و شاهدش این است که در شهادت سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی طلبه ها چه حضور 
عجیب و باشکوهی در مسجد اعظم و میدان آستانه داشتند. گاهی بعضی افراد از روی سادگی یا 
عدم دقت، چون از کُنه زمان پهلوی خبر ندارند، ارزش انقلاب را در این زمان درست نمی فهمند.
استاد حوزه علمیه قم با یادآوری مشکلات و فساد اقتصادی در کشور گفت: با این همه، عموم 
این مملکت می خواهند زیر فرمان اسلام حکومت کنند و بنای همه این است. قانون اساسی 
ما، رهبری ما، دولت ما،  مجلس ما، قوه قضائیه ما افتخارشان این است که می خواهند زیر پرچم 

اسلام باشند، نه پرچم کفر.
او اضافه کرد: تمام دعواهای آمریکا و اذیت و آزارهایش برای این است که می خواهد ایران را زیر 
پرچم خودش بیاورد، چنانچه ایران زیر پرچم آمریکا برود ممکن است تحولات و آثار ظاهری به 

وجود آید، اما عزت و استقلال ایران را از بین خواهند برد، مثل سایر کشورهایی وابسته.
فاضل لنکرانی به طرح معامله قرن اشاره کرد و گفت: این قضیه اخیر را که در مورد فلسطین 
واقع شد ملاحظه کنید. این ترامپ وحشی -که واقعاً باید از او تعبیر به وحشی، دزد و غاصب کرد- 
از آمریکا به آنجا آمده و سند قدس را در اختیار اسرائیل قرار می دهد! تو چکاره ی دنیا هستی؟ 
تو مگر مالک قدسی، که به اسم معامله قرن حق بسیاری از فلسطینی ها را از بین برده و نابود 
می کنی؟ بعضی ها می گویند: به ما چه که اسرائیل چکار می کند، فلسطینی ها خود هر کاری 

می خواهند بکنند.
او اینگونه پاسخ داد: اسرائیل و صهیونیزم، دنبال هدم اسلام است و در آن تردیدی نیست. 
فقط مسئله  گرفتن زمین در فلسطین نیست. ما از کنار آرمان های امام خمینی)رضوان الله علیه( 
خیلی سطحی نگذریم. هیچ انقلابی در هیچ دوره ای از تاریخ چنین رهبری مثل امام نداشته 
است. رهبری که در فقاهت در اعلا درجه، در عرفان و فلسفه هم در اعلا درجه، در زهد و تقوا 
هم اعلا درجه، در إعراض از دنیا در اعلا درجه بود. دنبال دنیای خودش نبود، وقتی آیت الله 
بروجردی)قدس سره( به رحمت خدا می روند، خود را کنار می کشد که مبادا این توهم ایجاد 
شود که ایشان می خواهد در مسیر مرجعیت خود تلاش کند، وقتی هم به نجف تبعید می شود 
از آنجا به مرحوم حاج احمد آقا نامه می نویسد که من راضی نیستم در مورد مرجعیت من تلاشی 

کنید، اینها واقعیت است.
امام  از قرآن، خواست  برخاسته  امام داشت،  آرمان هایی که  بیان داشت:  لنکرانی  فاضل 
زمان)علیه السلام(، به عنوان یک تکلیف و وظیفه بود وگرنه برای خودش سر سوزنی فکر 
نمی کرد. اینها برای ما ملاک است، به همین جهت بود که به ندای این رهبر،  جوان های 20 

ساله و 1۵ ساله و حتی کمتر از آن لبیک گفته و در خط مقدم جبهه حضور می یافتند.
او ادامه داد: در یک خانواده فرزند اول، فرزند دوم، فرزند سوم شهید می شد ولی باز پدر و مادر 
می گفتند هنوز هم حاضریم فرزندان دیگر خود را فدای این انقلاب کنیم. ما نباید از کنار این 

انقلابی که این خون های پاک به پایش ریخته شده عادی عبور کنیم.
استاد حوزه علمیه قم ابراز داشت: باید تاریخ انقلاب را بشناسیم، آگاه بشویم، پهلوی چه کسی 
بود، چه مُهره ای بود؟ هم پدرش و هم خودش را غربی ها روی کار آوردند، آن هم برای چپاول و 
نابود کردن این کشور. هیچ وقت هدف طاغوت، خدمت به مردم نبود، هدف غارتگری و چپاول و 
فساد بوده. اگر در ظاهر هم کاری شده، بخاطر منافع خودشان یا به دستور اربابانشان بوده است. 

بشناسیم اینها چه بودند؟ چی رفت و چی جای آن آمد؟ 
او گفت: اینکه رهبر انقلاب در دیدار اخیر با اعضای شورای عالی حوزه بر »انقلابی بودن« 
تأکید می کنند، بخاطر این است که انقلابی بودن هویت و حقیقت حوزه است، نه یک شعار. 
حوزه ما هویّتش با انقلاب گره خورده است، نه اینکه در کنار امورش یک کار جنبی انقلابی هم 

داشته باشد.
فاضل لنکرانی ابراز داشت: در این دهه مبارکه فجر انقلاب اسلامی که ایام الله است باید هرچه 

بیشتر امام و خدمات امام، جانفشانی ها و ایثارگری های شهدا را بشناسیم و بدانیم.
او در پایان گفت: انقلاب، یک عنایت ویژه و یک منّت بزرگ خدا بر این ملت بود و ما باید این 

انقلاب را حفظ کنیم و هر وظیفه ای بر عهده ما هست ان شاء الله به خوبی انجام دهیم.

آیت الله محمدجواد فاضل لنکرانی: 

باید هرچه بیشتر امام و خدمات امام را بشناسیم و بدانیم 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب  در بیان راه حل رفع خطر 
واقعیت های  باید  :مسئولان  گفت  عمومی  اعتماد  کاهش 
کشور را با مردم در میان بگذارند.  خطر کاهش اعتماد عمومی 
چقدر در کشور ما جدی است؟ این موضوع یکی از بحث های 
همیشگی بوده و تاکنون راهی پیش روی مسئولان برای حل 
این مشکل گذاشته نشده است. از همین رو نه تنها از این خطر 
کاسته نشده بلکه با اتفاقاتی که در چند ماه گذشته در کشور 
رخ داده، تهدید بیشتری به سراغ ما آمده است. در فاصله چند 
هفته مانده تا انتخابات، مصطفی هاشمی طبا، نامزد دوازدهمین 
دوره انتخابات ریاست جمهوری در بیان راه حل رفع این خطر 
معتقد است که مسئولان باید واقعیت های کشور را با مردم در 
میان بگذارند. او اگرچه انجام چنین کاری را از سوی مسئولان 
غیرممکن می داند اما با این حال درخواستش از مسئولان این 
است که یک صدای واحد را در سخن با مردم در پیش گرفته و 

وعده هایی را مطرح کنند که شدنی است.
مشروح این گفت و گو را در ادامه بخوانید:

به  توجه  با  عمومی  اعتماد  کاهش  از  ناشی  نگرانی 
اتفاقاتی که در چند وقت اخير در کشور رخ داده، چقدر 
جدی است و آیا می توان گفت که اعتماد از دست رفته قابل 

بازگشت است؟
بله این بازگشت، می تواند اتفاق بیفتد به شرطی که مسئولان 
بگذارند.  میان  در  مردم  با  را  واقعیت ها  باشند.  واقع گرا  کشور 
مشکلات را بگویند و مسائل را بازگو کنند. مثلًا من بارها از زبان 
مسئولان رده بالای کشور، بخصوص آنهایی که مخالف دولت 
هستند یا افرادی که می خواهند جایگاه فعلی خود را حفظ 
کنند، شنیدم که می گویند برجام باعث بدبختی ما شده است. 
اتفاقاً برجام امکانات خوبی را به کشور بازگرداند و خروج امریکا 
از آن باعث ایجاد همه این مشکلات شد. این نوع گفتار از سوی 

مخالفان و به تبع آن دفاع دولت و مسئولان دولتی از اقدامات 
خود در برجام و بعد حملاتی که بشدت از طرف بعضی ها از 
تریبون  های نمازجمعه و در کلیپ های ساختگی مطرح شده 

مردم را بدون اعتماد کرده است.
راست  کسی  چه  بازار  آشفته  این  در  نمی دانند  واقعاً  مردم 
می گوید و چه کسی دروغ. مسئولان باید علت مسائل به وجود 
آمده را بگویند و به اشتباهات خود اعتراف کنند. اما متأسفانه این 
کار انجام نمی شود. جالب است که همه هم در سخنرانی های 
خود حکم می دهند. می گویند این کار بشود، آن کار نشود. انگار 
باید فرد دیگری این کارها را انجام دهد. خود مسئولان کاری را 
که باید خود انجام بدهند در سخنرانی های خود می گویند که 
»باید بشود«. »باید بشود؟«، چه کسی باید انجام دهد؟ خود 
شما مسئول این کار هستید، شما باید انجام دهید. شما این کار 
را به چه کسی حواله می دهید؟ طبیعی است که در این حالت به 

اعتماد مردم خدشه وارد می شود.
آمده  به ميان  این ميان بحث ردصلاحيت ها هم  در 
است. این موضوع چقدر در کاهش بيشتر اعتماد عمومی 

تأثيرگذار بوده؟
در ماجرای رد صلاحیت ها بهتر این بود که دلایل این تصمیم 
با نظر خود داوطلبان اعلام شود. اگر کسی سوء استفاده مالی 
کرده، دادگاه باید ثابت کند. نمی شود که به صرف یک اطلاعیه 
یا گزارش به دست آمده، یک نفر را محکوم کنند. اگر عملکرد 
موجب  باید  هم،  آنان  رأی  فقط  پس  داریم  قبول  را  دادگاه ها 
محرومیت افراد از حقوق خودشان شود. نمی شود که اعضای 
شورای نگهبان قضاوت جزایی بکنند. اعضای این شورا ممکن 
فرد  فلان  که  شده ایم  متوجه  حد  این  تا  ما  بگویند  که  است 
صلاحیت ندارد. برای این عدم صلاحیت باید جرمی ثابت شده 

در دادگاه وجود داشته باشد.

اگر این شرایط ایجاد شود مردم هم قبول می کنند و منصف 
هم هستند. اگر بدانند کسی اشتباهی کرده و به اشتباه خود 
واقف است، چرا قبول نکنند؟ بگویند سیاست های کشور همین 
است. اصلًا بیایند سیاست های کشور را تشریح کنند. نمی شود 
که سیاست هایی داشته باشیم و اتفاقاتی هم که ناشی از اجرای 
همین سیاست ها است، رخ دهد و بعد بیاییم و بگوییم که این دو 
هیچ ربطی به هم نداشته اند. بخصوص الان که امریکا ما را تحریم 
کرده بجای اینکه همه در برابر این کشور حرف واحد داشته 
باشند به محکوم کردن همدیگر در داخل کشور مشغول هستند. 

این مسائل وجود دارد و باید اصلاح شود تا مشکلات حل شود.
چه کسی باید انجام دهد. همين مسئولان باید انجام 
دهند. نمی شود که مرتب بگویند این کار بشود آن کار نشود. 
مثال های زیادی وجود دارد ولی نمی خواهم چیزی بگویم. باید 
بگویند که مشکلات مملکت ناشی از چیست و مردم خودشان 
را برای چه اتفاقاتی آماده کنند. در بحبوحه محاصره اقتصادی 
و تحریم قرار داریم، آنوقت همه می گویند معیشت بهتر. تحقق 
معیشت بهتر شرایط دارد. وقتی ما نمی توانیم نفت بفروشیم چرا 

از معیشت بهتر می گوییم.
شکاف پيش آمده بين مردم و حاکميت چگونه قابل 

است؟
حاکمیت باید با صداقت جلو بیاید. مسائل و مشکلات را بگوید. 
همصدا هم باید باشند. اگر قرار باشد رئیس دولت یک حرفی 
بزند، رئیس مجلس حرف دیگری و رئیس قوه قضائیه و ائمه 
جمعه هم حرف دیگری، این شکاف بیشتر هم خواهد شد. مردم 
هم اعتماد خود را از دست می دهند. وقتی مسئولان هم فکر و 
هم صدا باشند و مسائل را بین خود حل کنند، مردم هم به آنان 

اعتماد پیدا می کنند. مردم ایران علاقه مند به مملکت هستند.
دوست دارند که مسئولان شان موفق باشند، ولی وقتی همه 

اینکه  بجای  و  می شود  بیان  مردم  برای  مبهم  به صورت  چیز 
معیشت بهتر شود بدتر می شود آنوقت انتظار چه چیزی را باید 
چیزی  و  نزنند  حرف  که  است  ممکن  مردم  داشت؟  مردم  از 
به  نسبت  را  خود  اعتماد  باطن  در  اما  نگویند  از بی اعتمادی 

مسئولان از دست داده اند.
زمان زیادی تا برگزاری انتخابات باقی نمانده. در این 

فرصت چه باید کرد؟
مردم هم ایران را دوست دارند و هم نمی خواهند که جلوی 
خارجی ها کوتاه بیایند. اما به هر حال مردم در انتخابات شرکت 
خواهند کرد و نباید این را هم به حساب مسئولان بگذاریم. مردم 
به نظام و کشورشان علاقه دارند و نمی خواهند کشور تضعیف 

شود.

مصطفی هاشمی طبا:

مسئولان باید واقعیت های کشور را به مردم  بگویند

دستیار ویژه رییس مجلس در امور بین الملل مجلس شورای اسلامی گفت: سردار شهید 
سلیمانی فقط یک سردار و نظامی نبود، بلکه ایشان دیپلماتی برجسته و سیاستمدار بزرگی 
بود که در صورت نیاز از روش های دیپلماسی برای اجرای ماموریتش بهره می برد و آداب 

مذاکره را رعایت می کرد.
»حسین امیرعبداللهیان« روز یکشنبه در همایش تحلیلی بر نقش شهید سپهبد سلیمانی 
در توسعه امنیت، عدالت و صلح منطقه ای و جهانی در باغ کتاب با تبریک ایام دهه فجر 
و گرامیداشت یاد و خاطره شهید سلیمانی، گفت: نکته اول درباره شهید سلیمانی تبیین 
شخصیت ایشان است؛ بنده در دوران دیپلماسی این سعادت را داشتم تا عنوان سرباز به 
ایشان کمک کنم. درباره ابعاد شخصیتی سردار سلیمانی باید بگویم ایشان را به معنای 

واقعی باید سردار صلح و امنیت نامید.
وی افزود: شجاعت، تدبیر و نگاه استراتژیک ایشان به گونه ای بود که در مقطعی در 
بحران سوریه همه چیز برای سقوط دمشق آماده شده بود حتی مراکز حکومتی در دمشق 
از طریق کانال زیرزمینی تروریستها ایجاد کرده بودند و ایرانی های مقیم آنجا می گفتند پرواز 
بفرستید دمشق درحال سقوط است می خواهیم برگردیم. قرار شد برای ایرانیهایی که اصرار 

به برگشت به ایران داشتند پرواز اعزام شود و سردار با همان پرواز خود را به دمشق رساند.  
وی با بیان اینکه اکثریت در شورای عالی امنیت ملی مخالف پرواز سردار به دمشق در آن 

شرایط، بودند، اظهار کرد: سردار گفتند به دمشق می روم تا بشار اسد این پیام را بگیرد که 
من می روم و در کنار بشار اسد از اتاقش وضعیت را مدیریت می کنم و چنین کاری هم کرد.  

سردار سلیمانی دیپلمات برجسته ای بود که آداب مذاکره را رعایت می کرد
امیرعبداللهیان درباره ویژگی دوم ناشناخته سردار سلیمانی گفت: وی دیپلمات برجسته 
بود. او خیلی خوب تئوری ها، روش های مذاکراتی را می فهمید و به دیپلماسی به عنوان 
ابزار و روشی برای رسیدن به هدفش اعتقاد داشت. شرایط منطقه در سال های اخیر بسیار 
پیچیده است و تحولات، شیب تندی دارد و این پیچیدگی ها نیازمند این بود که سردار فقط 
نظامی نیاندیشد، برای همین سردار تاکتیک دیپلماسی را بر می گزیند و از همه ظرفیت 
های موجود برای پیشبرد ماموریت خود که تحقق حداکثری صلح و امنیت کشور و منطقه 

است، بهره می برد.  
دستیار ویژه رییس مجلس در امور بین الملل مجلس شورای اسلامی با اشاره به نشست 
امریکا، ایران و عراق در موضوع امنیت عراق در دهه 80 گفت: در این مذاکره که وزارت 
خارجه، سیا، پنتاگون از امریکا و شورای عالی امنیت ملی از ایران حضور داشتند، مدیریت 
در هر مرحله از مذاکره، برعهده سردار سلیمانی بود. سردار برای مذاکره 3 ساعته گاهی 
حدود 100 ساعت با ما وقت می گذاشت و پایان جلسه گاهی با اذان صبح تلاقی می کرد. 

ایشان به ظرائفی توجه و نکاتی اشاره داشت که کمتر کسی به این چیزها توجه داشت.
وی ادامه داد: سردار اعتقادش فقط نظامی گری نبود بلکه این بود که دیپلماسی باید 
دقیق کار کند. در مواجهه با مقامات امریکایی خواست آداب اسلامی و آداب دیپلماتیک در 
مذاکره رعایت شود و هیچ صحبت و اتهام مطرح شده از طرف امریکایی، بی پاسخ گذاشته 
نشود. می گفت مهم این است وقتی امریکایی ها برگشتند بگویند ایرانی ها منطقی مذاره 

کردند و ایشان برای هر بحث استدلال داشت.
امیرعبداللهیان نکته دیگر شخصیت سردار سلیمانی را سیاستمدار بودن ایشان عنوان و 
اظهار داشت: سردار به معنای واقعی سیاستمدار بودند دیپلمات هایی داریم که سیاستمدار 
هم هستند و برعکس؛ اما گاهی یک نفر دیپلمات خوبی است اما سیاستمدار بدی است 
و برعکس. بخشی از فعالیتش در حوزه های مختلف این بود که خودشان باید مذاکره می 

کردند.
وی اضافه کرد: امریکایی ها در اسنادی که یه دست آوردند گفتند برخی رهبران سیاسی 
عراق وقتی مذاکره می کردند می گفتند در نهایت باید نظر سلیمانی را بدانیم امریکایی ها 
می گویند چرا ایران انقدر باید در عراق نفوذ داشته باشد که سیاستمداران عراقی با نظر سردار 
مشورت بگیرند و با او مذاکره کنند! سردار با رهبران مختلف باید مذاکره می کردند و ایشان 
توانست آنان را برای اهدافی که دنبال می کردند قانع کنند. می دانست سیاست و سیاست 
ورزی در جهان کنونی چه سمت و سویی دارد اما در جریان سیاسی داخل نغلطیدند و به این 

سمت غش نکردند. همه اقشار در منطقه به سردار عشق می ورزیدند.
وی با بیان اینکه ویژگی های رفتاری شهید سلیمانی به تحقق ماموریتش کمک می کرد، 
گفت: ویژگی های رفتاری، اخلاقی و ویژگی فردی او باعث می شد او چون شمع باشد و 

دیگران دور او جمع شوند. هیچگاه حواسش از مناسبات ارزشی و انسانی و اخلاقی حتی 
در اوج مشکلات نظامی، پرت نشده است.

ملاقات با سردار و بسته انجيری که به پرواز رسيد
امیرعبداللهیان با ذکر خاطره ای از شهید سلیمانی زمانی که در دمشق بود، گفت: سردار 
خواستند نزدشان بروم. محلی که سردار بود محله مخوفی بود که هر آن احتمال مواجهه با 
داعش وجود داشت. با سردار نشستم و دوستان حزب الله هم در آن اتاق عملیات بودند.
ایشان میوه تعارف کرد و انجیر که دوست داشتم چند تا خوردم و سردار از سردار شهید 

پورجعفری پرسید انجیر داریم؟ او انجیر را برای من آورد.
وی افزود: یکساعت بعد سوار هواپیما شدم، سرمهماندار پرواز به من گفت آقای سلیمانی 
کارتن بزرگ انجیر برای شما حین پرواز فرستاد. همه مسافران پرواز، مدافعان حرم بودند و از 
آن خانم خواستم انجیرها را در سینی بریزند و به همه مسافران تعارف کنند و این بخشی از 

رمز شخصیتی سردار بود که توانست ایرانی، عراقی، یمنی و بحرینی را جمع کند.
این دیپلمات با اشاره به افتادگی و تواضع سردار شهید سلیمانی تصریح کرد: زمانی در اوج 
تحولات مصر درسال 2012 میلادی مرحوم مرسی اخوان المسلمین رییس جمهور مصر 
شده بود به آنجا رفتم. قرار شد حلقه نخست پیرامون آقای مرسی به ایران بیایند که آمدند و 
تفاهم نامه هایی امضا شد. آنان درخواست داشتند ژنرال سلیمانی را در حد ۵ دقیقه ببینند و 
گفتند آقای مرسی از ما خواسته است سردار را ببینیم و گفته سردار از اتقلابیون حمایت می 
کند و این برای ما خیلی خوب است که در مصر بگوییم با سردار ملاقات داشته ایم. به سردار 
گفتم و ایشان گفت اگر جمع بندی از توافقات مثبت است آنها را می بینم و چنین کرد. 
ایشان جلوی در ورودی ایستادند و با تک تک مهمانان احوالپرسی کرد، تلفن فوری پیش 
آمده بود و بیرون رفتند. در فاصله ای که برگشتند آنها گفتند آیا سردار را می بینیم یا نه و من 
گفتم همانی که جلوی در از شما استقبال کرد سردار بود. و آنها تعجب کرده و گفتند ما فکر 
می کردیم با آدم خشن و سخت گیر مواجه می شویم. سردار بعد در نشست، نکاتی مطرح 
کرد که بعد از سقوط مرسی یکی از این افراد در ملاقات در کشور ثابث، گفت اگر به توصیه 

های سردار سلیمانی عمل می کردیم این اتفاق برای ما نمی افتاد!
امیرعبداللهیان با بیان اینکه سردار برای تحقق صلح در جنگ تحمیلی و مبارزه با اشرار در 
منطقه شرقی کشور، کمک بزرگی کرد، گفت: یک روز به  دفتر سردار رفتم هنوز جلسه تمام 
نشده بود گفت شما جلسه را ادامه دهید من دادگاه دارم. ایشان در تشریح این دادگاه گفت 
که در تعقیب اشرار تصمیم گرفتم راسا اگر اشرار وارد شدند تا عمق کشور همسایه تعقیب 
شان می کنیم و غائله شرق را پایان می دهیم و چنین کردیم. ایشان سه سال بعد وقتی 
رییس سپاه قدس بود به اتهام خروج غیرقانونی از کشور به دادگاه احضار شدند و او احترام 

دادگاه جمهوری اسلامی را نگاه داشت و خود به دادگاه رفت و وکیل نفرستاد.
دستیار رییس مجلس در امور بین الملل مجلس شورای اسلامی گفت، سردار معتقد بود نه 
از پشت چزابه بلکه از پشت مرزهای رژیم صهیونیستی برای حفظ امنیت کشور خود تلاش 

می کنیم.

اميرعبداللهيان:

 سردار سليمانی دیپلماتی برجسته و سياستمداری بزرگ بود



تکذیب معافیت سربازان متاهل دارای فرزند 
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا گفت: در قانون خدمت وظیفه عمومی هیچ نوع معافیتی برای 
مشمولان متاهل دارای سه فرزند در نظر گرفته نشده است. سردار تقی مهری پیرامون شایعه های طرح 
شده در خصوص معافیت سربازان متاهل دارای فرزند اظهار کرد: در قانون خدمت وظیفه عمومی هیچ 
نوع معافیتی برای مشمولان دارای سه فرزند در نظر گرفته نشده و تنها مشمولان متاهل می توانند به 
ازای هر فرزند از 3 ماه کسر خدمت بهره مند شوند.رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا عنوان کرد: 
www. مشمولان و خانواده های آنان صرفاً می بایست از طریق پایگاه اطلاع رسانی سازمان به نشانی

vazifeh.police.ir، سامانه تلفن گویای سازمان به شماره 096480 و یا کانال سازمان در پیام رسان 
سروش به نشانی sarbazvazifeh@ از آخرین قوانین و مقررات خدمت وظیفه عمومی مطلع شوند و از 

مراجعه به هرگونه سایت های مشاوره غیر رسمی خودداری کنند.

مصباحی مقدم:اگر پول بخواهند، می گویم اسمم از لیست حذف شود 
غلامرضا مصباحی مقدم، سخنگوی جامعه روحانیت مبارز بهخبرآنلاین گفت: شفافیت در هزینه 
هاینمایندگان، در منابع درآمد آنها و کمک هایی که در ایام انتخابات دریافت می کنند باید مشخص 
باشد. جلوگیری از ورود پول های کثیف به انتخابات بخاطر سلامت هر کاندیداست نه اصولگرا یا اصلاح 
طلب بودن یا مباحث سیاسی.اگر انتخابات به صورتی انجام بگیرد که احزاب، گروه ها و تشکل ها تامین 
کننده مادی فعالیت انتخاباتی کاندیداها باشند، تا حدود زیادی مانع از ورود پول کثیف به انتخابات می 
شود.اگر بنا باشد چنین کاری به صورت تشکیلاتی انجام نشود و انتخابات غیرتشکیلاتی باشد، نهایتا 
رقابت تنگاتنگی بین کاندیداها به وجود می آید و آنها به خرج کردن و ناهار و شام دادن و رای خریدن می 
افتند.اطلاعی از هزینه کردهای شورای ائتلاف ندارم. اگر اسم من در لیست نهایی باشد و از من مطالبه 

وجه کنند من استدعا می کنم که نام مرا خط بزنند چون من پولی ندارم بدهم. 

آقاتهرانی اسپانسر مالی پایداری را تکذیب کرد 
دبیرکل جبهه پایداری درباره دارایی های اقتصادی اش هم گفت: سطح زندگی ام تقریبا متوسط 
است، یک پژو پارس دارم، یک خانه هم در قم دارم، یک آپارتمان کوچک هم در اصفهان به ما ارث 
رسیده است، شهریه حوزه را هم نمی گیرم، محتاج هم نیستم. دارایی همسرم هم نیمی از خانه ای 
است که به وی برای مهریه داده ام .مرتضی آقا تهرانی  درباره سوال یکی از دانشجویان گفت: اینکه گفته 
می شود آقای محصولی هزینه در تامین هزینه های جبهه پایداری نقش داشته درست نیست، اگر هم 
کسی می گوید بیاید ثابت کند.دبیر کل جبهه پایداری گفت: بنده هم به شفافیت آرا و به هم شفافیت 

معتقدم، آرای نمایندگان وقتی شفاف شود مشخص می شود آنها چه عملکردی دارند.

 چه کسی وصیت نامه سردار سلیمانی را قرائت خواهد کرد؟ 
سردار یزدی فرمانده سپاه تهران بزرگ و رئیس ستاد بزرگداشت اربعین سردار شهید سلیمانی در 
نشست خبری:مراسم چهلمین روز شهادت سردار سلیمانی پنج شنبه 24 بهمن بعد از نماز مغرب 
و عشاء در مصلی تهران برگزار خواهد شد که در این مراسم مهمان هایی از کشورهای مختلف حضور 
دارند. در این مراسم وصیت نامه شهید سردار سلیمانی، توسط سردار قاآنی فرمانده نیروی قدس سپاه 

قرائت می شود و علاوه بر این سردار سلامی فرمانده کل سپاه پاسداران نیز به ایراد سخن می پردازد.

رتبه سوم ایران در تولید انار جهان 
مدیرکل دفتر امور میوه های گرمسیری و نیمه گرمسیری از تولید 917 هزار و ۵28 تن انار در سال 
گذشته خبر داد و گفت: ایران رتبه سوم را در تولید انار جهان دارد. زهرا جلیلی  مقدم، دیروز در نشستی 
با بیان این که سطح زیرکشت محصولات باغی براساس آخرین آمار رسمی سال گذشته بالغ بر 734 هزار 
هکتار و تولید آن بیش از هشت میلیون و 100 هزار تن بوده است، گفت: امسال یک میلیون و 200 
هزار تن تولید خرما داشتیم و در جایگاه دوم دنیا در تولید این محصول قرار داریم. همچنین پارسال 

حدود 300 هزار تن خرما صادر کردیم.

۲7 کارمند سازمان ثبت اسناد و املاک بازداشت شدند 
 سازمان ثبت اسناد و املاک کشور اعلام کرد که 27 کارمند این سازمان و واحد های ستادی آن  در 
راستای سیاست مبارزه با فساد بازداشت شده اند. سازمان ثبت اسناد و املاک کشور  می افزاید در این 
راستا همچنین جمعی از افراد کار چاق کن و دلال پیرامون این ادارات نیز بازداشت و این سیاست تا 

ریشه کن کردن هرگونه فساد در سازمان ثبت اسناد و املاک کشور ادامه خواهد داشت.

حرم رضوی محل تبلیغات انتخاباتی نیست
حجت الاسلام والمسلمین احمد مروی تولیت آستان قدس رضوی با تأکید بر اینکه حرم مطهر رضوی 
محل دسته بندی ها جناحی سیاسی و تبلیغات انتخاباتی نیست، اظهار کرد: صحن و سرای حرم مطهر 
رضوی نباید بستری برای فعالیت های سیاسی و انتخاباتی برخی کاندیداها شود، هر داوطلبی که 
صلاحیت آن توسط شورای نگهبان تأیید شده باشد برای ما محترم است، اما نباید حرم مطهر به محل 

فعالیت های سیاسی و انتخاباتی تبدیل شود

ماهواره »ظفر« در مدار قرار نگرفت 
سید احمد حسینی سخنگوی فضایی وزارت دفاع گفت: ماهواره بر سیمرغ، ماهواره »ظفر« را با 
موفقیت به فضا پرتاب کرد، اما ماهواره بر به سرعت مورد نیاز جهت تزریق ماهواره در مدار مورد نظر 

نرسید و بهینه سازی های لازم جهت پرتاب آتی انجام خواهد شد.

حمله سایبری به زیر ساخت های ارتباطی کشور دفع شد 
حمید فتاحی مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت در مورد حمله سایبری به زیرساخت ارتباطی 
کشور گفت: شاهد یک حمله سازمان یافته با حجم گسترده به زیرساخت ارتباطی کشور بودیم که 
این حمله مشتمل بر میلیون ها مبدا بود که به سمت شبکه کشور در حال اجرا بودند.وی ادامه داد: 
از همان ابتدا، حمله شناسایی و توسط سامانه دفاعی زیرساخت کشور دفع شد. براساس آمار و 
اطلاعات این حمله قبلا نظیر نداشته و این سطح از گستردگی برای اولین بار در زیرساخت کشور 

اتفاق افتاده است.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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دعوتگری، دعوت كرد و سرپرستی، زمام 
كارها را به دست گرفت. آن دعوتگر را 

اجابت كنید و از آن سرپرست
 پیروی نمايید .

دوشنبه - بیست ویکم بهمن ماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4980

 مراجع عظام تقلید از مردم انقلابی و فهیم ایران اسلامی خواستند در چهل و یکمین سالگرد 
پیروزی انقلاب اسلامی حضوری پرشور و انقلابی در راهپیمایی 22 بهمن داشته باشند.

آیت الله مکارم شیرازی در درس خارج فقه دیروز در مسجد اعظم با بیان این مطلب گفت: 
اگر مردم در این دو روز تاریخی حضور پررنگی نداشته باشند باعث می شود دشمن تحریم 

بیشتری به کشور وارد کند.
وی با بیان اینکه نباید به دشمن اجازه داد فشار بیشتری به کشور وارد کند افزود: اگر مردم در 
راهپیمایی 22 بهمن و انتخابات حضور پرشوری داشته باشند باعث ناراحتی و شکست خواهند 

شد.
این مرجع تقلید با بیان اینکه قهر با انتخابات و راهپیمایی حرکتی عاقلانه نیست گفت: بیشتر 
از چهل سال است دشمنان علیه ملت و نظام ما توطئه می کنند اما به حول قوه الهی در تمام 

آن ها شکست خورده اند.
آیت الله مکارم شیرازی در پایان با امیدواری از بهبود اوضاع کشور گفت: امیدواریم و مطمئن 

هستیم آینده به این صورت باقی نمی ماند و گره از مشکلات مردم باز می شود.
آیت الله نوری همدانی هم صبح دیروز در  درس خارج فقه در مسجد اعظم قم گفت: 
مردم ایران اسلامی در 22 بهمن امسال هم همانند سالهای گذشته با حضور پرشور خود در 
راهپیمایی 22 بهمن، پشتیبانی و حمایت خود از انقلاب اسلامی و وحدت و اتحاد خود را به 

جهانیان اعلام خواهند کرد عظمت اسلام را به نمایش خواهند گذاشت. 
این مرجع تقلید ادامه داد: جمهوری اسلامی ایران هر سال نسبت به سال قبل پیشرفت 
های خوبی در حوزه های مختلف داشته است و نظام اسلامی ما یک نظام ولایی و قرآنی است 

که روز به روز در حال پیشرفت است.
وی گفت: درست است که از لحاظ اقتصادی و معیشتی مردم دچار مشکلاتی هستند اما 

حضور در راهپیمایی 22 بهمن تجلی وحدت فکر و اندیشه ما است.
آیت الله جوادی آملی هم صبح دیروز در درس خارج فقه گفت: همه ما در راهپیمایی 22 

بهمن شرکت می کنیم و این را حق خود می دانیم.
وی با بیان اینکه در راهپیمایی امسال شعارها به دو بخش تقسیم می شود افزود: بخشی از 

شعارها در این راهپیمایی همان شعارهای اوایل انقلاب یعنی خداباوری و دین باوری است.

این مرجع تقلید به وجود برخی مشکلات اقتصادی در جامعه اشاره کرد و گفت: بخش دیگر 
شعارهای 22 بهمن معطوف به فساد ستیزی است که باید در مردم و مسئولان نهادینه شود.

وی دیانت مردم را در کنار معیشت آنان دانست و افزود: اگر خواهان حکومت اسلامی هستیم 
باید به اقتصاد مردم رسیدگی و معیشت آنان درست شود.

آیت الله جوادی آملی همچنین مطالبات مردم در راهپیمایی 22 بهمن را برپایی حکومت 
اسلامی و مقابله با غارتگران بیت المال دانست و گفت: در این راهپیمایی باید به مسئولان 

متذکر شد که در خدمت مردم و رونق تولید در کشور باشند.
وی افزود: در نظام اسلامی ما افراد صالح و درستکار بسیاری وجود دارد اما باید با همان عده 

معدودی که فساد می کنند برخورد شود.
آیت الله علوی گرگانی هم با صدور پیامی از مردم فهیم و قدرشناس ایران اسلامی خواست در 

راهپیمایی 22 بهمن حضوری پرشور و به یاد ماندنی داشته باشند.
در بخشی از پیام این مرجع تقلید آمده است: ملت شریف ایران شرایط حساسی را پشت سر 
میگذارند از یک طرف نقشه های شوم استکبار و شهادت سردار رشید اسلام موجب جریحه 
دار شدن قلب ملت شد و از طرفی در آستانه انتخابات مهم مجلس شورای اسلامی و میان 
دوره ای مجلس خبرگان هستیم، در این شرایط، رسانه های استکباری با سیاه نمایی اوضاع 
داخلی مملکت سعی در سست کردن ملت ایران دارند تا آنها را از حضور در صحنه های متعدد 

انقلاب بازدارند.
در بخش دیگری از این پیام آمده است: لکن این ملت،همانند همیشه هیچ گاه حاضر به 
معامله استقلال و عزت ملی و هدردادن خون شهدا نخواهند بود، لذا در روز 22 بهمن نیز با 
حضور آگاهانه خود به دشمنان ملت میفهماند که علیرغم برخی کاستی ها و کم توجهی ها 
بر استقلال و عزت خود پافشاری خواهند نمود و با آرمان های امام راحل و مقام معظم رهبری 

بیعت مجدد خواهند کرد.
این مرجع تقلید در پایان ابراز امیدواری کرده است: مسئولین مملکتی با ارج نهادن به 
نجابت و ایمان ملت شریف ایران هرچه بیشتر تلاش خود را مضاعف کرده و برای رفع گرانی و 
نابسامانی های موجود و مبارزه با فساد و رانت خواری اقدامات جدی تری داشته باشند و مردم 

نیز با حضور خود موجب تقویت استقلال و عزت خواهی ملت شوند.

شهردار قم :

بوستان ۱۰ هکتاری شهدای استان قم 
احداث می شود

شهردار قم گفت: احداث بوستان 10 هکتاری شهدای استان قم در برنامه 
شهرداری است و غرس 6 هزار سرو به نام شهدا و ایستادگی به عنوان یک شهید 

استان قم هم انجام خواهد شد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در آئین رونمایی از بنای یادمان شاهدان آسمانی 
در صدا و سیمای مرکز قم با تاکید بر لزوم آشنایی نسل جدید با تاریخ انقلاب، 
اظهار کرد: یکی از پیام هایی که این ایام برای ما داشته که به دنبال آن به جنگ 
تحمیلی متصل می شود این بود که انقلاب ریشه فساد را کند و نظام اسلامی را به 

وجود آورد و آن هم در پی فرهنگ شهادت است.
شهردار قم با اذعان به اینکه فرهنگ ایثار و شهادت گره گشای تمام مشکلات 
جامعه ما است، تصریح کرد: این فرهنگ برگرفته از عاشورا است که اسلام را زنده 
کرد؛ امام حسین)ع( با احیای این فرهنگ موجب شد که اسلام احیا شود و خون 

شهدا موجب تحقق انقلاب اسلامی شود.
سقائیان نژاد با بیان اینکه اگر امروز بخواهیم مشکلات خود را رفع کنیم باید به 
همین فرهنگ تکیه کنیم، گفت: این فرهنگ تاکید بر حذف منیت ها و حاکمیت 
الله دارد؛ اگر این فرهنگ ماندگار شد این نظام قطعا به دست صاحب اصلی اش 
سپرده خواهد شد. وی گفت: خدا را شاکر هستیم که روز به روز بیشتر به این 
فرهنگ توجه می شود که موجب ماندگاری انقلاب ما است. شهردار قم با تاکید 
بر اینکه در سند چشم انداز شهر قم اتکا به فرهنگ ایثار و شهادت پیش بینی شده 
است، اظهار کرد: نامگذاری کوچه ها، شوارع و میادین به نام شهدا در دستور کار 

بوده و بیش از 3 هزار نامگذاری در سال های اخیر صورت گرفته است.
افزود:  و  قرار داد  توجه  را مورد  یادمان سازی شهدا  سقائیان نژاد مشارکت در 

ساخت نقش برجسته ها و نقاشی های دیواری شهدا نیز در حال انجام است.
وی نمادسازی در حوزه شهدا در شهر را مورد توجه قرار داد و گفت: احداث 
بوستان 10 هکتاری شهدای استان قم در برنامه شهرداری است، غرس 6 هزار 
سرو به نام شهدا و ایستادگی به عنوان یک شهید استان قم هم انجام خواهد شد.

شهردار قم نصب 30 سازه در ورودی های شهر مزین به تصاویر فرماندهان شهید 
استان قم را مورد توجه قرار داد و افزود: همچنین اقدامات در راستای اجرای 

دیوارنگاره تصویر شهید سلیمانی هم انجام شده است.

شهردار منطقه ۶ قم خبرداد

پیاده روسازی معابر با اعتبار ۵ میلیارد تومانی 
شهردار منطقه 6 قم از پیاده روسازی معابر منطقه 6 با اعتبار ۵ میلیارد تومانی 

خبر داد.
 علی حاتمی فر با اشاره به پروژه هایی که در دهه فجر در منطقه 6 به بهره برداری 
می رسد اظهار کرد: یکی از پروژه هایی که در معرض افتتاح در این ایام بوده 
پیاده روسازی معابر شهری در این منطقه است. وی ادامه داد: طی سال های 
اخیر پروژه های متعددی در زمینه پیاده روسازی در منطقه 6 آغاز شده که از آن 
جمله پیاده روسازی خیابان شهید مطهری، بلوار کشاورز جنوبی، خیابان امامزاده 
ابراهیم است که با اعتباری قریب به ۵ میلیارد تومان به زودی به بهره برداری خواهد 
رسید. شهردار منطقه 6 قم همچنین اجرای نهضت آسفالت در این منطقه را مورد 
توجه قرار داد و افزود: زیرسازی و آسفالت کوچه های خیابان گلشن و کوچه های 
خیابان امام رضا)ع( هم در این منطقه انجام شده است. وی با تاکید بر احداث 
دومین بوستان بانوان در منطقه با پیشرفت ۵0 درصدی خاطرنشان کرد: احداث 
نبوت،  بوستان  دو  فاز  بهسازی  کارگر،  بلوار  زیرگذر  تابلیه  مقدم،  تهرانی  بلوار 
نورپردازی زیرگذر خیابان امامزاده ابراهیم، مناسب سازی پیاده روها جهت تردد 
معلولین، نقاشی دیواری سطح منطقه نیز از دیگر پروژه هایی است که به مناسبت 

این ایام افتتاح می شود.

با اعتبار بيش از 10 ميليارد تومان صورت می گيرد

افتتاح پروژه های شهردار منطقه چهار قم
شهردار منطقه چهار قم از افتتاح پروژه های منطقه چهار با اعتبار بیش از 10 

میلیارد تومانی همزمان با ایام الله دهه مبارک فجر خبر داد.
به بهسازی شوارع اصلی شهرک مهدیه و  با اشاره  مهدی اصفهانیان مقدم 
بهره برداری از این پروژه در دهه فجر، به دیگر پروژه های قابل افتتاح در این ایام 
اشاره کرد و گفت: در حوزه فضای سبز و تفریحی، توسعه بوستان شهید ربانی نژاد 

صورت گرفته که شهرداری حدود 2.7 میلیارد ریال برای آن هزینه کرده است.
شهردار منطقه چهار قم با تاکید بر تکمیل منابع ذخیره آب بوستان آیت الله 
بروجردی و بوستان شهید زین الدین، خاطرنشان کرد: 4.۵ میلیارد ریال برای 
این پروژه ها هزینه شده و با اختصاص اعتبار راه اندازی سرویس های بهداشتی 
بوستان شهدای گمنام هم انجام شده است. اصفهانیان مقدم بهسازی، کاشت 
بوستان های برکت، مفید، ایران زمین و…، تکمیل بوستان شهید زین الدین، 
توسعه بوستان علوی، توسعه بوستان کوثر، توسعه فضای سبز بلوار زائر، تجهیز 
بوستان نرگس و نصب ست های ورزشی در بوستان های مختلف منطقه را از دیگر 
پروژه های تفریحی و فضای سبز آماده افتتاح در دهه فجر ذکر کرد. وی همچنین 
با اشاره به پروژه های زیباسازی، گفت: تکمیل نورپردازی پل 9 دی، اجرای نقش 
برجسته شهید حیدریان و زیرگذر بسیج، احداث المان بلوار آیت الله بروجردی در 

این بخش آمده افتتاح است.
 

شهردار منطقه دو قم اعلام کرد

اختصاص ۵ میلیارد ریال اعتبار برای 
پروژه های زیباسازی 

شهردار منطقه دو قم گفت: برای اجرای پروژه های زیباسازی در منطقه 2 برای 
سال 98 اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد ریال در نظر گرفته شده است.

افتتاح و  اینکه پروژه های متعددی در منطقه دو برای  بیان  با   رضا رحیمی 
بهره برداری در ایام الله دهه مبارک فجر آمده شده است، اظهار کرد: اقدامات 
قابل توجهی در حوزه زیباسازی در منطقه صورت گرفته که به بهره برداری خواهد 
رسید. شهردار منطقه دو قم با تاکید بر اینکه برای اجرای پروژه های زیباسازی در 
منطقه 2 برای سال 98 اعتباری بالغ بر ۵ میلیارد ریال در نظر گرفته شده است، 
خاطرنشان کرد: اجرای پروژه هایی نظیر تقویت مبلمان شهری و پارکی، اجرای 
نرده بتنی و نورپردازی زیر پل 9 دی در دستور کار منطقه بوده است. رحیمی 
اصلاح و ترمیم نقش برجسته زیر پل یادگار امام و اجرای نقاشی های دیواری سطح 
منطقه جهت بهبود بخشیدن دیوارهای فرسوده و نازیبا را از جمله پروژه های در 
دست اجرای منطقه عنوان کرد و گفت: نصب یک المان شهری هم در میدان امام 
رضا)ع( در این منطقه انجام شده است. وی با اشاره به نصب پرتابل های تبلیغاتی 
با ظاهر جدید و چشم گیر در سطح منطقه، بیان کرد: شناسایی زمین های خالی 
در مسیر احداث خیابان های جدید برای زیباسازی و نصب وسایل بازی و سرگرمی 

و مبلمان شهری نیز در دستور کار شهرداری منطقه دو است.
  

شهردار منطقه هشت قم خبرداد

بهره برداری از المان شهدای آتش نشان
شهردار منطقه هشت قم از بهره برداری از المان شهدای آتش نشان خبر داد.

 ابوالفضل مستقیمی با اشاره به پروژه های قابل بهره برداری منطقه هشت در 
ایام الله دهه مبارک فجر اظهار کرد: یکی از پروژه هایی که در منطقه هشت آماده 

بهره برداری شده احداث، مرمت و بهسازی انهار سطح منطقه است.
و  پروژه هایی جهت جمع آوری  اجرای  به  اشاره  با  قم  شهردار منطقه هشت 
دفع آب های سطحی، خاطرنشان کرد: همچنین در راستای رفع مشکل کمبود 
پارکینگ احداث پارکینگ های عمومی روباز در محلات مسکن مهر در دستور کار 
قرار گرفته است. مستقیمی با اشاره به بهسازی و درزگیری روکش آسفالت معابر 

پردیسان، گفت: توسعه و احداث معابر نیز صورت گرفته است.
وی اجرای نهضت پیاده روسازی در منطقه هشت، احداث معابر کم عرض در 
محلات مسکن مهر، مناسب سازی و نصب سامانه رفت و آمد معلولان و… را از دیگر 
پروژه های منطقه ذکر کرد و افزود: همچنین در ایام دهه مبارک فجر پروژه های 
نصب مبلمان شهری، نورپردازی و آذین بندی و نقاشی دیواری سطح منطقه، 

المان شهدای آتش نشان و بوستان محله هشت به بهره برداری می رسد.

شهردار منطقه هفت قم  خبرداد

تکمیل پیاده روسازی خیابان 
جنب مصلی قدس

شهردار منطقه هفت قم از تکمیل پیاده روسازی خیابان جنب مصلی قدس خبر 
داد.  مجید متین فر با اشاره به اجرای پروژه پیاده روسازی خیابان جنب مصلی 
قدس اظهار کرد: این پروژه در راستای تسهیل عبور و مرور پیاده و سواره در این 
محور و بهسازی مسیر جداره مصلی صورت گرفته است. وی ایمن سازی و مناسب 
سازی مسیر تردد عابرین پیاده را از جمله اهداف اجرای این پروژه ذکر کرد و افزود: 
این پروژه حدفاصل در ورودی مصلی در مجاورت میدان جانبازان تا ریل راه آهن 
اجرا شده است. شهردار منطقه هفت قم با بیان اینکه در این پروژه 900 مترمربع 
آسفالت مسیر سواره رو انجام شده است خاطرنشان کرد: 700 مترمربع موزائیک 

فرش هم در این پروژه اجرا شده است.
وی ادامه داد: همجنین 300 متر جدول بتنی و 4۵ مترمربع باغچه در مسیر 

اجرا شده و کاشت درخت هم در مسیر پروژه انجام شده است.

مردم باردیگر با آرمان های امام راحل و مقام معظم رهبری تجدید بیعت می کنند

دعوت مراجع عظام تقلیدبرای حضور گسترده مردم
 در راهپیمایی ۲۲ بهمن 

نهج البلاغة : خطبة ١54

استاندار قم:
 مشارکت حداکثری در انتخابات ضامن اقتدار نظام است

استاندار قم گفت: مشارکت حداکثری مردم در انتخابات پیش رو، ضامن عزت، اقتدار و امنیت بیشتر 
مجموعه نظام اسلامی خواهد شد. 

بهرام سرمست عصر یکشنبه در جلسه شورای اداری استان قم بیان کرد: همان حماسه و شکوهی 
که در تشییع سردار سلیمانی در تقویم پرافتخار کشور رقم خورد باید در راهپیمایی 22 بهمن و انتخابات 
دوم اسفندماه تکرار شود. وی تاکید کرد: سیاست کلی ستاد انتخابات قم بر مبنای جلب مشارکت 

حداکثری، امنیت و سلامت است.
استاندار قم ادامه داد: عوامل اجرایی انتخابات ملزم به رعایت اصل بی طرفی نسبت به تمام داوطلبان 
در تمام جنبه های تبلیغاتی و امکانات عمومی هستند. وی بیان داشت: قدرت ملی ایران با حضور 
مردم در صحنه های عمومی مانند انتخابات معنا پیدا می کند و به همین دلیل حفظ سرمایه های 
اجتماعی برای نظام مساله هویتی و حیثیتی است. سرمست خاطرنشان کرد: 669 شعبه اخذ رای در 
استان قم دایر می شود، همچنین تاکنون 127 داوطلب در حوزه انتخابیه قم تایید صلاحیت شده و 

20 هزار تن نیز روند انتخابات قم را پیش خواهند برد.
صادرات قم ۲0 درصد رشد داشته است

وی در ادامه گفت: افزایش 20 درصدی صادرات استان از ابتدای سال تا پایان دی ماه، از شاخص های 
مطلوب قم در زمینه اقتصاد است. وی اضافه کرد: همچنین سهم تسهیلات پرداختی بانک ها به 
واحدهای تولیدی در 10 ماه گذشته رشد چشمگیری داشته است. وی گفت: تسریع در بهره برداری 
از قطار تهران-قم- اصفهان، خط یک متروی قم، طرح ملی مسکن، اتصال سرچشمه های عمده بار به 
خطوط ریلی، فاضلاب شهرک پردیسان و ساماندهی اطراف حرم مطهر حضرت معصومه)س( از پروژه 
های اولویت دار استان می باشد. سرمست اظهار کرد: ساماندهی بازار کهنه یکی از برنامه های استان 
است که از مشارکت بازاریان در بهسازی آن استفاده خواهد شد. استاندار قم گفت: احداث بوستان و  
بهسازی معابر شهری از دیگر پروژه های اولویت دار قم می باشد، البته در این بین بهره برداری از باغ 
موزه انقلاب و دفاع مقدس به درازا کشیده است. سرمست ابزار کرد: استان قم از طولانی بودن فاصله 
بین کلنگ تا قیچی طرح های عمرانی رنج می برد. وی بابیان این که برای پاسداشت یاد و خاطره شهید 
سردار سپهبد حاج قاسم سلیمانی کمربندی قم به نام این سردار بزرگ نام گذاری شده است، ادامه داد: 

این کمربندی بااعتبار 21 هزار میلیارد ریال ساخته می شود.
نرخ بيکاری قم در آستانه تک نرخی شدن

وی ادامه داد: نرخ بیکاری در قم به سمت تک نرخی شدن در حال حرکت بوده و به 10 درصد رسیده 
است. استاندار قم افزود: نرخ مستمری بگیران بیمه بیکاری از 3 هزار و 7۵ تن در سال گذشته به کمتر 
از 2 هزار و ۵00 تن کاهش یافته است. سرمست یادآور شد: هدف گذاری قم تا پایان سال 99 احیای 
۵0 واحد راکد صنعتی است که 2۵ واحد ازاین بین امسال احیا می شود. وی اضافه کرد: از این تعداد و 

تاکنون 17 واحد راکد صنعتی احیا شده و به مدار تولید و اشتغال بازگشته است.
وی تاکید کرد: از ابتدای امسال تا پایان دی ماه، 172 واحد صنعتی بااعتبار 770 میلیارد تومان در قم 
سرمایه گذاری شده است. استاندار قم اضافه کرد: همچنین راه اندازی 4۵4 واحد صنعتی، توسعه ای، 
افزایش ظرفیت، راکد و تملکی، هدف گذاری استان در سال جاری می باشد. سرمست خاطرنشان 

کرد: با اجرای این برنامه ها درمجموع 3 هزار و 600 اشتغال جدید در این استان به وجود می آید.

ریيس مجلس شورای اسلامی:

راه اندازی مترو برای قم ضروری است
رییس مجلس شورای اسلامی گفت: مشکلات خط یک مترو قم از طریق انتشار اوراق مشارکت حل 

می شود، راه اندازی مترو برای قم ضروری است.
عملیات اجرایی احداث خط A مترو قم در نیمه دوم سال 88 با اعتباری بالغ بر 11 هزار میلیارد ریال 
توسط قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء آغاز شد، راه اندازی خط مترو قم به 2 مرحله تقسیم بندی شده 
است که در مرحله نخست مسیر قلعه کامکار تا میدان مطهری و در مرحله دوم مسیر میدان مطهری تا 

ایستگاه مسجد مقدس جمکران راه اندازی می  شود.
علی لاریجانی عصر یکشنبه در جلسه شورای اداری استان قم اظهارداشت : قطار پرسرعت تهران-
قم- اصفهان از پروژه های اولویت دار کشور است و از طریق دریافت فاینانس از کشور  چین در حال انجام 
است. وی گفت: پروژه های درمانی قم با سرعت مطلوبی در حال دنبال است و با راه اندازی بیمارستان 
هزار تختخوابی وضعیت قم در مبحث درمان متحول می شود. لاریجانی خاطرنشان کرد: تا یک ماه 
آینده نتیجه نهایی در رابطه با محدوده بافت فرسوده و تاریخی قم احصا و در محدوده 31۵ هکتاری 
بازنگری خواهد شد. وی گفت: حضور میدانی استاندار قم در واحدهای تولیدی یک فداکاری در مسیر 
انقلاب اسلامی است. لاریجانی خاطرنشان کرد: یک مدیر موفق فردی است که تحلیل روشنی از 
وضعیت کشور، جامعه و شرایط جهانی داشته باشد و بر مبنای آن برنامه ریزی کند. وی تصریح کرد: 
بهره برداری از 2۵2 پروژه در بخش های مختلف استان قم در شرایط سخت اقتصادی حاکم بر کشور 
قابل تقدیر است. وی در بخش دیگری از سخنان خود تأکید کرد: مدیران کشوری خودشان به سراغ 

تولید و مشکلات مردم بروند و اجازه ندهند مردم به سراغ آن ها بیایند.

شهردار صباشهر پروژه های در حال انجام دراین شهررا 
تشریح کرد.

مهندس کریمی ضمن تبریك و تهنیت ایام الله مبارك 
یادمان شهدای گمنام،  بنای  دهه فجر اظهارداشت : 
تاکسی  ایستگاه  بحران،  مدیریت  پشتیبانی  سوله 
امیر  ،خیابان  کبودین  ساحلی  کبودین،خیابان  در 
، ورودی جدید محله صالحیه، آسفالت  المومنین)ع( 

زیرگذر  صباشهر،تکمیل  به  اسدآباد  از  اصلی  خیابان 
نسیم شهر به صباشهر و همچنین آغاز پروژه احداث 
سیستم پایش تصویری صباشهر در این ایام ازجمله این 
پروژه ها عنوان کرد. وی افزود:: با توجه به نزدیك شدن 
انقلاب  شکوهمند  پیروزی  یکمین  و  چهل  آستانه  به 
اسلامی دستاوردهای انقلاب و چهل ویک سال برکات 
نظام اسلامی در صباشهر را قابل مقایسه با دوران قبل 

از انقلاب که محرومیت در همه زمینه ها وجود داشت 
ندانست و توسعه مناطق فاقد امکانات اطراف پایتخت و 
تبدیل آن ها به شهرهای در حال توسعه نظیر صباشهر که 
امکانات مورد نیاز را در اختیار شهروندان قرار داده را نشانه 

و مصداقی برای موفقیت این انقلاب دانست.
مهندس کریمی تصریح کرد: به همین منظور در این 
دهه فضاسازی مناسب در سطح شهر با آذین بندی و... 
صورت گرفته و توانستیم به منظور ارائه خدمات مطلوب 
تر به شهروندان صبور ،صادق و با صلابت شهرمان تابلوی 
ورودی جدید در جاده اسد آباد به سمت میدان پرچم را 
نصب کنیم همچنین به جهت ایجاد سرگرمی و تفریح 
برای کودکان ست بازی پلی اتیلن در پارك جوانان شهرك 
مصطفی خمینی)ره( را راه اندازی کردیم و نیز برای اداره 
آتش نشانی و خدمات ایمنی خودروی سواری ستادی 

مجهز به بی سیم گردان را تهیه و رونمایی نمودیم.
آیين غبار روبی و عطر افشانی مزار شهدا

وی دربخش دیگری ازسخنان خودگفت: آیین غبار 
روبی و عطر افشانی مزار شهدا به مناسبت ایام الله مبارك 
دهه فجر و به منظور ادای احترام و زنده نگه داشتن یاد 
و خاطره شهدای والامقام با حضور امام جمعه حجت 
اعضای  و  زرینه،شهردار،رئیس  المسلمین  و  الاسلام 

شورای اسلامی شهر برگزار شد.
ان  کرد:  تاکید  خاتمه  در  شهری  مدیریت  سکاندار 
شاالله امسال نیز مراسم راهپیمایی ٢٢ بهمن را با شکوه و 
عظمت برگزار خواهیم کرد و در جهت پیشرفت و آبادانی 
اولویت  زیرا  برداشت  خواهیم  موثرتری  های  گام  شهر 
مجموعه مدیریت شهری رضایت شهرندان است و این 

وظیفه ذاتی ما محسوب می شود.

درگفت وگو با مهندس کریمي تشریح شد

پروژه های در حال انجام شهرداری صبا شهر


